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l. Sikorski Mikołaj s. Roberta i Katarzyny 

2. Przybylska Amelia Czesława c. Arkadiusza i Ilony 

3. Kaźmierczak Wojciech Jan s. Mirosława i Lidii 

4. Siwek Kacper Wiktor s. Marka i Agniesz · 

5. Babiński Oliwer s. Norberta i Elżbiety 

6. Mleczak Szymon Mateusz s. Artura i Kat_" 

7. Erodziński Oliwier s. Grzegorza i Agnieszki 

8. Przybyszewski Piotr s. Michała i Emilii 

9. Walicka Martyna Agnieszka c. Mariusza i Iwony 

10. Brodacka Wiktoria Małgorzata c. Adama i Władysławy 

11. Koropczak Agata Agnieszka c. Piotra i Aliny 

12. Rodak Julia Patrycja c. Piotra i Patrycji 

13. Krysa Kamila Agata c. Wojciecha i Agaty 

14. Urbanek Nikola c. Arkadiusz i Kamili 

15. Sławińska Julia c. Krzysztofa i Emilii 

16. Polkowski Marcin s. Artura i Doroty 

17. Konieczny Kacper Waldemar s. Waldemara i Anety 

18. Sudomir Kacper Kamil s. Roberta i Katarzyny 

19. Kulesza Wiktor Feliks s. Przemysława i Izabeli 

20. Pietraszko Barbara Aleksandra c. Rafała i Aleksandry 

21. Rybczyński Wiktor s. Mariusza i Małgorzaty 

22. Kuźmicz Oliwia Anna c. Artura i Małgorzaty 

23. Kwaśna Patrycja Daria c. Janusza i Justyny 

l. Eugeniusz Bielecki ur. 1932 r. zam. Wysoka 

2. Halina Biernacka ur. 1949 r. zam. M-cz 

3. Jadwiga Dubaniowska ur. 1930 r. zam. M-cz 

4. Karol Gromadka ur. 1931 r. zam. M-cz 

5. Józef Hoffmann ur. 1931 r. zam. Kaława 

6. Andrzej Franecki ur. 1955 r. zam. M-cz 

7. Władysław Gońda ur. 1933 r. zam. Bobowieko 

8. Antoni Jeziorski ur. 1952 r. zam. Wysoka 

9. Regina Jelonek ur. 1927 r. zam. M-cz 

10. Janusz Koźlak ur. 1957 r. zam. M-cz 

11. Józef Miętki ur. 1957 r. zam. Bukowiec 

12. Henryk Nowak ur. 1959 r. zam. Szumiąca 

13. Zofia Rodziewicz ur. 1953 r. zam. M-cz 

14. Andrzej Pluta ur. 1952 r. zam. Kursko 

15. Henryk Stachowiak ur. 1941 r. zam. M-cz 

02-04. 02. 2006 r. 
godz. 17°0 i 19°0 "gol" usa od 15lat f\\11 
09 - 12. 02. 2006r. 
godz. 16°0 i 19°0 "king kong" usa od 12lat 

16- 19. 02. 2006r. 
godz. 17°0 "ruchomy zamek hauru" japonia b/ o 
godz. 1900 "pan życia i śmierci" usa od 15lat 

23 - 26. 02.2006 r. 
godz. 17°0 "kurczak mały usa b/ o 
godz. 19°0 "36" Francja od 15lat 

Muzeum w Międzyrzeczu 
zaprasza 

do zwiedzania stałej ekspozycji muzealnej: 
*Dział Sztuki: Portret trumienny 
*Dział Archeologiczny: Tysiąc lat Międzyrzecza 
*Dział Etnograftez · ultura ludowa polskiej ludności rodzimej 

Dąbrówki Wlkp. z XIX - XX wieku. 

Muzeum c 
- od wtorku do pią u -16 

- niedziela 10-16 
-poniedziałki, soboty zamknięte. 



Żydzi w społeczności Międzvrzecza 

Żydzi osiedlili się w Międzyrzeczu praw
dopodobnie w XIV wieku. W XVI wieku była 
ich już znaczna ilość. Stanowili 10% ludności 
miasta. W roku 1520 król Zygmunt I zatwier
dza prośbę Rady Miejskiej dotyczącą wypę
dzenia Żydów z miasta pod warunkiem, że 
podatki, które płacili Żydzi do Starostwa uisz
czą pozostali mieszkańcy. Zwolnienie okaza
ło się niewykonalne i Żydzi pozostali w mie
ście. W XVII wieku przybyła do miasta znacz
na ilość rodzin żydowskich ze Śląska. Gmi
na żydowska otrzymała w murach miejskich 
kwaterę w północno - wschodniej części 
miasta i tu najliczniej się osiedlali. W roku 
1633 otrzymali zgodę króla Władysława IV 
Wazy na pobudowanie w swej dzielnicy szko
ły, szpitala i synagogi. Dzielnice żydowską 
od chrześcijańskiej części miasta oddzielała 
ulica Żydowska, dziś ul. Ks. Ściegiennego. 
Nie wytworzyło się nigdy dobre współżycie 
z Żydami części chrześcijańskiej miasta. W 

tle do rebelii. W uroczyste Święto Wniebo
wstąpienia zabrali się żydzi do rozbiórki sta
rego domu. Gorszyli się tym nawet Lutyszy. 
Zwrócili się do Macieja Kulczyka aktywisty 
kościoła parafialnego "Tyś stary sługa księ
ży i do tego katolik, idź i donieś o ich pracy. 
Proboszcz powiadomiony wysłał ministran
tów z poleceniem zaprzestania roboty. Ob
rzucili ich żydzi kamieniami. Poszedł następ
nie z rozkazem proboszcza sam kantor. Nie 
tylko nie posłuchali rozkazu, ale rzucili się 
na niego, chwycili za gardło o chcieli udu
sić. Wołali "wy święćcie nasze świętą, to my 
będziemy wasze". Stawić się musieli potem 
przed sądem biskuJ?im za popełnione prze
stępstwo religijne. Swiadkowie zeznawali w 
czasie rozprawy, że często znieważają nie
dzielę i święta bo wykładają towar do han
dlu. W dwa lata później wyszedł dekret kró
lewski zezwalający na wypędzenie Żydów. 
Mógł się do tego przyczynić opisany wyżej 
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chłopów z Pszczewa i Kuligowa w 1724 roku. 
Luteranie w Międzyrzeczu bez zgody bisku
pa pszczewskiego pobudowali na cmentarzu 
ewangelickim dużą kaplicę. Biskup zebrał z 
Pszczewa i Kuligowa około 400 chłopów ka
tolickich i polecił kaplice rozebrać. Chłopi 
przybyli wcześnie rano i kaplice siekierami i 
łomami zniszczyli. Po zburzeniu kaplicy roz
zuchwaleni chłopi rzucili się na sklepy ży
dowskie. Do rabunku jednak nie doszło. 
Żydzi wytoczyli dla nich trzy beczki piwa i 
pół beczki gorzałki. Napastnicy popili się, a 
Żydzi zaskarbili sobie i chłopów na wdzięcz
ność. 

W XVIII i XIX wieku Żydzi zajmowali się 
operacjami finansowymi. Kościoły katolickie 
wolne kapitały lokowały często u Żydów. In
stytucją gwarantującą była synagoga. Ko
ściół katolicki w średniowieczu uważał po
bieranie procentów od kapitałów za lichwę. 
Może tu leży przyczyna, że parafie chętnie 
lokowały swoje kapitały u Żydów. Synagoga 
międzyrzecka miała kapitałów kościelnych 
z kościoła parafialnego w Międzyrzeczu w 
roku 1824 20 tysięcy talarów. Suma na owe 
czasy ogromna. 

Po wojnach napoleońskich synagoga ży
dowska zubożała. Nieopłacone procenty po 
pewnym czasie podwajały kapitał. Rozpoczę
ły się długie procesy w Poznaniu. Długi pa

roku 1823 ksiądz Gerard 
Henie proboszcz kościoła 
Św. Jana (lata 1812-39) pi
sał na temat Żydów "Prze
wrotne nasienia Abrahama 
wyrokiem bożym rozproszo
ne po całym świecie, także 
tu osiedliło się tak luźnie. 
Chociaż wielu z niech żyje 
w wielkiej nędzy, ale za do
puszczeniem bożym na swo
je nieszczęście bardzo się 
mnożą. Licząc ich dzieci 
można ich liczbę podać na 
dwa tysiące". Stanowczo 
przesadził ks. Henie poda
jąc tak wielka cyfrę ludno
ści żydowskiej. W wieku 
XIX było ich ponad tysiąc. 
Potem liczba stale malała. 
Bardziej rzeczową opinię za
notował duchowny ewan
gelicki kronikarz Zechert. 
Żydzi stanowią 25% miesz
kańców (około 1000). Daw-

Wnętrze synagogi międzyrzeckiej na początku XXw. 

rafii międzyrzeckiej 
były kilka razy na 
wokandzie sądu. W 
1824 roku zapadł 
wyrok mówiący, że 
cała synagoga i wszy
scy jej członkowie 
odpowiadają solidar
nie za dług. Wyrok 
następny zapadł w 
1853 roku, był dla 
nich łagodniejszy. 
Dług został rozłożo
ny na 20 lat i obniżo
no odsetki z 5% do 
4%. Dług ostatecznie 
oddali w latach 1864-
68. prócz parafii mię
dzyrzeckiej na syna
godze ulokowały 
swe kapitały inne 
nieraz odległe para
fie. W roku 1824 wie
rzycielami synagogi 
były parafie: Zbąszyń 

nej nosili się po polsku, dziś po niemiecku. 
Są to kupcy, rzemieślnicy, browarniczy, rol
nicy a najwięcej tkaczy, społeczność żydow
ska nie mając swego rządu opiera się zwy
kle o tego, kto jest silniejszy. Asymilowali się 
Polakami, gdy ci w mieście rządzili. Przeszli 
na styl niemiecki, gdy niemieckie mieszczań
stwo trzymało rządy w mieście. Prześlado
wani przez magistrat jako uciążliwi konku
renci w handlu i przemyśle, poddali się w 
XVII wieku pod opiekę dzierżawcy Starostwa 
Gremplera. Odtąd Starosta broni ich przed 
magistratem. Kto miał władze temu płacili 
łapówki. Trzymali się sprytem i kapitałem. 
Wobec słabszych zachowywali się nieraz wy
zywająco. W XVII wieku parafia katolicka w 
mieście była nieliczna i słaba, prześladowa
na przez ewangelików. 

Żydzi zlekceważyli nakaz przestrzegania 
świat katolickich. W roku 1611 doszło na tym 

proces. Dekret nie dał żadnego rezultatu 
podobnie jak ten, który był wydany przed 
stu laty. Byli silni, nie dali się zlikwidować. 
Bronił ich Starosta. Parafia nie darzyła Ży
dów miłością z motywów religijnych, miasto 
nie cierpiało ich w swoich murach z moty
wów ekonomicznych. Skargi magistratu 
wniesiono do Stanisława Augusta w roku 
1792, a krzywdy miasta dotyczą przeważnie 
działalności Żydów. Cytujemy wyjątki. De
kret z 1613 roku mówi, że Żydzi w tym mie
ście nie powinni się znajdować. Ale są, bo 
mają protekcje Starosty. Prowadzą konku
rencyjny handel i nie dopuszczają mieszczan 
do handlu, np. do nich należy w mieście chle
bów wypiekanie czy świec robienie. Nie pła
cą podatków, zalegają w wysokości sto pięć
dziesiąt tysięcy talarów dla miasta. Suma na 
owe czasy bardzo duża. . 

Sprytną obronę zastosowali Zydzi wobec 

2 889 talarów, Rokitno 4 641, Goraj 83, Dą
brówka 100, Trzciel 211, Paradyż l 666, Ba
bimost 2 733, kapituła poznańska 833, Lesz
no 400, Szpital Frankfurt l 550, Szpital Ber
lin 500. 

Pod koniec XIX wieku gmina żydowska w 
Międzyrzeczu gwałtownie malała. Część ro
dzin żydowskich wyjeżdża do zachodnich 
Niemiec, część do Anglii a część do amery
ki. W roku 1900 jest ich około 200. Po pierw
szej wojnie światowej w roku 1925 około 150. 
W mieście nie ma już stałego rabina. Syna
goga czynna jest dorywczo, obsługiwana 
przez rabina z Nowego Tomyśla czy Frank
furtu. W roku 1935 trzy rodziny żydowskie 
wywiezione zostały do obozu pracy. Przed 
drugą wojna światową Żydów w Międzyrze
czu już nie było. 

Opracował: Stefan Cyraniak 
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Sesja Rady Miasta- jaki w rzeczywistości będzie to budżet, poka
że czas. Cieszy jednak, że wśród radnych zna
leźli się tacy, którzy podczas dyskusji, zdecydo
wali się wyrazić swoją odmienną opinię na 
jego temat. Pomimo, że to tylko cztery osoby, 
fakt ten jest godny odnotowania. Zaniepoko
jona, jednak jestem wyznaniem jednego z rad
nych, który otwarcie przyznał, że rada, przez 
trzy lata, nie uchwaliła wieloletniego planu 
inwestycji w mieście i gminie. Dziwne to, 29.12.2005 roku w sali narad Urzędu Miej

skiego w Międzyrzeczu odbyła się XXXIII 
Sesja Rady Miejskiej. 

Spotkanie rozpoczęło się nastrojowo, kon
certem kolęd w wykonaniu żeńskiego ze
społu TRIO. Podczas sesji radni podjęli 11 
uchwał, w tym 10 bez żadnego głosu sprze
ciwu. Jednym z ważniejszych zadań, które 
postawiła przed sobą Rada Miasta było 
uchwalenie budżetu na 2006 rok. Po zgło
szeniu autopoprawek oraz odczytaniu sze
regu pism, burmistrz Dubicki zwrócił się do 
radnych z prośbą o przyjęcie przedstawio
nego im projektu budżetu. 

W tym miejscu rozpoczęła się dyskusja. 
Jej pierwszy uczestnik w ostrych słowach 
skrytykował powyższy projekt, przede 
wszystkim za to, że nie zakłada on remontu 
Gimnazjum nr l. Dodał także, że sytuacja w 
szkołach nie jest tak różowa jak to przedsta
wił burmistrz, odpowiadając na jego uwagi. 
Poinformował, że brak jest przede wszyst
kim pomocy naukowych, a rola gminy ogra
nicza się do wykonywania nałożonych na nią 
obowiązków tj. wypłaty wynagrodzeń. Obec
ny na sesji kierownik GZO nie potrafił udzie
lić odpowiedzi na zadane mu przez radnego 
pytanie -jaka kwota została w ubiegłym roku 
wydana przez gminę na pomoce naukowe. 
Następny radny stwierdził, że projekt bu

dżetu jest dobry pod względem formalno -

prawnym, lecz w żadnym rozdziale nie prze
widuje on rozwoju miasta. Jest dziełem sa
mego burmistrza, który nie uznaje słowa 
konsultacja i jest budżetem przedwybor
czym. Przedstawione w nim treści określił 
jako - chodniczki, uliczki, świetliczki. W g 
niego budżet powinien być oparty na wielo
letnim planie inwestycyjnym, a zmiany do
tyczące inwestycji, nie powinny być do nie
go wprowadzane w ciągu roku, tak jak prak
tykowano dotychczas. l Radny ten nie zagło
sował jednak przeciwko budżetowi, ponieważ 
przed głosowaniem wyszedł/. W odpowiedzi 
na powyższą krytykę jeden z radnych bez 
cienia zażenowania i z rozbrajającą szczero
ścią wyznał, że rada przez ostatnie 3 lata nie 
uchwaliła wieloletniego planu rozwoju pod 
kątem inwestycji, a więc nie będzie robiła 
tego i teraz. 

Dlatego, że plan taki istnieje, ktoś go napi
sał, a burmistrz realizuje go jak z tego wynika 
wg własnego uznania - kiedy i jak chce. Nie 
jest związany koniecznością realizowania pro
jektu uchwalonego przez radę. Zatem wybra
na przez nas wszystkich rada dała burmistrzo
wi bardzo szerokie pole manewru, doprowa
dziła do sytuacji, w której jedna osoba jest so
bie "sterem, żeglarzem okrętem". Dla burmi
strza sytuacja to bardzo wygodna, dla radnych 
jak widać także, ale czy Międzyrzecz i jego 
mieszkańcy na tym skorzystają? Nie sądzę, 
gdyż nie wierzę w rządy jednostki. Fotwier
dza to również ustawa o samorządzie gmin
nym, która wyraźnie mówi, że to rada jest 
organem stanowiącym i kontrolnym w gmi
nie, zaś burmistrz powinien, jako jednooso
bowy organ wykonawczy, realizować podejmo
wane przez nią uchwały. Po wysłuchaniu tych nielicznych, krytycz

nych uwag na temat budżetu na 2006 rok, 
burmistrz Dubicki nie krył swego oburze
nia. Stwierdził on, że jest to budżet prospo
łeczny, progospodarczy, a nie wyborczy, z 
którego możemy i powinniśmy być dumni. 
Zganił, również radnego /nauczyciela/, któ
ry jest przeciwny tak prooświa-

Małgorzata Kuś 

P.S. Przepraszam zastępcę burmistrza 
pana Szmidchena za niewłaściwą pisownię 
jego nazwiska w jednym z moich artykułów 
w styczniowym numerze KM. 

M.K. 
towemu budżetowi. 

Ostatecznie ów budżet został 
przyjęty bez zmian piętnastoma 
głosami za i trzema przeciw. Do rzecznika prasowego ... 

W serwisie prasowym Urzędu Miejskiego w Mię
dzyrzeczu czytamy o imprezach, które odbyły się na 
terenie miasta i gminy w poprzednim miesiącu. 

Tak, więc przeczytałam kiedyś, że odbyło się szko
lenie "Fundusz Mikroprojektów" w ramach inicjaty
wy wspólnotowej INTERREG IIIA. Sama znam wiele 
osób, które tak jak ja przeczytały, że szkolenie takie 
się odbyło, a chętnie wzięłyby w nim udział, gdyby 
posiadałyby informacje, że takowe ma się odbyć. 

Fisanie po fakcie, że odbyła się konferencja pod 
hasłem "Ścieżka Współpracy Euroregionalnej", która 
"miała charakter otwarty i wszyscy, którym leży na 
sercu promocja ziemi międzyrzeckiej, mogli w niej 
uczestniczyć, nijak się ma do jej otwartości. Z racji 
sprawowanej funkcji członka zarządu Wielkopolskiej 

l Izby Turystycznej oraz osoby, która otarła się zarów
no o turystykę jak i promocję, chętnie wybrałabym 

l się na ową- otwartą konferencję, pod warunkiem, że 
, bym o niej wiedziała. 

Przykładów jak powyższe można by wymieniać jesz
cze wiele. Myślę, że w związku z tym, wyrażę nie tylko 
swoją opinię, ale także czytelników KM, jeśli zwrócę 
się do rzecznika prasowego U.M. w Międzyrzeczu, z 
prośbą o podawanie w serwisie również informacji: 
kiedy, gdzie i jakie imprezy czy spotkania, mają się w 
następnym miesiącu odbyć. Być może poskutkuje to 
tym, że więcej mieszkańców, będzie w nich uczestni
czyć, biorąc tym samym aktywniejszy udział w życiu 
naszego miasta i gminy. 

Małgorzata Kuś 
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ki, uczestniczyli m.in. wicemar-

J-1 =4 i\ f ł f A f---1 ;J i l!J.-1•1 f ł f ł]l ·_ . •. . szalek województwa l ubuskiego Edward Fedko, dyrektor Depar-
NR 2/06 · .,;;. ~ tamentu. Polityki Regio~alnej 

. , . Bogdan Slusarz oraz burmlstrzo-
PODATKI l OPŁATY BEZ ZMIAN ~~~ . .. wie wymienionych miast i 

Zwykle z początkiem roku przygotowani jesteśmy na - przedstawiciele firm związanych 
wszelkiego rodzaju podwyżki. Jednak na pocieszenie in- z przygotowaniem i realizacją projektu. 
formujemy, że w gminie Międzyrzecz podatki i opłaty nie 
wzrosną w tym roku, a podatek rolny, dzięki obniżeniu 
ceny żyta przyjętej do jego naliczania (z kwoty 32 zł do 
kwoty 27,88 zł za 1q) ulegnie obniżeniu. 

Na dotychczasowym poziomie pozostaną: 
- stawki podatku od nieruchomości, 
- opłaty miejscowe, 
- taryfa za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i odprowa-

dzenie ścieków, 
- czynsz za mieszkania komunalne, 
- czynsz dzierżawny, 
- opłaty administracyjne za czynności urzędowe, 
- a także większość stawek w podatku od środków 

transportu; 
Brak podwyżek to efekt prospołecznej i progospodar

czej polityki prowadzonej przez burmistrza i radę miej
ską. 

MIĘDZYRZECZ ZNÓW WYSOKO 
W RANKINGACH 

W poprzednim numerze Informatora pisaliśmy o zaję
ciu przez Międzyrzecz wysokiego miejsca w Rankingu 
Samorządów 2005 przeprowadzonym przez dziennik 
"Rzeczpospolita". Okazuje się, że uzyskany wówczas wynik 
potwierdzają kolejne zestawienia ukazujące się w pra
sie, jak chociażby to opublikowane w samorządowym 
dwutygodniku "Wspólnota" (nr 25/745 z dnia 10 grudnia 
2005), gdzie Międzyrzecz zajął 5. miejsce wśród 379 
miast powiatowych, z uwagi na pozyskane środki pocho
dzenia zagranicznego. W Lubuskiem wyprzedziły nas tyl
ko Słubice klasyfikując się oczko wyżej. 

Autorem powyższych badań, mających na celu anali
zę wykorzystania przez samorządy środków unijnych, jest 
Paweł Swianiewicz, profesor Uniwersytetu Warszaw
skiego na Wydziale Geografii i Studiów Regionalnych. 
Według przygotowanego przez niego rankingu, w Mię
dzyrzeczu środki pochodzenia zagranicznego w przeli
czeniu na 1 mieszkańca wynoszą 285,32 zł, co daje nam 
wysoką pozycję wśród miast powiatowych. 

Z kolei GazetaLubuska (nr 1 z dnia 2 stycznia 2006r.) 
sprawdziła, w którym z lubuskich miast powiatowych 
żyje się mieszkańcom najlepiej. l tutaj Międzyrzecz rów
nież wypadł bardzo dobrze, uzyskując 75 pkt na 100 
możliwych, co dało nam 4. miejsce. Tyle samo uzyskał 
Gorzów. W rankingu brano pod uwagę takie dane jak: 
możliwości zdobycia pracy, poziom wynagrodzeń, ceny 
wybranych artykułów żywnościowych, opiekę medyczną, 
warunki mieszkaniowe, infrastrukturę, bezpieczeństwo, 
rozrywkę i rekreację oraz atrakcyjność turystyczną. 

15 pkt na 20 możliwych uzyskaliśmy na przykład za 
infrastrukturę, czyli m.in. za długość dróg i kanalizacji 
oraz wydatki i dochody gminy w przeliczeniu na tysiąc 
mieszkańców. Za atrakcyjność turystyczną uzyskaliśmy 3 
pkt na 5 możliwych, lepsze od nas pod tym względem 
były jedynie Słubice z wynikiem 4 pkt. Najwyższej noty 
nie uzyskało żadno z miast. Nieźle wypadliśmy także pod 
względem warunków mieszkaniowych, opieki medycz
nej i możliwości spędzania wolnego czasu. 

Należy zaznaczyć, iż wymienione zestawienia biorą 
pod uwagę różne aspekty dotyczące gminy. Wskazuje 
to, że rozwija się ona wielokierunkowo, nie podnosząc 
swoich notowań jedynie przez doskonałe wyniki w jednej 
tylko dziedzinie. 

AKTYWNOŚĆ GOSPODARCZA 
13 stycznia w sali narad Urzędu Miejskiego w Między

rzeczu odbyło się uroczyste podsumowanie 11 etapu za
dania "Lubuska sieć obszarów aktywności gospodarczej 
- miasta przyjazne inwestorom". Było to przedsięwzię
cie, o którym wielokrotnie pisaliśmy na łamach lokalnej 
prasy, mające na celu rozwój infrastruktury komunalnej i 
drogowej w pięciu gminach biorących w nim udział, czyli 
w Międzyrzeczu, który był liderem inwestycji, Zielonej 
Górze, Witnicy, Kostrzynie i Gubinie. Zadanie zostało w 
znacznej mierze sfinansowane ze środków unijnych. W 
spotkaniu, które poprowadził burmistrz Tadeusz Dubic-

WIELKA ORKIESTRA ŚWIĄTECZNEJ POMOCY -
W MIĘDZYRZECZU ZEBRANO PRAWIE 

20 TYSIĘCY ZŁOTYCH 
W mroźną niedzielę, 8 stycznia, odbył się XIV finał 

Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. Pieniądze ze
brane podczas tegorocznej akcji będą przeznaczone na 
zakup sprzętu niezbędnego do ratowania zdrowia i życia 
dzieci poszkodowanych w wypadkach. W Międzyrzeczu 
mróz nie wystraszył mieszkańców, których spora grupa 
pojawiła się przed godz. 1300 na placu ratuszowym, gdzie 
rozpoczął się festyn WOŚP. Jedną z atrakcji, oprócz walk 
na miecze i topory w wykonaniu rycerzy Bractwa Ziemi 
Międzyrzeckiej, był pokaz ratownictwa medycznego. W 
międzyczasie odbywały się licytacje, a wolontariusze krą
żyli z puszkami. Wieczorem w domu kultury pod młotek 
poszły m.in. prace międzyrzeckich artystów, ale można 
było też stać się posiadaczem np. całorocznej wejściówki 
do dyskoteki Impuls w Bukowcu. Efekt całodziennej zbiórki 
w naszym mieście to 19.080 złotych. W kraju zebrano 
ogółem 24 mln złotych. Warto przy okazji dodać, że 

międzyrzecki szpital dzięki środkom pochodzącym z WOŚP 
posiada sprzęt o wartości ponad 100 tysięcy złotych. Jest 
to m.in. lampa do fototerapii, inkubator zamknięty oraz 
urządzenie do przesiewowych badań słuchu. 

BRYDZOWE SPOTKANIE 
15 stycznia, w hali Międzyrzeckiego Ośrodka Sportu i 

Wypoczynku rozegrano Milenijny Turniej Brydża Sporto
wego. Wystartowało w nim 48 par brydżowych m.in. z 
Poznania, Zielonej Góry, Gorzowa, Krzyża, Nowej Soli, 
Kostrzyna, Rzepina, Sulechowa, Zbąszynka i Między-

rzecza. Turniej otworzył burmistrz Tadeusz Dubicki, któ
ry ufundował puchary i nagrody dla zwycięzców. 

Para z SBS Międzyrzecz, Andrzej Rękosiak i Cezary 
Szadkowski znalazła się w końcowym wyniku na 2. miej
scu. Lepsi od międzyrzeczan okazali się zawodnicy z 
Dąbrówki, z klubu Amu Mera Poznań - Piotr Tuczyński 
i Tomasz Metelski. 

SOŁECKI TENIS 
17 grudnia w Kalawie rozegrano Indywidualne Mi

strzostwa w Tenisie Stołowym Dzieci Środowisk Wiej-
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skich. Turniej odbył się w Szkole Podstawowej i wzięło w 
nim udział blisko 50 zawodników i zawodniczek z 9 so
łectw: Wysoka, Pniewo, Kaława, Wyszanowo, Bukowiec, 

Nietoperek, Kęszyca Leśna, Gorzyca i Święty Wojciech. 
Rywalizowano w trzech kategoriach: 

* Chłopcy szkoła podstawowa - w tej grupie zwyciężył 
Łukasz Wanat z Kaławy, 

*Chłopcy Qimnazjum- tutaj najlepszy okazał się Robert 
Kukuska ze Swiętego Wojciecha, 

* Dziewczęta - niepokonana w swojej kategorii była 
Karolina Kołodziejska z Nietoperka. 

W trakcie zawodów wszyscy uczestnicy otrzymali go
rący posiłek oraz słodki, mikołajkowy upominek, a na 
zakończenie zwycięzcom wręczono puchary i nagrody 
ufundowane przez burmistrza Tadeusza Dubickiego, który 
pogratulowal młodym zawodnikom wysokiego poziomu 
rozgrywek. Dodatkowo rozlosowano też nagrody wśród 
pozostałych uczestników turnieju, ufundowane przez pre
zesa firmy lnstalko Romana Strzelczyka. Niespodziewa
ną atrakcją wieńczącą mistrzostwa był pokazowy mecz 
pomiędzy fundatorami nagród, rozegrany spontanicznie 
i żywiołowo. 

ZE ŚWIĄTECZNĄ WIZYTĄ 
23 grudnia na oddział dziecięcy szpitala w Międzyrze

czu zawitał "samorządowy" Mikołaj, który przyniósł malu
chom paczki pełne zabawek. Pod tym przebraniem moż
na było rozpoznać burmistrza naszego miasta Tadeusza 
Dubickiego, który co roku stara się wygospodarować 
czas dla małych pacjentów, przybywając do nich z cie
płym słowem i gwiazdkowym podarkiem. Kolorowe wor
ki z zabawkami szybko wzbudziły zainteresowanie dzieci, 
a co najważniejsze pozwoliły im choć na chwilę zapo
mnieć o szpitalnej rzeczywistości. 

* * * 
Okres przedświąteczny, to czas, w którym mimo wy

tężonej pracy i licznych obowiązków, zarówno zawodo
wych jak i domowych, pracownicy Urzędu Miejskiego 
organizują zbiórkę pieniędzy na zakup słodkich paczek. 
Tym razem 20 prezentów gwiazdkowych zakupionych 

dzięki takiej kweście, trafiło do dzieci z parafii pw. św. 
Wojciecha. Prezenty wręczył burmistrz Tadeusz Dubicki 
wraz z delegacją pracowników. W tym szczególnym cza
sie nie zabrakło również bożonarodzeniowych życzeń i 
wspólnie odśpiewanych kolęd. 

* * * 
W związku z pytaniami, jakie otrzymujemy od między

rzeczan, dotyczącymi działalności Stowarzyszenia "Noc
legownia - Przytulisko" im. Najśw. Marii Panny, wyja
śniamy że w/w organizacja w żaden sposób nie jest 
związana z noclegownią dla bezdomnych prowadzoną 
przez Ośrodek Pornocy Społecznej w Międzyrzeczu. 

Stowarzyszenie prowadzi działalność charytatywną we 
własnym zakresie, a noclegownię ma jedynie w nazwie. 
Natomiast wszelkie pytania związane z funkcjonowa
niem miejskiego schroniska dla bezdomnych należy kie
rować bezpośrednio do OPS. 

Joanna Maciejewicz rzecznik prasowy 



W dniu 29 grudnia ubiegłego roku 
Rada Miejska uchwaliła najważniejszy, 
a jednocześnie najtrudniejszy do opra
cowania dokument- budżet gminy. Naj
ważniejszy, gdyż pozwala gminie reali
zować jej zadania, najtrudniejszy zaś z 
tego względu, że konieczne jest w nim 
wypracowanie kompromisu i zachowa
nie równowagi pomiędzy potrzebami i 
możliwościami, a zazwyczaj tych pierw
szych jest dużo więcej. Ostateczny kształt 
budżetu to efekt pracy wielu osób na 
poszczególnych etapach jego powstawa
nia, zwłaszcza jednak wszystkich komi
sji Rady Miejskiej i Wydziału Finanso
wo-Budżetowego. 

W trakcie głosowania projekt poparło 15 
radnych, trzech radnych głosowało przeciw, i 
trzech radnych było nieobecnych. Ostatecznie, 
przyjęto budżet w kształcie, jaki poniżej przed
stawiamy. 

Prognozowane DOCHODY Gminy w 2006 
roku wyniosą 48.622.078 złotych, natomiast 
planowane WYDATKI stanowią kwotę 
51.414.259 złotych . Powstały deficyt 
2.792.181 zł, zostanie sfinansowany pożyczka
mi i kredytami. 

Główne pozycje wśród dochodów zajmują: 
1) dotacje na realizację zadań bieżących z za

kresu administracji rządowej oraz innych za
dań zleconych Gminie ustawami 6.140.450 
zł (12,6%), 

2) dotacje na realizację zadań bieżących prze
jętych przez Gminę i realizowanych na pod
stawie zawartych umów i porozumień 
166.017 zł (0,3%), 

3) subwencja - 11.592.678 zł (23,8%), 
4) udziały w podatkach stanowiących dochód 

budżetu państwa (podatek dochodowy od 
osób fizycznych i prawnych) 8.360.499 zł 
(17,2%), 

5) wpływy z tytułu podatków i opłat lokalnych 
oraz innych opłat stanowiących dochody jed
nostki samorządu terytorialnego (np. opłata 
skarbowa, opłata za zezwolenia na sprzedaż 
alkoholu, itp.) 13.7 48.366 zł (28,3%), 

6) środki na dofinansowanie własnych inwe
stycji gmin pozyskane z innych źródeł 
4.002.923 zł (8,2%); 
W 2006 roku na wvdatki Gminy Między

rzecz przewidziano 51.414.259 zł, z czego 
wydatki bieżące stanowią kwotę 37.801.633 zł 
(73,5%), której 43,5% to wydatki na oświatę i 
wychowanie, 26,2% na pomoc społeczną, 10,9% 
na administrację, 5,5% na zadania z zakresu 
gospodarki komunalnej, i 5,5% na kulturę i 
sport. Wydatki majątkowe stanowią wartość 
13.612.626 zł (26,5% wydatków ogółem). 

Na 2006 rok przewidzieliśmy szereg kolej
nych zadań inwestycyjnych, jednak realizacja 
niektórych z nichjest uzależniona od pozyska
nia środków zewnętrznych. W budżecie zosta
ły ujęte środki m.in. na: 

e zadania z zakresu gospodarki ścieko
wej i ochrony wód 7 mln zł, w tym m.in.: 

-kanalizacja sanitarna dla miejscowości Św. 
Wojciech, Wojciechówek, Gorzyca - w I 
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etapie, 
- projekt techniczny kanalizacji sanitarnej 
Międzyrzecz-Wybudowanie i przedłużenie 
ul. Słonecznej, 

-budowa odcinka sieci wodociągowej w ul. 
Krótkiej, 

- projekt techniczny kanalizacji sanitarnej 
miejscowości Jagielnik, 

- budowa wodociągu z Kaławy do miejsco
wości Szumiąca; 

e zadania z zakresu transportu i łącz
ności 3,4 mln zł, w tym m. in.: 

l) budowa lub przebudowa dróg publicznych 
gminnych- 2,5 mln zł; w tym: 

- przebudowa i utwardzenie placu przy Po
mniku Tysiąclecia, 

-przebudowa parkingu przy PKO na osiedlu 
Centrum wraz z oświetleniem, 

-budowa dróg osiedlowych w Bobowicku, 
-przebudowa chodnika przy ul. Łąkowej, 
-projekt techniczny i przebudowa ulic Mic-
kiewicza i Słowackiego, 

-projekt techniczny i budowa chodnika przy 
ul. Lipce, 

-projekt techniczny i przebudowa dro,gi łą
czącej ul. Zamoyskiego z ul. Pięciu Swię
tych Braci Międzyrzeckich, 

-projekt techniczny i przebudowa drogi we
wnętrznej i chodników przy blokach miesz
kalnych w Obrzycach, 

- utwardzenie dróg gruntowych w okolicy 
kościoła w Św. Wojciechu, 

-przebudowa mostu drewnianego nad rzeką 
Obrą w Św. Wojciechu, 

- zagospodarowanie terenu w obrębie ulic 
Dąbrowskiego, Kilińskiego i Waszkiewicza, 

- przebudowa chodników w miejscowości 
Wysoka, 

- budowa drogi w Kaławie, 
-budowa chodników w Kalsku; 
-tymczasowe utwardzenie dróg gruntowych 
na osiedlu domków jednorodzinnych w miej
scowości Święty Wojciech, 

-utwardzenie nawierzchni zatoki autobuso
wej w Kursku, 

- modernizacja dróg dojazdowych do grun
tów rolnych w sołectwach Kuźnik, Rojewo, 
Żółwin i Kuligowo, 

-remonty bieżące sal wiejskich w Kuligawie 
i Pieskach; 

2) budowa lub przebudowa dróg i chodni
ków powiatowych w ramach pomocy rzeczo
wej dla Powiatu Międzyrzeckiego- 0,9 mln 
zł;wtym: l 

-budowa ścieżki do cmentarza w Bl.łkowcu, 
-budowa oświetlenia wzdłuż drogi powiato-
wej Międzyrzecz- Skoki, 

-przebudowa chodnika przy ul. Piastowskiej, 
-przebudowa chodnika ul. Wojska Polskie-
go, 

-przebudowa chodnika przy ul. Chopina, 
-przebudowa chodnika przy ul. Ko~stytucji 
3 Maja; 

e zadania z zakresu gospodarki grun
tami i nieruchomościami 3,4 mln zł (w tym 
1,8 mln stanowią tzw. środki niewygasające z 
roku 2005): 
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-uzbrojenie terenu Międzyrzeckiego Parku 
Przemysłowego, 

- ułożenie nawierzchni z kostki brukowej -
plac przed kaplicą oraz droga dojazdowa 
przed bramą na cmentarzu komunalnym w 
Międzyrzeczu, 

-budowa oświetlenia przy ścieżce do cmen
tarza komunalnego w Międzyrzeczu, 

-w zakresie gospodarki mieszkaniowej ada
ptacja budynku mieszkalnego przy ul. Wasz
kiewicza 57 na lokale socjalne; 

e zadania z zakresu turystyki 1,5 mln 
zł (z czego 1 mln stanowią środki niewygasają
ce z 2005 roku), w tym w ramach Zintegrowa
nej Koncepcji Rozwoju Turystyki w Gminie 
Międzyrzecz: 

-budowa ciągu pieszo-rowerowego z oświe
tleniem wzdłuż rzeki O bry, od Podzamcza 
do skrzyżowania ulicy Spacerowej ze Sta
szica, 

- budowa bazy turystyczno-kulturalnej w 
Pniewie; 

e zadania z zakresu oświaty, kultury i 
sportu O, 9 mln zł, w tym m.in.: 

-projekt techniczny na remont budynku A i 
B Gimnazjum nr 1 (zadanie kontynuowane 
przy współudziale Starostwa Powiatowego), 

-modernizacja boiska sportowego przy SP 
3 - I etap- ogrodzenie, 

-projekt techniczny budowy basenu w Mię
dzyrzeczu, 

- modernizacja kompleksu sportowego na 
stadionie miejskim wraz z kontynuacją mo
dernizacji płyty boiska, 

-projekt techniczny i budowa sali wiejskiej 
wGorzycy, 
-modernizacja obiektu Międzyrzeckiego 
Ośrodka Kultury, 

-projekt techniczny pawilonu muzealnego 
na sprzęt pożarniczy; 

W roku 2005, w ramach programu "Odnowa 
wsi i dziedzictwa kulturowego", wykonano do
kumentację na budowę: 

- sali wiejskiej w Nietoperku, 
-boiska sportowego w Wyszanowie, 
- wieży widokowej w Pniewie, 
- remont drogi w Kaławie; 

Budżet Gminy Międzyrzecz na 2006 rok 
uwzględnia potrzeby i postulaty mieszkańców 
gminy, a także przedstawione przez radnych, 
organizacje społeczne oraz stowarzyszenia. 
Jednak biorąc pod uwagę ograniczone środki 
finansowe oraz wyważone spojrzenie na przy
szłość naszej Gminy, nie wszystkie wnioski 
mogły zostać ujęte w tegorocznym budżecie. 
Flanując zadania na bieżący rok kierowano się 
przede wszystkim dobrem lokalnej społeczno
ści, wzrostem gospodarczym oraz spadkiem 
bezrob ocia. 

Pełna treść uchwały nr XXXIII/307 /05 Rady 
Miejskiej w Międzyrzeczu z dnia 29 grudnia 
2005 roku w sprawie budżetu Gminy Między
rzecz na rok 2006 dostępna jest na stronie in
ternetowej Biuletynu Informacji Publicznej pod 
adresem www.bip.miedzyrzecz.pl 
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Kolejny raz mam zaszczyt za pośrednictwem Kuriera Międzyrzec
kiego gościć w Państwa domach, aby przedstawić działalność Szpitala 
im. Pięciu Św. Braci Międzyrzeckich w minionym roku. 

Rok 2005 nie obfitował w znaczące zmiany w naszej placówce, bo
wiem jakakolwiek zmiana uwarunkowana jest większą ilością pienię
dzy uzyskanych z Narodowego Funduszu Zdrowia. Tak jak w całej 
Polsce,NFZ w bardzo minimalnym stopniu podwyższa stawki kontrak
tu, a niestety wszystkie ceny rosną. Lecz nie warto rozpaczać! Nałożone 
na nas obowiązki musimy konsekwentnie wykonywać. 

Pomimo dość trudnej sytuacji finansowej udało nam się uzyskać 
karetkę przewozową służącą min. do transportu chorych na wysoko
specjalistyczne badania w placówkach o wyższym stopniu referen
cji.Ponadto zakupiliśmy do Pracowni Endoskopii nowy gastrofibero
skop, pracownię EKG wyposażyliśmy w nowe zestawy Holterow
skie, a Oddział Położniczo-Ginekologiczny otrzymał nowy aparat 
USG. Do Laboratorium Analitycznego zakupiliśmy nowy analizator, 
co daje efekty w ilości i jakości wykonywanych badań. W drugim 
kwartale ubiegłego roku rozpoczęła funkcjonowanie Pracownia Mam
mograficzna.Ponadto w roku 2005 kontynuowaliśmy następujące 
Programy Promujące Zdrowie: 

§ wczesnego wykrywania chorób krążenia 
§ profilaktyki przewlekłej obturacyjnej choroby płuc (POChP) 
§ wczesnego wykrywania raka szyjki macicy. 
Pragnę poinformować,że programy te w roku bieżącym będą nadal 

kontynuowane i dlatego zapraszam czytelników Kuriera Międzyrzec
kiego do skorzystania z oferowanych usług. 

Personel naszego Szpitala w szczególny sposób dba o stałe podno
szenie kwalifikacji zawodowych. N a miejscu organizowane są kursy 
dla pielęgniarek, na których szkolą się pielęgniarki zatrudnione nie 
tylko w naszej placówce. Również lekarze stale zdobywają dodatkowe 
specjalizacje. A wszystko to służy podniesieniu jakości naszych usług. 

Na jakość wykonywanych usług wpływa również otoczenie,w któ
rym przebywa pacjent. Dlatego też przez cały rok w szpitalu wykony
wane były większe lub mniejsze remonty. Powymienialiśmy okna na 
oddziałach, wyremontowaliśmy sale i wyposażyliśmy je w nowy sprzęt. 

Kapitalnemu remontowi poddana została winda. "Nasza staruszka" 
wyjeździła mnóstwo kilometrów i była bardzo wyeksploatowana. Nowa 
winda jest bardzo jasna i przestrzenna, a ruchy jej są bardzo płynne. 

Po krótkiej relacji z poczynionych zmian w Szpitalu tradycyjnie 
przystąpię do przedstawienia działalności poszczególnych oddziałów. 

W roku 2005 w naszej placówce hospitalizowano 5583 osoby. Już od 
dwóch lat oddziały zabiegowe rozliczane są na podstawie katalogu 
procedur zaoferowanego przez Narodowy Fundusz Zdrowia. 

Tabela przedstawia wykonanie procedur przez dwa oddziały zabie
gowe: 

Jak wynika z powyższego zestawienia oba oddziały miały tzw. nad
wykonania, za które NFZ w momencie podpisywania kontraktów 
obiecał zapłacić, a w rezultacie nie otrzymaliśmy nic. Nawet nie próbuję 
sobie wyobrazić jakie byłoby larum, gdyby odmówiono przyjęcia pa
cjenta do szpitala z powodu wyczerpania limitu punktów! 

Na 1642 pacjentów leczonych w Oddziale Chirurgicznym, 882 osoby 
poddano zabiegom operacyjnym z zakresu chirurgii ogólnej, urologii i 
ortopedii. Natomiast Oddział Ginekologiczno-Położniczy z 1040 pa
cjentek, dużym zabiegom operacyjnym poddał 227 pań. Personel Od
działu Położniczego odebrał 322 porody, w tym trzy porody bliźniacze. 

Personel Oddziału Anestezjologii i Intensywnej Terapii zadbał o 
komfort psychiczny i fizyczny 1536 pacjentów poddanych zabiegom 
operacyjnym, zaś 137 pacjentom przebywającym w tym oddziale za
pewnił wysoce specjalistyczną opiekę. 

W Oddziale Internistyczno-Kardiologicznym personel oddziału sku
tecznie pomógł pacjentom ze schorzeniami kardiologicznymi, reuma
tycznymi i innymi u 1511 pacjentów. 

Oddział Rehabilitacyjny usprawnił ruchowo 403 osoby po udarach 
mózgu, zawałach mięśnia sercowego i ze schorzeniami układu ruchu. 

Jest w naszym Szpitalu takie miejsce,w którym po zamknięciu za sobą 
drzwi czujemy się jak w krainie bajki. To piękny i kolorowy Oddział 
Dziecięcy,który w roku 2005 hospitalizując, oczarowywał 733 małych 
pacjentów. Tak cudowne otoczenie i kochane dobre wróżki sprawiały,że 
stres leczonych dzieciaczków był minimalny. 

W dotychczasowych sprawozdaniach nie wspominałam o mieszczą
cym się na terenie naszego szpitala Zakładzie Opiekuńczo-Leczniczym.W 
ubiegłym roku personel tego oddziału zapewnił opiekę 117 pacjentom 
chorym przewlekle i w stanach terminalnych oraz ich rodzinom, okazu
jąc na każdym kroku cierpliwość, zrozumienie i często jakże potrzebne 
współczucie. 

Już dwa lata funkcjonuje w naszym szpitalu Szpitalny Oddział Ratun
kowy, który w roku 2005 zapewnił opiekę 795 osobom, poddanym 
krótkiej (do 3 dób) hospitalizacji.Ponadto z porad lekarskich ambulato
ryjnych w ramach pomocy nocnej i świątecznej skorzystało 5319 pa
cjentów. Pogotowie Ratunkowe wyjechało do wezwań (zachorowania i 
wypadki) 2243 razy. 

W roku 2005 w 18 Poradniach Specjalistycznych SPZOZ udzielono 
Państwu 49097 porad. 

Nadeszła pora na wykazanie działalności Pracowni Diagnostycznych 
bez, których oddziały miałyby znacznie utrudnioną pracę.]ak sami Pań
stwo zauważycie w roku 2005 wykonano ogromną ilość badań dla po
trzeb szpitala i pacjentów ambulatoryjnych. 

-Pracownia RTG l i 2 - 24137 badań 
- Zakład Fizjoterapii - 97909 zabiegów 
-Pracownia USG - 4158 badań 
- Pracownia Endoskopii - 702 badania 
- Pracownia EKG - 4939 badań 
- Laboratorium Diagnost. - 130620 badań 
Po zestawieniu wszelkich danych należy podkreślić,że w roku 2005 

w Rankingu Szpitali "Rzeczypospolitej" zostaliśmy finalistą ogólnopol
skiego rankingu w kategorii 100 najlepszych szpitali publicznych w 
Polsce. 

Były też w roku 2005 głosy niezadowolenia. Do Dyrektora SPZOZ 
wpłynęły 4 skargi pisemne, natomiast osobiście u Dyrektora lub tele
fonicznie zażalenia złożyły 42 osoby, co stanowi w stosunku do ilości 
wszystkich przyjętych w naszej Placówce pacjentów, jedną dziesięcio
tysięczną osób zgłaszających swoje niezadowolenie. 

Reasumując moje sprawozdanie myślę, że pomimo nienajlepszej 
kondycji finansowej oraz wielu słabości staraliśmy się sprostać Państwa 
oczekiwaniom w roku 2005. W N owym Roku życzę wszystkim pacjen
tom naszej Placówki dużo zdrowia, satysfakcji a także, aby nadzieja na 
lepszą przyszłość stała się rzeczywistością. 

Eliza Kudlak Sekcja Analiz i Dokumentacji Medycznej 
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"uryuriad" z Panent Tadeuszent Dubickint
buPntist•zent Międzyrzecza 

l. Największym problemem Międzyrze
cza jest bezrobocie. Ile miejsc pracy i w 
jakich zakładach powstało podczas Pana 
kadencji? 

- Problem bezrobocia nie dotyczy tylko i 
wyłącznie Międzyrzecza. Staramy się w miarę 
naszych możliwości ten problem łagodzić. Z 
danych uzyskanych w Powiatowym Urzędzie 
Pracy na koniec września 2005 r., wynika iż 
liczba zarejestrowanych bezrobotnych spadła w 
stosunku do roku poprzedniego o ponad 10%. 
J es te m przekonany, że podjęte przez nas dzia
łania związane ze stworzeniem nowych miejsc 
pracy spowodują ich zdecydowany przyrost, 
jeszcze w tym roku. 

Natomiast drugą część pytania należałoby 
skierować do dyrektorów i prezesów między
rzeckich firm. 

2. Ostatnio wiele kontrowersji wzbudzi
ło powstanie nowej apteki należącej do wiel
kiej sieci farmaceutycznej. Jakie korzyści 
finansowe przyniesie miastu powstanie 
nowej apteki? Czy jej budowa obok biblio
teki znajdowała się w planie zagospodaro
wania przestrzennego? 

-Jeżeli chodzi o korzyści finansowe, to nie
wątpliwie będą to wpływy z dzierżawy terenu. 
Oprócz tego, powstanie apteki przyniesie rów
nież korzyści dla międzyrzeczan w postaci do
stępu do tańszych leków. 

Plan zagospodarowania przestrzennego dla 
Miasta i Gminy Międzyrzecz stracił ważność z 
dniem 31 grudnia 2002 roku. Nowy plan, obej
mujący teren pod budowaną obecnie apteką, 
nie został uchwalony, toteż wydano decyzję o 
warunkach zabudowy zgodnie z obowiązujący
mi obecnie przepisami ustawy o planowaniu i 
zagospodarowaniu przestrzennym. 

3. Czy sprawa MRU znalazła już swoje 
rozwiązanie? - pytam o roszczenia pana 
Kusia. Jaki zysk uzyskało miasto ze zwie
dzania MRU podczas minionego sezonu 
turystycznego? 

A co z Głębokim? Jakie są zyski z dzier
żawy? 

- Sprawa MRU jest rozwiązana, ponieważ jego 
obsługę turystyczną prowadzi Międzyrzecki 
Ośrodek Sportu i Wypoczynku. To, że były 
dzierżawca MRU kwestionuje rozwiązanie umo
wy dzierżawy przez Gminę, nie ma wpływu na 
obecny stan działalności w tym zakresie naszej 
jednostki organizacyjnej. Zarówno w przypad
ku MRU, jak i Głębokiego trudno mówić ozy
skach, gdyż wszystkie wolne środki staramy się 
inwestować w infrastrukturę tych obiektów. 
Myślę jednak, że fakt odwiedzenia MRU przez 
ponad 30 tysięcy turystów z kraju i zagranicy 
oraz kliku tysięcy na Głębokim, jest wystarcza
jącą korzyścią dla Gminy. Mam także nadzieję, 
że nasze działania promocyjne spowodują dal
szy wzrost ilości odwiedzających nas turystów. 

4. Dlaczego w naszym mieście są tak wy
sokie opłaty za wodę? 

- Ceny wodościeku w Międzyrzeczu nie od
biegają od cen w innych gminach o porówny
walnej wielkości i posiadających zbliżoną struk
turę majątku wodociągowo-kanalizacyjnego. 
Przedkładane przez MPWiK propozycje cen są 
szczegółowo analizowane, a oszczędności sta
ramy się uzyskiwać głównie przez ogranicze-

nie kosztów własnych spółki. Przykładem tego 
jest utrzymanie ubiegłorocznej ceny 1m3 wodo
ścieku na dotychczasowym poziomie, czyli 6,71 
zł. Dla porównania, cena w Świebodzinie wyno
si 6,76 zł za l m3

, w Kostrzynie 6,66 a w Sulęci
nie 6,27. 

5. Czy i w jakich sprawach toczą się 
obecnie przeciw Urzędowi postępowania 
prokuratorskie? W jakich sprawach sądo
wych Urząd jest stroną? 

- Przeciwko "Urzędowi" nie toczy się żadne 
postępowanie prokuratorskie. Natomiast po zło
żeniu doniesienia przez osobę, która jest na
szym zadeklarowanym przeciwnikiem, proku
rator musiał podjąć czynności wyjaśniające spra
wę powierzenia PKS-owi dowozu dzieci do 
szkół. Na obecnym etapie chciałbym zaznaczyć, 
że jest to postępowanie w sprawie, a nie prze
ciwko Gminie. 

6. Ile wyniosło zadłużenie Miasta i Gmi
ny na dzień 31.12.2002, a ile wynosi na 
dzień 31.12.2005? 

- Udział zobowiązań z tytułów dłużnych, tj. 
kredytów, poręczeń oraz wyemitowanych pa
pierów wartościowych w dochodach Gminy, na 
koniec 2002 roku wyniósł ponad 4,5 mln zł, a 
na koniec 2005 roku 2,9 mln zł. Jak wynika z 
powyższych danych, zadłużenie uległo znacz
nemu zmniejszeniu. Jest to szczególnie istotne 
w perspektywie unijnego budżetu na lata 2007 
- 2013, gdyż umożliwi zabezpieczenie niezbęd
nego wkładu własnego przy ubieganiu się o środ
ki pomocowe. 

7. Kto jest autorem projektu "park prze
mysłowy"? Dlaczego wybrano formę sprze
daży działek a nie dzierżawy, pytam o ko
rzyści dla miasta z obu form? 

- Od początku mojej kadencji poszukiwaliśmy 
terenów dla potencjalnych inwestorów. Wybór 
padł na obszar położony pomiędzy budowaną 
obwodnicą i ulicą Waszkiewicza. Obszar ten, 
nazwany Międzyrzeckim Parkiem Przemysło
wym, stanowić będzie centrum przemysłowe 
Międzyrzecza. Pierwsze efekty naszych dzia
łań dadzą się zauważyć już w roku bieżącym. 
Formę sprzedaży wybraliśmy ze względu na 

ochronę interesów inwestorów, gdyż żaden z 
nich nie zaryzykuje inwestycji za kilka milio
nów euro na dzierżawionym terenie. Wpływy 
ze sprzedaży działek umożliwią dalszą rozbu
dowę infrastruktury MPP. 

8. Dlaczego nie utworzono w Międzyrze
czu podstrefy Specjalnej Strefy Ekonomicz
nej Słubice - Kostrzyn? 

- Podstrefy ekonomiczne rządzą się nieco in
nymi prawami. Przekazanie terenu dla słubic
ko-kostrzyńskiej Strefy Ekonomicznej nie gwa
rantowałoby, że kolejne inwestycje lokowane 
byłyby w pierwszej kolejności właśnie w Mię
dzyrzeczu, gdyż w posiadaniu SSE są również 
wolne działki na terenie np. Słubic, ~ostrzyna 
czy Gorzowa. Przyjęte przez nas rozwiązanie 

nie jest wcale ewenementem, gdyż stosują je 
także inne lubuskie miasta. 

9. Na drodze krajowej nr 137- skrzyżo
wanie ulic Młyńska - Ogrodowa - Chłod
na, ma powstać rondo. Czyj to pomysł, kto 
za nie zapłaci? Co na to konserwator za
bytków? 

- Koncepcja została opracowana na zlece
nie Gminy Międzyrzecz. Ponieważ jest to dro
ga wojewódzka, a nie, jak Pani mówi, krajo
wa, koszty związane z opracowaniem projek
tu i jego realizacją poniesie Zarząd Dróg Wo
jewódzkich w Zielonej Górze. Opinię konser
watora zabytków w tej sprawie poznamy na 
etapie wydania decyzji o ustaleniu lokalizacji 
inwestycji, niezbędnej do opracowania pro
jektu budowlanego. 

l O. Kiedy powstanie oświetlenie ścieżki 
rowerowej na cmentarz? 

- Odsyłam do budżetu na 2006 rok. Zaplano
waliśmy w nim środki na ten cel, więc już nieba
wem inwestycja będzie zrealizowana. 

11. Kiedy powstanie obiecana już 3 lata 
temu sala wiejska w Pniewie? 

- To zadanie, podobnie jak powyższe, rów
nież zostało ujęte w budżecie na 2006 rok. Zło
żony przez nas projekt uzyskał najwyższą oce
nę w opinii komisji ekspertów. Oczekujemy w 
tej chwili na decyzję z Urzędu Marszałkowskie
go w sprawie jego dofinansowania ze środków 
unijnych. 

12. Ile z nowego budżetu dostaną od 
miasta moi ulubieni siatkarze? 

- 18 stycznia ogłosiliśmy otwarty konkurs ofert 
na realizację zadań w zakresie upowszechnia
nia kultury fizycznej i sportu. Dopiero po jego 
rozstrzygnięciu będzie wiadomo które podmio
ty otrzymają dotację z budżetu gminy. 

13. Czy Pan Burmistrz będzie startował 
w ponownych wyborach, a jeśli tak to z 
jakiego ugrupowania i z jakim programem? 

- W tej chwili jest za wcześnie, aby mówić o 
wyborach. O swojej decyzji na ten temat poin
formuję międzyrzeczan we właściwym czasie. 
Podsumowując wywiad, żałuję że pytania w 

nim zawarte nie pozwoliły mi w pełni przedsta
wić szerokiej i ważnej tematyki gospodarczej, 
społecznej i oświatowej. Szczegółowo zagad
nienia te prezentowane były w przeprowadzo
nym ze mną wywiadzie na łamach styczniowe
go numeru miesięcznika "Powiatowa", a także 
na stronie internetowej www.miedzvrzecz.pl 

Ufam, że kolejny wywiad w Kurierze Mię
dzyrzeckim będzie dotyczył pozytywnej oceny 
naszej gminy, wystawionej przez niezależne 
instytucje publiczne oraz media. 

Dziękuję za odpowiedź 
Anna Kuźmińska - Świder 

P.S. Powyższa rozmowa nigdy się nie odbyła, 
na prośbę pana T. Dubickiego przekazałam mu 
pytania na piśmie za pośrednictwem pani rzecz
nik 13 stycznia 2006 r. 
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Ostatnio moi znajomi czytelnicy zadają mi 
pytanie, dlaczego pisuję coraz rzadziej. Dowia
duję się tym samym, że dzięki moim skrom
nym felietonom mam dosyć sporą gromadkę 
wielbicieli. Dziękuję im za otuchę, za to, że 
czytają, że przyznają się do przemyśleń, za to, 
że są wrażliwi. Dziękuję rów- ~ ~ 
nież i tej osobie, która niegdyś 
publicznie wyzwała mnie od 
demagoga - to też ma swoje 
dobre strony, bo działa jak 
orzeźwiający zimny prysznic, 
zmusza do samokrytyki, uczy 
pokory. 

To fakt, iż odczuwam ostat
nimi czasy wrażenie, że się 
wypaliłam, ale tak bywa- zwąt
pienie i wiara toczą się jak koło 
fortuny, jak dzień i noc, jak 
zło i dobro, jak uśmiech, któ
ry rodzi się przez łzy. A tak 
naprawdę to naszły mnie chwi
le, które poczyniły okazję do 
zaczerpnięcia świeżego odde
chu, skłoniły do wyciszenia, za
glądnięcia do własnego wnętrza, 
zrozumienia, że największa siła czło
wieka mieści się w jego spokoju i zrównowa
żeniu. Słowa banalne, ale od dawna mało kto 
zastanawia się nad ich sensem. 

Człowiek wyciszony, mocny psychicznie, 
przekonany o słuszności własnych przekonań, 
przestaje reagować krzykiem na krzyk, wyzwi
skiem na wyzwisko, agresją na agresję. Prze
staje się bać rozwrzeszczanych i rozwścieczo
nych osobników, którzy atakują, żeby zakrzy
czeć swoją niemoc i niepewność. Człowiek 
zrównoważony wie, że donikąd prowadzi eks
ponowanie zła w żądnych sensacji mediach, 
których działanie przypomina machanie mule
tą przed rozjuszonym bykiem. Dlatego żal mi 
tych ludzi, którzy tracą władzę nad własnymi 
emocjami, zabijają w sobie odróżniające czło
wieka od zwierzęcia uczucia i wartości ducho
we. Ba. Mówi się nawet, że najgorszy pies jest 
o wiele wierniejszym przyjacielem swojego 
opiekuna, niż jakikolwiek człowiek. 

Na każdym kroku- czy to w zakładzie pracy, 
czy w sklepie, urzędzie, w szkole, czy na ulicy 
-spotkać można osobników, którzy nie potra
fią nad sobą zapanować. Działają pod wpływem 
furii, afektu i niekontrolowanych emocji. Pełni 
frustracji szukają winnych wokoło, nie widząc 
błędów własnych. Oskarżają wszystkich, któ
rzy się nawiną pod rękę. Krzyczą, miotają się, 
zamiast się wyciszyć i spokojnie, na trzeźwo, 
przeanalizować sytuację. Najpierw dokonują 
samosądów, "krwawych linczów" na domnie
manych winowajcach, a potem, o ile w ogóle 
następuje taka chwila, po ochłonięciu z nie
kontrolowanego wybuchu emocji, zastanawia
ją się, o co w tym wszystkim tak naprawdę 
chodziło. Chociaż i wtedy raczej nie potrafią 
zdobyć się na przeprosiny. Albo na takie prze
prosiny jest już za późno. 

Niedawno wszyscy podniecali się upublicz
nioną "aferą" niedouczonej nauczycielki, którą 
po ... dwudziestu latach pracy pedagogicznej! 
ktoś nagrał na dyktafon, żeby owo nieuctwo 
udówodnić. Nie znam faktów i nie mam zamia
ru niczego w tej sprawie komentować. Chcę 
tylko zadać jedno jedyne pytanie- co by to było, 
gdyby jakiś nauczyciel, choćby ów anglista z ko
szem na głowie, spróbował nagrać ukrytą kame-
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rą brewerie swoich uczniów podczas którejkol
wiek lekcji? Głowę daję, że niemal jednogło
śnie społeczeństwo oskarżyłoby go za to, że 
śmiał publicznie ośmieszyć i zestresować bied
ne dzieci, że naruszył ich osobistą godność, że 
złamał prawo i nie nadaje się na pedagoga. 

Pytam wreszcie, dlaczego osoby niekompe
tentne czują się na prawie pouczania tych, o 

których pracy nie mają zielonego poję
cia. Dlaczego rodzice uczniów, któ-

rzy sprawiają kłopoty wycho
wawcze, zjawiają się w 
szkole nie po to, aby za
istniałe problemy wspól
nie z pedagogami roz
wiązać, ale po to aby się 

_ awanturować i wytykać 
szkole, jak bardzo tłamsi i stresuje niewinne 
ich pociechy. Myślę, że robią tak z zasadnicze
go powodu - żeby zagłuszyć swoją bezradność 
i słabość. I tak rodzi się zarzewie społecznej 
agresji - ogólnopowszechnej epidemii bra
ku poczucia akceptacji i bezpieczeństwa. 

Przestańmy więc pasjonować się tanimi 
sensacjami. Przestańmy przerzucać winę z 
jednych na drugich. I próbujmy rozma
wiać ... spokojnie, rzeczowo, przyjaźnie. 

Grażyna Piechocka 
Wszystkim zaś moim czytelnikom dedykuję 

piękny wiersz Marcina Urbana pt. "Mimo 
wszystko": 

Mimo wszystko 
Choć ludzie postępują często wbrew logice, 
choć czasem bez skrupułów łamią obietnice, 
choć kłamią, kombinują i żyją nagannie 
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... ty jednak wciąż ich kochaj, kochaj bezustannie! 

Nieraz, gdy dobro czynisz - to zamiast 
wdzięczności 

spotkają cię zarzuty egocentryczności; 
lecz nawet, gdy twe dobro gniew u innych wzbudzi 
... ty jednak, mimo wszystko, czyń dobro dla ludzi! 

Kiedy odniesiesz sukces, to niech cię nie zdziwi, 
że wkrótce przyjaciele znajdą się fałszywi 
i prawdziwi wrogowie zrobią wiele złego 
... lecz do dalszych sukcesów dąż pomimo tego! 

jeżeli coś budujesz długie, długie lata 
to choć przecież być może, że nagła utrata 
wszystkiego, co stworzyłeś nastąpi tej nocy 
... ty mimo wszystko buduj, buduj z całej mocy! 

Ludzie cię potrzebują, choć nie mówią o tym, 
wręcz przeciwnie - nierzadko sprawiają kłopoty 
i w zamian za twą pomoc ból ci mogą zadać 
... lecz ty im, mimo wszystko, nie przestań 

pomagać! 

Kiedy darujesz światu -co masz najlepszego, 
to w zamian tylko ciosy otrzymasz od niego 
lecz ty, pomimo tego, nigdy nie ustawaj 
i... nadal co najlepsze prosto z serca dawaj! 

Gdy mówisz o uczuciach swych 
na;serdeczniejszych 

lub gdy duszę odsłaniasz poprzez strofy wierszy, 
choć może cię wyśmieją tak, że się zawstydzisz 
... ty jednak mów, co kochasz, a czego się brzydzisz! 

/Marcin Urban/ 

Dojeżdżasz do świebodzina codziennie- cel wspólne dojazdy! 
o &09 950 775 
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Powiatowa Stacja Sanitarno - Epidemiologicz
na w Międzyrzeczu wraz z Wojewódzką Stacją 
Sanitarno- Epidemiologiczną w Gorzowie Wlkp. 
oraz Polskim Towarzystwem Oświaty Zdrowot
nej od trzech lat realizuje na terenie powiatu 
międzyrzeckiego program edukacyjny "Stres 
pod kontrolą". 

Program ten skierowany jest do maturzystów, 
którzy w niedalekiej przyszłości będą musieli 
stanąć wobec trudnych sytuacji, takich jak egza
min maturalny, wybór drogi życiowej, praca, 
egzaminy na studia. 

Program ma na celu ułatwienie im radzenia 
sobie ze stresem, który może pojawić się przy 
okazji nowych wydarzeń, poprzez: 

- dostarczenie wiedzy na temat istoty stresu, 
jego objawów i uwarunkowań, 

- zwrócenie uwagi na ewentualne negatywne 
skutki stresu i ich wpływ na zdrowie, samopo
czucie oraz sprawność psychospołeczną, 

-wskazanie sposobów zapobiegania tym skut
kom i redukcji napięcia emocjonalnego oraz 
pokazanie pozytywnych stron stresu -jego dzia
łania mobilizującego i prorozwojowego. Pro
gram realizują przeszkoleni przez PSSE i PTOZ 
pedagodzy szkolni przez co najmniej 2 godziny 
lekcyjne. W roku ubiegłym w programie uczest
niczyło 528 maturzystów z 6 szkół ponadgimna
zjalnych powiatu międzyrzeckiego. 

KURIER MIĘDZVRZECKI 

Stres towarzyszy nam podczas całego życia. 
Jest reakcją na sytuacje trudne bądź uznane za 
trudne. Nie da się go uniknąć, ale można się do 
niego przygotować tak, aby był jak najmniej
szym obciążeniem. Przejęcie kontroli nad stre
sem wymaga jednak czasu, cierpliwości i wy
trwałości. Oto kilka sposobów radzenia sobie 
ze stresem, a co za tym idzie zminimalizowania 
wywołanych przez niego szkód: 

l. Dbaj o kondycję fizyczną - uprawiaj sport, 
stosuj wyważenie w pracy i odpoczynku, zdro
wo i regularnie się odżywiaj (stres bowiem przy
spiesza zużycie glukozy, witamin i mikroele
mentów), unikaj środków, które niszczą orga
nizm, takich jak nikotyna, alkohol, narkotyki. 

2. Dbaj o psychikę - utwierdzaj się w swojej 
wartości , mów o swoich zaletach i osiągnięciach 
a nie wadach i klęskach, nie bój się wyrażać 
własnej opinii, rozwijaj w sobie asertywność , 
zdobywaj nowe umiejętności. 

3. Działaj racjonalnie, naucz się kontrolować 

W grudniowym wydaniu KM, zadałam pytanie, które miało na celu uzyskanie infor
macji, czy środki pozyskane z projektu Lubuska Sieć Obszarów Aktywności Gospodar
czej, były przeliczone na mieszkańców wszystkich miast biorących udział w projekcie, czy 
tylko na mieszkańców Międzyrzecza? 

Niestety rzecznik prasowy Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu, do dnia dzisiejszego 
nie odpowiedział czytelnikom KM na to pytanie. 

W międzyczasie, podczas grudniowej sesji rady miejskiej, na tak zadane, przez 
jednego z radnych pytanie, odpowiedzi udzielił burmistrz Dubicki. Odpowiedział on, że 
kwota pozyskanych przez wszystkie miasta środków podzielona została tylko na miesz
kańców Międzyrzecza. Dało to dużo wyższy wskaźnik niż jest w rzeczywistości. Tym 
samym potwierdziły się moje wątpliwości, co do prawdziwych przyczyn wysokiej pozycji 
Międzyrzecza w rankingu samorządów zamieszczonym przez Rzeczpospolitą. Gdyby 
pod uwagę wzięto rzeczywiste dane, nasze miasto w tym rankingu w ogóle by się nie 
znalazło. Smutne to, ale prawdziwe. Prawdę tę od samego początku znał burmistrz 
Dubicki. Dlaczego więc chwalił się sukcesem, którego właściwie nie było? Odpowiedź 
na to pytanie pozostawiam domysłom i ocenie czytelników. 

Także w wydaniu Rzeczpospolitej z dnia 08.08.2005 roku, rzecznik prasowy gminy 
Międzyrzecz , Joanna Maciejewicz, potwierdza, że wydatki na inwestycje unijne -w 
przeliczeniu na 1 mieszkańca 2,7 tys., to efekt samodzielnej pracy urzędników. 
Kwota ta po pomnożeniu przez liczbę mieszkańców daje ók. 67 mln zł!!!. Przekracza 
ona, więc o kilkanaście milionów tak ubiegłoroczny jak i tegoroczny budżet miasta. Dla 
zobrazowania- za te pieniądze można by dokonać remontu dróg w całym mieście lub 
wybudować dziesięć basenów. 

Pytam, zatem-gdzie są te pieniądze? Jeśli zaś ich nie ma to- czy rzecznik prasowy 
Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu podaje nieprawdziwe informacje i dlaczego? 

Małgorzata Kuś 
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sytuację - przewiduj jej skutki i przygotuj się 
na nie. 

4. Nie dopuszczaj do kumulowania się stres 
- dbaj o codzienne rozładowywanie napięcia, 
np. weź ciepłą kąpiel, porozmawiaj z kimś bli
skim, posłuchaj ulubionej muzyki, oddaj się 
czytaniu ulubionej książki, zastosuj techniki re
laksacyjne, zrób coś co sprawia ci prawdziwą 
przyjemność. 

5. Likwiduj powody do zmartwień - stosuj 
technikę "zamykania spraw" - zaplanowana i 
wykonana praca daje wspaniałe uczucie spoko
ju i zadowolenia. 

Pokonany stres to nie tylko problem z gło
wy, ale również nauka na przyszłość i więk
sza skuteczność w przyszłej konfrontacji z 
sytuacją trudną. 

Przygotowała: Ewa Butkiewicz 
Promocja Zdrowia i Oświata Zdrowotna 

Powiatowa Stacja Sanitarno 
- Epidemiologiczna w Międzyrzeczu 

Księdzu proboszczowi i księdzu Radkowi 
z Parafii Św. Wojciecha 

oraz przyjaciołom i znajomym, 
którzy uczestniczyli w ostatnim pożegnaniu 
naszej Kochanej Mamy, Babci i Teściowej 

śp. Ireny Pabińskiej 

Koleżance Marii ]arucie 

wyrazy szczerego współczucia 
z powodu śmierciMatki 

podziękowania 

składają 

synowie z rodzinami 

składają 
współpracownicy z Zespołu Szkół 

Ekonomicznych w Międzyrzeczu 
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14 grudnia 2005 r. w siedzibie 
Ligi Obrony Kraju w Międzyrze
czu prezes Lubuskiego Zarządu 
Wojewódzkiego LOK w Gorzowie 
Wlkp. Maciej Szykula dokonał 
oceny pracy Zarządu Powiatowe
go LOK za okres 2001 - 2005. 
Wykonując swoje statutowe zada
nie stowarzyszenie skupia w swo
ich szeregach obywateli, którzy 
dążą do umocnienia obronności 
państwa oraz współdziała ze wszyst
kimi organizacjami społecznymi, 
działającymi na rzecz patriotyczne
go wychowania i przygotowania 
obronnego społeczeństwa. W mi
nionej kadencji działalność oświa
towo - wychowawcza nie wykracza
ła poza obręb gminy. W terenie 
działało 9 kół i klubów, w których 
zrzeszały się 103 osoby. Istotnym 
wsparciem działalności było zaan
gażowanie się w pracy wychowaw
czej nauczycieli gimnazjów i szkół 
średnich min. Wiesława Włodar
skiego, Piotra Barczewskiego, 
Krzysztofa Srogi, Stanisława Troja
nowicza, Mirosława Romanowskie
go. Ich bezpośrednia praca z 
uczniami przyczyniła się do zwięk
szenia zasięgu oddziaływania orga
nizacji oraz przyczyniła się do tego, 
że młodzież podejmując się pracy 
w stowarzyszeniu mogła samo
dzielnie zaplanować zadania jakie 
będzie realizować w czasie wolnym 
przez co stawała się bardziej odpo
wiedzialna za siebie i rówieśników. 

30/31stycznia 2005 r. z okazji 
60 rocznicy wyzwolenia Ziemi 
Międzyrzeckiej, wspólnie z MO
Siwem i Klubem Miłośników MRU 

KURIER MIĘDlYRZECKI Nr 2 (180) 

członkowie stowarzyszenia odtwo
rzyli przebieg przełamania rejonu 
umocnionego przez pododdziały 
Armii Czerwonej. 

14/15 maja 2005 r. członkowie 
koła air soft gun "Korpus Między
rzecki" działającego przy ZP LOK 
w Międzyrzeczu byli współorga
nizatorami IV Zlotu Pojazdów Mi
litarnych w Boryszynie. Koło 
ASG "Korpus Międzyrzecz" po
wstało 3 lipca 2004 r. z inicjatywy 
jej przewodniczącego Bogdana 
Walczaka. Na pierwszym posie
dzeniu grupy inicjatywnej przyję
to Kodeks Honorowy ASG, w któ
rym stwierdza się , że aiersoftem 
zajmują się ludzie uczciwi, którym 
przyświeca idea dobrej zabawy a 
nie osiągnięcie zwycięstwa za 
wszelką cenę. Osobom, które de
klarują swoją przynależność do 
grupy obca jest jakakolwiek prze
moc w stosunku do osób wynika
jąca z różnic narodowych, kultu
rowych, etnicznych, politycznych, 
religijnych czy rasowych. "Korpus 
Międzyrzecki" liczy 23 osoby, są 
to: Jarek Kowiel, Leszek Nowa
kowski, Łukasz Grabarek, 
Mateusz Piechoński, Dawid 
Michulski, Maciej Gerlach, 
Bartosz Baran, Przemysław 
Kiersztan, Tomasz Rolla, Mi
chał Misiarz, Piotr Winnik, 
Michał Czopor, Wojciech Mer
das, Paweł Merdas, Aleksan
der Kowiel, Bartosz Stański, 
Marek Szych, Filip Grenda, 
Daniel Drzazga, Jakub Wal
czak, Radosław Janaszek, Ja
cek Spychała. 

l l 

r l 

ELIMINA P 'OWIAT'OWE 
DLA MŁODZIBZY I DOROSŁYCH 

l MARCA 20Q(i.R. ODZ. 16°0 

Z GLOSZENIA DO 20 LUTEGO 2006R. 
W l\tliĘDZYRZECKlM OśRODKU KULTURY 

\VSTĘP \VOLNY 

W akcji "Lato Zima 2005" wzię
ło udział 3500 osób, na którą prze
znaczono 20 tyś. zł. Za okazaną 
pomoc finansową związaną z re
alizacja zadań statutowych prezes 
Zarządu Głównego LOK Grzegorz 
Jarząbek wyróżnił medalem "Za 
zasługi dla LOK" burmistrza Tade
usza Dubickiego, starostę Kazi
mierza Puchana oraz Zygmunta 
Sikorę, Andrzeja Kiełkowskiego, 
Andrzeja Dominiaka, Leszka Nie
dzielna, Henryka Misiarza. 

Zl\PRASZAlvfY 
MIĘDZYRZECKI OśRODEK 

KULTURY 

W nowej kadencji 2006- 2010 
ZP LOK w Międzyrzeczu kierować 
będzie prezes Leszek Kaczma
rek natomiast pomagać mu będą 
w tym przedsięwzięciu członkowie 
Zarządu w składzie : Grażyna 
Gorońska, Henryk Misiarz, 
Tomasz Piasecki, Mirosław 
Romanowski, Wiesław Spody
mek, Krzysztof Sroga, Jarosław 
Szałata, Stanisław Trojanowicz. 

Piotr Harczewski 
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T en . sam bliźniak, murowany domek, który pamiętam 

z poprzedniej wizyty. Dwa wejścia . Człowi ek też ten 
sam - pan Józef (pozwala mi podać swoje imię). Puka
my. Pan Flak: zobaczymy, czy gospodarz jest w do
mu ... Pan Józef, trochę zdziwiony, nieco zażenowany -
ja przez 72 lata nie dostałem żadnego prezentu .. . Pan 
Andrzej (wolontariusz) wręcza - to dla pana paczka, 
żeby się lepiej działo .. . Odjeżdżamy . Przez szybę widzę 
grymas - próbę uśmiechu - na twarzy naszego pierwsze
go obdarowanego no.worocznym prezentem. Pewnie nie 
często tam gości, ten uśmiech . - Dziękuję ... wybąkuje 
nieśmialo . Biały samochód z bocznym napisem "Schro
nisko - Przytulisko .. ."z trudem brnie śliską drogą. 
Mimo zimowych opon jest ciężko. Stary polonez ma juź 
swoje na liczniku a nieposypana leśna droga jest niebez
pieczna. Jedziemy wolniutko. Zjeżdżamy na pobocze w 
śnieg, kiedy mija nas szkolny autobus z dziećmi. Za 
szybą widzę skupioną twarz kierowcy. Jak on jedzie po 
takiej "szklance" ... W bagażniku mamy do rozdania czap
ki zimowe. Duży wór. Są z cieplej wełny, nawet ladnie 
wydziergane. W różnych zestawach kolorystycznych. Od 
kogo są?- pytam pana Flaka. - Zrobiła taka pani z 
Piastowskiej, która chce pozostać anonimowa. 

Pierwszą czapkę dostanie jakaś dziewczynka. Ciągnie 
sanki. Zatrzymujemy się przy niej. Wyobraźcie sobie, że 
ktoś wam na ulicy znienacka daje prezent - ona ma 
właśnie taką minę. Dostaje też paczkę. (dzisiaj pan Flak· 
przywiózł 22 paczki.) Jest więcej czapek. Pan Andrzej -
może masz siostry? Tak, ma dwie. Jedna pilnuje dzieci, 
druga jest w szpitalu. Pan Flak mówi do niej lagodnie -
idź, przyprowadź tu inne dzieci. Zostawia na chwilę zdo-

e O skandalicznym stanie tar
gowiska wielokrotnie sygnali
zowano władzom gminy. Za 
komentarz niech służą załą
czone fotografie, być może one 
przekonają naszych gospoda
rzy o konieczności jego remon
tu. To nie krajobraz po bitwie, 
to obraz międzyrzeckiego tar
gowiska. 

e W ubiegłym roku wyremonto

Paczka dla pana .lózet:a 
byczne pomarańcze na sankach. 

Po chwili dorośli też przychodzą. Pan Andrzej wydaje 
paczki.- Dla pięciorga dzieci?- Dla brata?- Dla trzech 
chłopców?- Są też i pączki. Podzielcie się wszystkim ... 

Pan Flak wyciąga z worka sukienkę - masz gospody
ni. Kobieta ogląda. Pan Flak - nowa jest zupełnie, od 
pani z kiosku na targu. - Wnuczce dam, akurat dzisiaj 
przyjedzie ... 

Mijamy kaplicę im. Św. Matki Teresy. - Ksiądz Józef 
ją prowadzi - mówi pan Flak - on wiele rozumie ... 

T o już koniec. Dalej nie ma już nic. Meteorologiczny 
wiatraczek na posesji jednego z gospodarstw na skraju 
wsi. Jak symbol. Patrzymy na ten wiatrak. Pan Flak -
ależ ukarano tu tych ludzi ... W trawie butelka po winie. 
Podnosi, waży w ręku - czy to potrzebne?- chce spytać 
i pyta stojących nieopodal w obejściu ludzi. .. Potem przez 
chwilę milczy i patrzy na nas. Może to nie żart, co usły
szę, co powie za chwilę; ~ Może potrzeba tu nieco roz
weselacza?- ze smutkiem pyta. Żeby nie umrzeć z 
braku nadziei. Pan Zbigniew dla ubogich i bezdomnych 
ludzi działał w podobny sposób przez 8 lat w oazie fran-

ciszkańskiej i w Instytucie im. św. Brata Alberta w Świ 
noujściu. Wiele tam widz iał i wiele zrozumiał. Dlatego 
też, jak zauważyłam , rozumie zwykłych ludzi -i oni o tym 
wiedzą . 

Stowarzyszenie dziękuje Urzędow i Celnemu 
w Rzepinie - za meble, Robertowi Krzychowi za 
szafki, Klubowi SLD-UP-PSL za paczki, pan i 
Annie Jarmużek, Ryszardowi Cwenerowi, Mał
gorzacie Gwałt (GUMTEX), Maciejowi Kubowi
czowi, Halinie Skrzydło, Piekarni Obrzyce - za 
pączki i makowiec, piekarni państwa Janik za 
chleb dla bezdomnych, p. Balcewiczowi za lo
dówkę, Stefanowi Kazimierowskiemu ze sklepu 
"System", Elżbiecie Madzelan z Gorzycy, sołty
som wsi Wyszanowo, Rogozińca, Kaławy - za 
ziemniaki, kupcom pracującym na targowisku 
międzyrzeckim oraz innym mieszkańcom nasze
go miasta wspierającym działalność Stowarzy. 
szenia Noclegownia - Przytulisko im. Najśw. 
Marii Panny w Międzyrzeczu. 

Iwona Wróblak 

zumieć, że licznie korzystają z 
niego zarówno osoby idące do 
szpitala jak i młodzież szkolna. 

e Wizytówką każdego miasta są 
dworce kolejowe, czy tego nie 
rozumieją włodarze Międzyrze
cza!? Już znam gotową odpo
wiedź, że "nie leży to w kompe
tencji gminy". 
Koszmarny obraz dworca. 

"Szpilka" 
\ / 

Pani · 
wany został kolejny odcinek ulicy Pamiątkowej. Trzeba przyznać, że sposób wykona JOANNIE ŻURAWSKIEJ 
nia jest staranny. Uwaga moja do
tyczy niewspółmiernie szerokiego 
chodnika w stosunku do wąskiej 
jezdni. Dlaczego nie dokonano po
miaru ruchu przed wykonaniem 
projektu. Przecież godzinami nie 
uświadczysz tam korzystającego z 
chodnika przechodnia. 

e Od kilku lat mieszkańcy ulicy Mar
cinkowskiego oczekują obiecane
go wyremontowanego chodnika. 
Czy władze miasta nie mogą zro-

naucmcielowi Szkoły Podstawowej nr 3 
w Międzyrzeczu 

wyrazy głębokiego współczucia 

z powodu śmierci OJCA 
składa 

Dyrekcja oraz Grono Perlagogiczne 
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W dziejach twórców wszystkich poko
leń o milości powiedziano już bardzo dużo 
. Ciągle na nowo podejmuje się trud opi
sania tego co niewyrażalne. Choć- moim 
zdaniem - nikomu to się do końca nigdy 
nie uda, to jednak wielu autorów stwo
rzyło opisy mistrzowskie, mówiące o mi
lości bardzo dużo. Wielki mistrz Pasckal 
wyrazil się o milości następująco; "kto 
zechce poznać do gruntu nicość 
ka, niech tylko zważy 
miłości". 

W losach boh1aterów 
milość była ni 
cale ich życie . 
śliwiać jak i rujnować. 
rze przykładem sytu 
zdominowało w,§l.:ysnstę-;~ttas•~c• 
bohatera 
z " Lal Prusa. 
jego uczuć jest piękna arystokratka 
bela Łęcka . On człowiek rozsądny i 
kojny , targany rozterkami, nieustannie 
rozpalającą się i gasnącą nadzieją, zmie
nia się w kogoś niespokojnego i w dużym 
stopniu zrujnowanego emocjonalnie. 

Nieco odmienne koleje losu są udzia
łem innej literackiej pary, Barbary i Bogu-

KURIER MIĘDlYRZECKI 

mila Nichciców, z " Nocy i dni" Marii 
Dąbrowskiej. On od pierwszego wejrze
nia obdarowuje swą przyszlą żonę szcze
rą i trwałą miłością. Niezłomnie kochają
cy mąż nie dostrzega przeciwieństw losu. 
Czerpie silę ze swej ogromnej miłości. 
Stara się budować wzajemne przywiąza
nie i uczucie. Żona nie odwza
jemnia 

gdy 
Barbara jed

erdza, że na
męża. Oto przy

miłości . 
razie ostatecznie ocenić 

magiczny żywioł . Co jest tu 
Powodzenie , czy fiasko ? . 

że dobrze ulokowane 
, jak kapitał- procentuje. Nato

miast zły wybór może zniszczyć wszystko. 
Ale czy jesteśmy w stanie o tym decydo
wać , gdy serce płata nam czasem nie
oczekiwane figle. Nikt nie zna recepty na 
miłość , lecz wszyscy wiemy co potrafi 
zdziałać. A może w tym jest nieodparty 
jej urok? 

Krystyna Baran 

BIURO OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI 

''DOM'' 
66-300 Międzyrzecz Os. Centrum 8 

741-10-23; 741-26-49; 749-15-92; 0508147224 
e-mail: bondom@o2.pl lub bondom@o2.p 

www.bondom.republika.pl 
CZŁONEK WLKP STOWARZYSZENIA POŚREDNIKÓW W OBROCIE NIERUCHOMOŚCIAMI 

BIURO UBEZPIECZONE. LICENCJA ZAWODOWA nr 2783. nr 3465 

Przedstawiamy Państwu nasze najnowsze propozycje: 
l. KAIAWA -działka rolno-budowlana o powierzchni około 38 

arów (do uzgodnienia), wszystkie media przy drodze (prąd, woda, 
kanalizacja, gaz, telefon), w pobliżu przystanek autobusowy, 3 km od 
jeziora Cena 8 zł/m2 (około 31 000 zł) 

SUPER OFERTA !!!! 
2. NIETOPEREK - Atrakcyjnie położona działka budowlana na 

uboczu, w pobliżu lasu o powierzchni około 15 ar (do ustalenia), 
media przy działce (prąd, woda, gaz, telefon) Cena 30 000 zł. 

3. KĘSZVCA LESNA- mieszkanie dwupoziomowe o powierzchni 
76m2 + piętro o powierzchni 24m2, cztery pokoje, kuchnia, łazienka. 
Mieszkanie bez opłat czynszowych z udziałem w częściach wspól
nych budynku i działki o pow. 27,83 ara. Cena TYLKO!!!! 95 000 zł 
(wycena 150 OOOzł) 

4. MIĘDZVRZECZ - ZAMIANA - mieszkanie na os. Kasztelań
skim na trzecim piętrze o powierzchni 54 m2, trzy pokoje, kuchnia 
oraz łazienka z WC. Na podłogach panele, glazura w kuchni, balkon. 
Zamiana na mieszkanie dwupokojowe w bloku o powierzchni do 40 
m2 z dopłatą, do uzgodnienia, Tylko w Międzyrzeczu. 

5. MIĘDZVRZECZ - mieszkanie o pow. 50,5 m2 przy ulicy Po
znańskiej na III piętrze , dwa pokoje , kuchnia, łazienka, przedpokój, 
balkon. Ogrzewanie oraz ciepła woda z sieci, liczniki na wodę. W 
pokoju oraz kuchni boazeria, w pokojach tapeta, łazienka do remon
tu. Mieszkanie jest wyposażone w większość mebli. Cena 55 000 zł. 

Pozostałe oferty, a jest ich kilkadziesiąt znajdziecie Państwo w 
biurze lub na naszej stronie internetowej. 

Pomagamy w udzieleniu kredytu hipotecznego w bankach 
PKO S.A., PTF Bank, Bank Zachodni WBK S.A. oraz Raiffe
isen BANK. 

SERDECZNIE ZAPRASZAMY 
Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

Wyższa Szkot~ ęii 
w Gorzowie ~~ .~f?. ' 
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Pan Grzegorz Nowik jest nie tylko 
historykiem, pracownikiem naukowym, 
wykładowcą. Jest świetnym mówcą i ga
wędziarzem. Dwugodzinne spotkanie z 
nim w czytelni naszej Biblioteki Publicznej 
było przyjemnością samą w sobie. Inteli
gencja, olbrzymia wiedza fachowa, umie
jętność jej przekazania, dar nawiązywa
nia kontaktu z każdym słuchaczem. Te
matem głównym była słynna Enigma i 
dzieje Iamania jej szyfru przez polskich 
kryptologów. Jak sam mówi, dla historyka 
bardzo ważne jest pytanie - dlaczego coś 
się dzieje. W tym wypadku chodziło mu o 
to, dlaczego w okresie międzywojennym 
mimo tak niekorzystnych uwarunkowań 
geopolitycznych udało się nam zachować 
państwowość na ważne dla nas 20 lat po 
ponad stuletnim okresie zaborów. Wska
zuje na polski potencjał intelektualny, pol
ską szkolę matematyków, która pozwoliła 
na powstanie w krótkim czasie wysoko 
kwali fikowanych kadr do wywiadu wojsko
wego. A plasował się on w czołówce naj
lepszych wywiadów w Europie. 

Pan Nowik zajmuje się wojną z Rosją 
Radziecką z 1920 r., to jego pasja. Wie o 
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tym okresie wszystko. Opasły tom książki 
o Enigmie swojego autorstwa ("Zanim 
złamano Enigmę ... Polski radiowy
wiad podczas wojny z bolszewicką 
Rosją "), który przyniósł ze sobą na dzi
siejsze spotkanie dotyczy dziejów polskiej 
myśli matematycznej. Druga wojna świa
towa to także historia udziału polskich kryp
tologów w zwycięstwie aliantów nad hi
tlerowskimi Niemcami. Nie było to przy
padkowe. Mieliśmy przecież tradycje ła
mania szyfrów przez polski radiowywiad 
już w czasie wspomnianej wojny w 1920 
r., kiedy rozkazy i meldunki sowieckich 
dowódców dla polskiego sztabu nie były 
tajemnicą . W czasie dyskusji padały w 
związku z tym pytania ogólniejszej natury. 
O kondycję polskiej myśli naukowej. O 
obowiązki wobec ojczyzny nie najlepiej 
opłacanej polskiej kadry naukowej. O wy
chowanie młodzieży ku patriotyzmowi. 
Wreszcie o sam kształt idei patriotyzmu 
dzisiaj, o możliwe przewartościowania w 
związku z duchem czasu, w którym żyje
my. O stałe niezmienne rysy idei patrio
tycznej. Jak wiele tu trzeba zmienić po
czynając od nauczycieli, poczynając od ich 

stosunku do ucznia, do dziecka? Harcer
stwo, co z ideą harcerstwa, która te zada
nia przed wojną bardzo dobrze wypełnia
la, może warto do tego wrócić ... Pan No· 
wik mimo ogromu pracy zawodowej za
wsze znajduje czas, jako instruktor har
cerski, na takie spotkania z młodzieżą, na 

takie wychowawcze spotkania na obozach 
i biwakach, połączone z zabawą i wypo
czynkiem. Wyszliśmy z czytelni Biblioteki 
Publicznej zafascynowani osobowością 
pana Grzegorza Nowika, osoby nieprze
ciętnej, która może być, i na pewno jest, 
autorytetem w wielu dziedzinach dla mło
dzieży i nie tylko. Czekamy, i zapraszamy, 
na dalsze takie spotkania z ciekawymi ludź
mi w naszej Bibliotece Publicznej. Warto 
przyjść! 

Iwona Wróblak 

studia 
podyplomowe 
od marca 

Wyższa Szkoła Biznesu 
w Gorzowie Wlkp. 

Studia podyplomowe 

- Zarządzanie Funduszami Europejskimi 
V edycja 

- Zarządzanie Bezp ieczeństwem i Higieną Pracy 
1 III edycja 

- Zarządzanie Kryzysowe i Obrona Cywilna 
11 edycja 

- Systemy Zarządzania Jakością 
Znak CE • Deklaracja Zgodności Wyrobu 

IV edycja 

- Szkoła Trenerów Biznesu 
11 edycja 

Rekrutacja trwa do 20. lutego. 
Liczba miejsc ograniczona. 

Wyższa Szkoła Biznesu. 66-400 Gorzów Wll<p .. ul. Myślilborsl<a 30. 
lei.: O 95 7 33 66 68. fax O 95 7 33 66 67 
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Każdemu doskonale znane są: flaga europejska oraz 
hymn "Oda do radości " . Na pewno niejeden wielokrot
nie słyszał motto europejskie: "Zjednoczona w różnorod
ności " . Mimo to proszę , zastanówmy się, co jeszcz.e 
wiemy na temat członkostwa Polski w UE? Jaki jest nasz 
obraz samej Unii Europejskiej? 

Już od 1 maja 2004r. Polska wespół z innymi 
krajami należy do Unii. Pomimo upływu czasu 
wielu Polaków nadal nie jest przekonanych i usa
tysfakcjonowanych z wstąpienia naszego kraju do 
tej organizacji. 

16.12.2005r. o godzinie 10°0 na hali widowisko
wo-sportowej przy Gimnazjum nr2 odbyła się "Eu
ropejska debata publiczna" zorganizowana przez 
Starostwo Powiatowe, w której uczestniczyły dru
żyny szkól: Gimnazjum z Przytocznej, Gimnazjum 
nr1 z Międzyrzecza, Gimnazjum nr2 z Międzyrze
cza, Zespołu Szkól Ogólnokształcących ze Skwie
rzyny, Zespołu Szkól Zasadniczych ze Skwierzyny, 
Liceum Ogólnokształcącego z Międzyrzecza, Ze
społu Szkól Ekonomicznych z Międzyrzecza , Zespołu Szkól 
Budowlanych z Międzyrzecza , Zespołu Szkól Rolniczych 
z Bobowicka, Zespołu Szkól Ponadgimnazjalnych z Trzcie
la oraz Ośrodka Szkolno-Wychowawczego z Międzyrze
cza. Gośćmi specjalnymi uczniowskiej debaty byli : wice
starosta, skarbnik powiatu oraz przedstawiciele Powia
towej Rady Organizacji Pozarządowych. Stojący dumnie 
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na baczność uczestnicy imprezy wspólnie odśpiewali "Odę 
do radości", spoglądając na wniesione przez uczniów 
Zespołu Szkól Ponadgimnazjalnych z Trzciela flagi wszyst
kich krajów członkowskich Unii. 

Następnie pokrótce przedstawiono historię powsta
nia Unii Europejskiej od początku, czyli od Traktatów 

rzymskich (15.03.1957r.) po dzień dzi
siejszy. Potem odbył się konkurs wiedzy 
o UE. Reprezentacja Gimnazjum 
nr2:Justyna Wojciechowska, Radosław 
Jasiński oraz Łukasz Socha została przy
gotowana przez nauczycielkę wiedzy o 
społeczeństwie Barbarę Sieczkę. Grupy 
miały 40 minut na rozwiązanie wyloso
wanych przez siebie zestawów, zawie
rających po 31 pytań. W trakcie trwania 
konkursu dwu-trzyosobowe zespoły z 
różnych szkól prezentowały wypowiedzi 
na wskazane zagadnienia, dotyczące 

Unii. Na każdy temat debaty po
dawane były argumenty euroen
tuzjastów oraz kontrargumenty 
e u rosceptyków. 

Na początku dyskutowano nad 
przynależnością Polski do UE. 
Kolejne problemy to: swobodne 
poruszanie się osób przez grani
cę oraz unia gospodarcza i walu
towa. Podejmowano również 
wątek polityki rolnej i społecznej. 

Podczas debaty Gimnazjum 
nr2, reprezentowane przez Pio
tra Winnika i Bartosza Bartosie
wicza, występowało w parze z 
Zespołem Szkól Ekonomicznych. 
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Przerwy między częściami debaty umilały widzom wy
stępy taneczne uczniów z Ośrodka Szkolno-Wychowaw
czego w Międzyrzeczu. Podczas oczekiwania na aktorów 
z gorzowskiego Teatru im. J. Osterwy mieliśmy okazję 
skosztować grochówki oraz europejskich potraw przygo
towanych przez uczniów Zespołu Szkól Rolniczych z 
Bobowicka. 

Następnie zostały podane długo oczekiwane wyniki 
konkursu. Wśród gimnazjów kolejność miejsc była nastę
pująca: Gimnazjum nr1, Gimnazjum z Przytocznej, Gim
nazjum nr2. Wśród szkól ponadgimnazjalnych zwyciężył 
Zespól Szkól Ogólnokształcących ze Skwierzyny, drugie 
miejsce zdobył Zespól Szkól Ekonomicznych z Między
rzecza, dwa trzecie równorzędne miejsca przypadły 
Zespołowi Szkól Zasadniczych ze Skwierzyny i Zespoło
wi Szkól Ponadgimnazjalnych z Trzciela. 

Wszystkie drużyny słusznie nagrodzono upominkami. 
Imprezę zakończyło żartobliwe przedstawienie pt. 

"Podróże wojaka Szwejka po Unii Europejskiej", w któ
rym także występowali reprezentanci 
przybyłych na debatę. Na pożegnanie wraz 
z wojakiem Szwejkiem zebrani śpiewali 
piosenkę o Unii Europejskiej. Ta europej
ska debata publiczna była lekcją wiedzy o 
społeczeństwie i lekcją historii. W tym cza
sie milo było dowiedzieć się wielu intere
sujących informacji. Warto, aby podobne 
debaty odbywały się w przyszłości. Być 
może, że mogłyby się stać tradycją na
szego miasta. Na pewno jej uczestnicy i 
widzowie są pod wrażeniem do dziś. 

Beata Marciniak, kl. III c 
Gimnazjum nr 2 

im. Adama Mickiewicza w 
Międzyrzeczu 
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31 grudnia 2005 w sali widowiskowej Mię
dzyrzeckiego Ośrodka Kultury gromadzą się 
mieszkańcy miasta, którzy chcą wspólnie świę
tować zakończenie starego roku i wspólnie 
przywitać nowy 2006 rok. 

Stroje popołudniowe, wieczorowe i jeden 
sweter. Sala prawie pełna. Na scenę powoli 
wchodzi siedmiu muzyków Filharmonii Zielo
nogórskiej. Po chwili rozlegają się melodie 
walców, zazdrosnego tanga, tańców węgier~ 
skich i hitów muzyki klasycznej . 

Siedzę w trzecim rzędzie i rozpaskudzona 
nałogowym słuchaniem muzyki w II Progra
mie Radia, źle odbieram zelektryfikowane 
brzmienie zespołu. Sądzę, że bez nagłośniec 
nia orkiestra dałaby sobie radę i byłoby bar~ 
dziej nastrojowo. Brakuje mi naturalnej mięk
kiej śpiewności skrzypiec, aksamitnego dźwię
ku klarnetu, czasem fortepian ze zbytnia ostro
ścią wybija się ponad brzmienie smyczków . . 
Jednak poddaję się melodii i nastrojowi, słu
cham i dobrze się bawię. 

Do muzyków dołącza młoda wokalistka Ewa 
Nawrot, która śpiewa popularne piosenki pol-

Jeden z piękniejszych koncertów muzycz
nych, jaki wpisał się do kalendarza wydarzeń 
kulturalnych jest z całą pewnością Koncert 
Gwiazdkowy w murach Państwowej Szkoły 
Muzycznej I stopnia w Międzyrzeczu. Aula 
szkoły "już pękała w szwach", gdy na estradzie 
prowadząca koncert Małgorzata Telega aksa
mitnym i ciepłym głosem powitała publiczność 
min. : przedstawicieli władz samorządowych, ro
dziców, uczniów, gości i sympatyków naszej 

szkoły. Dostrzegłem wielu absolwentów naszej 
szkoły. Pani M. Telega anonsowała kolejnych 
wykonawców - uczniów i nauczycieli naszej 
artystycznej szkoły. 

Wystąpili wokalne talenty: Alicja Bujakow
ska, Ewelina Rachel, Błażej Żak, Jola i Ola Je
lonek, Ewelina Surma. Zespoły instrumental
ne: skrzypcowy p. Jolanty Helwig, gitarowy p. 
Zdzisława Musiał w składzie: Agnieszka Wojt
kowiak i Aleksandra Frankiewicz , skrzypco
wo -gitarowy: Magdalena i Zdzisław Musiał, 
wokalno - instrumentalny w składzie: Agata i 
Dorota Bazydło, Małgorzata i Katarzyna Kmie
ciak, Zuzanna Marzol, Agnieszka Wojtkowiak, 
Bartłomiej Dziedzic, Krzysztof Szewczyk i Z. 
Musiał. Akompaniatorzy pianiści: Tomasz Ba
niusiewicz, , Paulina Ostrowska i Paulina Pał
czyńska, , Katarzyna Antonowicz, Daniel Jaro
szek i Magda J óźwiak, Aleksandra Gendera
Ochal, Kamil Dziembowski oraz akordeoniści: 
Barbara Grusza i Marek Dubojski. Chóry pań: 
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skie i francuskie. PrzezyWamy miłosne rozter
ki, wędrujemy po Polach Elizejskich - robi się 
światowo. Wtrakcie przerwy można porozma
wiać ze znajomymi i przegryźć owoce na zmia
nę z wykwintnym pieczywem. Są soki ·i napoje 
gorące. 

Przed północą widzowie otrzymują butelki z 
szampanem i wytworne kubeczki. Panowie fa
chowo otwierają butelki i nalewają musujący 
napój. Na scenę wchodzi dyrektorka MOK Jo
lanta Pacholak - Stryczek w towarzystwie bur
mistrza - Tadeusza Dubickiego. Składają ży
czenia miastu i publiczności. Czekam na ora
cję burmistrza i jestem rozczarowana jej 
skromnością. 

Cóż, dziś króluje muzyka. skrzypek rozdaje 
słuchaczom śpiewniczki. Cała sala śpiewa ka
non "Płonie ognisko ... ". jest fajnie. Z estrady 
pada zaproszenie - wyzwanie, aby ktoś z pu-

Iwony Skwarna, Aliny Plebanek-Trze
cieckiej, Elżbiety Skibickiej oraz orkie
stra szkolna (E. Skibickiej). 

Swój wkład w przygotowanie wnieśli 
prawie wszyscy nauczyciele i pracowni
cy szkoły. Inwencja twórcza uczniów i na
uczycieli, duży wachlarz wykonanych 
kolęd i pastorałek, dobre przygotowanie 
wykonawców, pomysłowość w budowa
niu kulminacyjnych części koncertu spra

wiło, że koncert mógł się podobać. 
Również nie powtarzalny klimat za
pewne zostawił swój pozytywny od
dźwięk na wszystkich. Słuchaczom 
- sądząc po owacjach i prowadzonych 
po wydarzeniu rozmowach - podo
bały się "profesjonalnie przygotowa
ne występy". Zdaniem wielu osób 
koncert był ciekawszy niż rok temu, 
niektórzy słuchacze mieli łzy w 
oczach. Pomimo przedświątecznego zaga
niania, tak wielu przyszło posłuchać tak 
niewielu. Koncert zostanie w styczniu po
wtórzony w Obrzycach. 

W zorganizowanym po koncercie spo
tkaniu opłatkowym uczestniczyli pracow
nicy szkołyi zaproszeni goście, min.: przed
stawiciele Rady Rodziców przy PSM I st. 
w Międzyrzeczu. 

Z muzycznym pozdrowieniem 
Zdzisław Musiał 
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bliczności zaśpiewał solo. Rozglądam się i wi
dzę, że brak ochotników. Muszę ratować honor 
miasta, aby zielonogórzanie nie pomyśleli, że 
u nas brakuje odważnych (bo dobrze śpiewają
cy są). Podchodzę do mikrofonu i śpiewam 
"Przybyli ułani" z pewną nieśmiałością, rozmi
jając się troszkę z orkiestrą. Ale nic to. Czegóż 
nie robi się dla kochanego miasta. Koncert 
wraca do normy. Płyną dźwięki piosenek i 
walców (przypomina mi się rozmowa: "Czy 
mogę Panią prosić do walca?- To nie miał Pan 
czym przyjechać?!"). 

Na zakończenie obowiązkowy "Marsz Ra
detzkiego" J. Straussa, grany przez septet, kla
skany przez publiczność . 

W N o wy Rok 2006 wkraczamy radośni, mu
zyczni i życzliwi. Życzymy sobie aby tego na
stroju wystarczyło nam na wszystkie 365 dni. 

W. M. 
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"Gdy uderzył wielki dzwon 
objął w świecie pączek tron. 

Król przez wszystkich ukochany, 
piękny, pulchny i rumiany. 

W brzuszku wprawdzie miał n dziurę, 
lecz w tej dziurze konfiturę. 

Okazale i wspaniale siadł król pączek na krysztale, 
a w około jego dworki, wysmukłe, kruche faworki, 

na półmiskach legły szynki i kanapki i tartynki. 
Co za hałas, co za gwar. Tańczy chyba ze sto par. 

Bo za króla pączka hula nawet dziadziuś i babula ... 
Świat się cały w kółko kręci, tańczy, hula bez pamięci ( ... ) 

]. Mączyński "Losy króla pączka") 
Zapowiedzią nadchodzącego końca zapustów jest czwartek - od tłustych biesiad 

zwany tłustym, niezwykle hucznie i wesoło obchodzony. "Jest on dniem uprzywilejowa
nym, u Polaków do biesiad zapustnych, na których musza być u możniejszych pączki, 
faworki i chruściki , a u ludu reczuchy, pampuchy ... " - tak mawiał niegdyś o tłustym 
czwartku Gloger. Do dzisiaj dzień ten nie może obejść się bez tradycyjnych pączków, 
które kiedyś smażono prawie w każdym polskim domu. Ale tłustoczwartkowymi przy
smakami były też bałabuchy - placki wypiekane z gryczanej mąki, plince, słodkie 
racuchy. Drugim przysmakiem tego dnia był i pozostal do dziś chrust. W staropolskiej 
kuchni chrustem (faworkiem) nazywano różnego rodzaju pokrojone lub lane ciastka 
smażone w głębokim tłuszczu. Tłusty czwartek to także początek mięsopustu, ostatnich 
dni karnawalu nazywanych tak ponieważ "mięso opuszcza człeka na długie tygodnie" 
wyraz mięsopust znaczy dokladnie to samo co karnawał, którego pochodzenie wiąże się 
z włosko-łacińskim "carne-vale". 

Mięsopust - karnawal w wielu krajach Europy obchodzono hucznie barwnymi pocho
dami po ulicach i placach miasta, balami maskowymi, ucztami, widowiskami teatralny
mi, hulaszczymi pieśniami. Już od świtu chodzono gromadami po ulicach, przy odgłosie 
hucznej muzyki i tańców wychylano też "kielich za kielichem". 

W Polsce ponownie rozpoczynało się obwożenie kurka i chodzenie z turoniem, kozą, 
niedźwiedziem, bocianem, konikiem, a wszystkie z wyobrażanych zwierząt miały przy
nosić człowiekowi szczęście i powodzenie. Bawiono się, śpiewano, płatano figle. Jed
nym z mięsnopustnych zwyczajów ludowych było wciąganie przez panny i kawalerów do 
karczemnej izby pnia drewna i polewanie go wodą dopóki karczmarz nie wydal 
poczęstunku. Potem skokami przez pień kobiety pokazywały jak wysoko wyrośnie im w 
tym roku len a mężczyźni - jak wysoki będzie owies. 

Z "zapustnych tańców" słynęło pomorze. Było to połączenie tańca z zabawą "w 
kłodę" . Kobiety tańczyły więc lennego, a mężczyźni jędrzny taniec. Lenny, inaczej 
"wysoki len" tańczyła starsza kobieta starając się jak najwyżej podskoczyć, bo wysokość 
podskoku wróżyła, jak wysoko len wyrośnie. W jędrznym tańcu jak najwyżej starali się 
skoczyć młodzieńcy. lm wyższy skok, tym zboże miało być wyższe, a potem "tańczono 
do upadłego , aby zboże było jędrne (jędrzne)." Innym pomorskim tańcem był miotlarz. 
Między ustawionymi w rzędy dziewczętami i chłopcami tańczyła jedna osoba z miotłą , 
którą potem porzucała, wybierając kogoś z szeregu. Chłopcy musieli natychmiast 
wybrać sobie partnerkę. T en dla którego nie starczyło dziewczyny - tańczył z miotłą. 

Zwyczajem, który przetrwał niemal do dziś jest krakowski comber i wielkopolski 
koziołek. W ostatni zapustny czwartek przekupki urządzały w miastach zabawę uliczną 
zwana właśnie comber. Od tłustego czwartku trwały szalone zabawy, ale najhuczniej 
bawiono się od niedzieli do pólnocy z wtorku na środę popielcową. Ostanie dni karna
walu upływały więc wesoło, głośno i nie najtrzeźwiej ... te trzy ostatnie dni zwano 
dniami kusymi, szalonymi, głośnymi lub ostatkami. W kuse dni mężczyźni przebierali się 
za żydów, cyganów, chłopów, dziadów. Kobiety podobnież za żydówki , cyganki, wiej
skie kobiety, mowa i gestem udając osoby jakich postać brały na siebie. 

Kiedy nadchodził wtorek - ostatni dzień karnawalu przed środą popielcową , obcho
dzono go w całej Europie. W Polsce zwany on był "śledzikiem" był dniem beztroskich 
zabaw, z których niechętnie rezygnowano. Powstało porzekadło: "Powiedzcie wstęp
nej środzie niech czeka w ogrodzie". Środa popielcowa ( "wstępna") oznaczała bowiem 
koniec zabaw i początek wielkiego postu. 

Marzena Wieczorek 

,,Podnieś rękę Boże Dziecię, 
błogosław Ojczyznę miłą ... • 
21 grudnia 2005 roku odbyło się spo

tkanie opłatkowe w Ochotniczym Hufcu 
Pracy w Międzyrzeczu. Na spotkanie przy
byli m.in. ks. Paweł Bryk z Wyższego Se
minarium Duchownego w Paradyżu, ka
pelan · OHP na Ziemi Lubuskiej Jerzy Mis 
- komendant wojewódzki w Zielonej 
Górze oraz zastępca - Grzegorz Pawlak, 
władze samorządowe miasta i powiatu 
Międzyrzecz, rodzice, młodzież, zaproszeni 
goście , kombatanci. Zebranych serdecz
nie powitał kierownik Ośrodka - Ryszard 
Kubiak. Porucznik Antoni Kowalewski -
kombatant w czasie uroczystości wręczył 
kierownikowi Ryszardowi Kubiakowi rzeź
bę - Krzyż Katyński z Panem Jezusem -
jako symbol mordu katyńskiego, a ks. 
Pawłowi Brykowi rzeźbę Mojżesza z Góry 
Synaj z tabliczką 1 O przykazań bożych, 
czyli Skład Apostolski. 

Na te uroczystość przygotowano "Ja
sełka" w wykonaniu młodzieży. Central
nym punktem uroczystości opłatkowych 
była odczytana "Ewangelia" przez ks. 
Pawła. Następnie zapalono światło · Po-

koju z Betlejem przy stole wigilijnym, śpie
wano kolędy. Wigilia i święta Bożego Na
rodzenia jak podkreślił ks. Paweł : "to dni 
naszego pojednania z Bogiem i ludźmi " . 
Poświecił oplatek oraz przygotowane na 
stole potrawy. Oplatek jest pięknym zna
kiem prostego i radosnego uczestnicze
nia chrześcijan w Liturgii Chrystusa. Ła
miąc się opłatkiem składano sobie życze
nia świąteczne i noworoczne. 

Święta Bożego Narodzenia niosą za
wsze wiele wzruszeń i wspomnień . Jed
noczą rodziny to radość, milość dla całej 
wspólnoty chrześcijańskiej. 

Benedykt XVI -papież mówi: 
Nie obawiajcie się Chrystusa. 
On niczego nie zabiera, 
a daje wszystko. 
Kto oddaje się Jemu, 
Otrzymuje stokroć więcej. 
Tak. Otwórzcie, 
otwórzcie 
na oścież, 
drzwi Chrystusowi, 
a znajdziecie 
prawdziwe życie. 

Kazimierz Kulas 

Trwają dalsze prace organizacyjne nad tworzeniem Szkolnego Klubu Turystycz
nego przy Technikum Rolniczym. Opiekunem Koła jest p. mgr Jarosław Kuś. Preze
sem został wybrany Łukasz Tomicki z III b, a wiceprezesem została Monika Hałota 
z l a. W ramach inauguracji działalności klubu odbyła się już pierwsza wycieczka piesza. 
Wzięło w niej udział ok. 15 osób, które wybrały się do MRU (Międzyrzecki Rejon 
Umocniony). W zamian za posprzątanie obiektu p. Jerzy Krysiak udostępnil nam 
zwiedzanie podziemi nieodpłatnie. Później było ognisko i oczywiście kiełbaski. Uczest
nicy byli bardzo zadowoleni, wra
żenie było olbrzymie. Zachęceni 
tą udaną wyprawą , postanowili
śmy w najbliższym czasie zorgani
zować następną wycieczkę. Ma
rzy nam się zwiększyć zasięg zwie
dzania miejsc szczególnie cieka
wych historycznie czy krajobrazo
wo na cały powiat, a następnie 
jeszcze szerzej tzn. województwo 
a nawet za granicę. Chcielibyśmy 
nawiązać współpracę z podobny
mi klubami działającymi w okolicy. 

Monika Halota 
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Organizujemy kursy 

~ Języka niemieckiego dla pracujących i zainteresowanych pracą za granicą 

~ Języka angielskiego dla pracujących i zainteresowanych pracą za granicą 

~ 

Uwierz w ·siebie! 
SUKCES 

w zasięgu ręki 
~ Opiekuna osób starszych 

~ inne w zależności od zgłaszanych potrzeb 

Nowość -ruch to zdrowie- aerobik w wodzie na basenie w Świebodzinie 

wtorki 

i czwartki jak ość życia 

MALI MIĘDZYRZECZANIE 

Aleksandra Maja Kukla, ur. 26.12. Wiktoria Brodacka, ur. 26.12. Wojtek Kostusz, ur. 28.12. Zuzanna Tkaczyk, ur. 30.12.05r. Wiktor Kulesza, ur. 3.01.06r. 

Sandra Beblo, ur. 3.01. Julia slawińska , ur. 3.01 . Wiktoria Rusak, ur. 4.01 . Basia Pietraszko, ur. 4.01. Marcin Polkowski , ur. 4.01 . 

Oliwia Kuźmicz , ur. 8.01 . Sroka (córka), ur. 1 0.01. Dagmara Kozak, ur. 1 0.01. Wiktor Rybczyski, ur. 1 0.01. Patrycja Kwaśna , ur. 13.01. 

Zofia Merola, ur. 13.01 . Agata Molska, ur. 14.01. Wiktor Koller, ur. 16.01 . Szymon Żak , ur. 16.01 . Kacper Szyszka, ur. 17.01. Igor Pawlik, ur. 19.01 . 

Bieżące i zaległe zdjęcia noworodków do odebrania w Redakcji KM . Serdecznie zapraszamy. Fot. K. Antonowicz 
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ZAPRASZAMY NA 

OSTATKI 
które odbędą się dnia 24-02-2006 

w Restauracji DUET od godz. 20 00 do 4 00. 
Oprawę muzyczną zapewni Państwu 

SAMMYSWOI 
CENA 60,00 PLN OSOBA 

W cenie kulig 
z ogniskiem. 
25-02-2006 
GŁĘBOKIE 

Pod Strzechą 

Rezerwacja miejsc: AGENCJA USŁUGOWA "DUET "s.c. A 
66-300 Międzyrzecz Os. Kasztelańskie Sa Tel. 095 742 22 56,0 60157 65 93, fax. 95 742 22 97 CENTRUM TURYSTYCZNE 
www.hotelduet.com email: biuro@hotelduet.com DUET 

NAJWIĘKSZY SKLEP MEBLOWY W REGIONIE 
CENTRUM MEBLOWE 

DIIM 
UL REYMONTA 4 MEBLE PN-PT 9:30-18:00 

S~aCyw1l!\f 

66-300 MIĘDZYRZECZ sa01na Robert SOBOTA 9:30-14:00 
TEL 0-95 741 22 55 Orlik 
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Budynek w stanie surowym 
(8 mieszkań po 52m2 , 

i 4 lokale usługowe po 52m 2
) 

w centrum Międzyrzecza - ul. Chłodna 
sprzedam w całości 

lub na poszczególne lokale, 
- wiadomość -

605077829 lub (95) 741.2641. 
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Koło Przyjaciół Biblioteki działają
ce w Gimnazjum nr 1, stanowi prężną 
grupę uczniów kl. l - III. Jest ono konty
nuacją działającego już wcześniej kolo te
atralnego .Woluminki'. 

Wiodącą misję sprawujemy my -
uczniowie klas III, wcielając się niejako w 
rolę opiekunów. Wspólna praca podczas 
przerw uczy nas praktycznych umiejętno
ści z zakresu techniki bibliotecznej ,kształ
tuje poczucie odpowiedzialności za pod
jęte obowiązki, stwarza też, co ważne -
możliwość bycia razem ze swoimi rówie
śnikami, a także warunki do rozmowy i 
zawierania nowych wiadomości. Jeśli cho
dzi o skład naszej rodziny bibliotecznej to 
podstawowe dwa filary .nasza dusza i 
żandarmeria ": 

- pani Krystyna Frankiewicz 
- pani Iwona Stańska 
a całą resztę, czyli tych co są wyko-

nawcami genialnych pomysłów tworzą: 
Klasa l g: 
- Maja Dyszewska 
- Ola Frankiewicz 
- Karolina Niedziela 
- Patrycja Wesołowska 
Klasa 11 c: 
- Karolina Adamus 
- Patrycja Jasiówka 
- Marta Marzol 
Klasa 11 d: 
- Michał Schmidchen 

- Krzysztof Szewczyk 
Klasa III a: 
- Justyna Borowiec 
- Jagoda Florczak 
- Patrycja Możdżeń 
- Patrycja Nowak 
- Natalia Pucek 
Klasa III e: 
- Janusz Paweł 
- Konrad Szukala 
Klasa III f: 
- Agata Bartoszek 
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- Ewelina Danielczak 
- Damian Garbowicz 
- Kasia Kupka 
- Zuzia Marzol 
- Paulina Paul 
- Arek Rodziewicz 
Pracujemy na podstawie doświadczeń 

naszych opiekunek, co jednak nie ozna
cza, że nasze pomysły nie są wykorzysty
wane. Formami sprawdzonymi są apele 
szkolne, spotkania poetycko - muzyczne 
oraz konkursy czytelnicze. Te działania 
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motywują nas do rozwijania zaintereso
wań literackich, artystycznych i recytator
skich. Ulubioną formą naszego zespołu 
są spotkania z poezją, gdyż przygotowa
nia do tych imprez pomagają nam praco
wać nad własną kreatywnością. Dobiera
jąc podkłady muzyczne teksty literackie 
oraz scenografię uczymy się współpracy i 
odpowiedzialności. 

W miesiącu listopadzie ubieglego roku 
Kolo pracowało nad przygotowaniem 
montażu poetycko- muzycznego poświę
conego życiu i twórczości Adama Mickie
wicza z okazji 150 rocznicy śmierci poety. 
W spotkaniu tym uczestniczyły klasy: 

- 11 g z panią B. Okupniak 
- 11 d z panią M. Stucką 
- III e z panem M. Jędrowskim. 
Gimnazjaliści uczestniczący w przed

stawieniu, we właściwy i wnikliwy sposób 
odebrali prezentowane scenki. To na 
pewno zaowocuje w przyszłości umiejęt
nością uczestniczenia w tego typu impre
zach. 

Uważamy, że nasza praca jest intere
sująca i przynosi wiele satysfakcji. Sporo 
trudu jednak wymaga zachęcenie naszych 
rówieśników do działania na rzecz biblio
teki. Warto jednak ten trud podjąć, gdyż 
w ten sposób nasze pokolenie w dobie 
komputerów i telewizji, potrafi zrozumieć 
pracę biblioteki, jej charakter i specyfikę. 

Przyjaciele biblioteki 

JJZ zabawy nauka .... ~: 
_ czvli uczpio.wskie 
InterpretacJe lileraturv 
Lekcje jęz~ka polskiego wcale dualny sposób interpretacji bajki 

nie muszą być nudne! Świadczy o sprawił, że wszystkie przedstawie-
tym pomysł pani Beaty Bełz, któ- nia były interesujące. Na zakoń-
ra zaproponowała naszej klasie, tj. czenie lekcji każdy z aktorów zo-
VA ze Szkoły Podstawowej nr stał oceniony. Wybraliśmy też 
2, wcielenie się w postacie z bajki wspólnie najlepszy i najbardziej 
]. de la Fontajne pt. "Bocian i lis". oryginalny zespół. Poza tym 

Przedstawienia ( 9 trzyosobo- uśmiechy na twarzach kolegów i 
wych zespołów) zostały zaprezen- koleżanek oraz ich oklaski były 
towane dn. 19.12.2005 r., a na ich dodatkową nagrodą za wysiłek 
realizację mieliśmy trzy tygodnie. włożony w przygotowanie sce-
Chociaż nie każdy z nas potrafił nek. Mamy nadzieję, że w przy-
przełamać tremę i wcielić się w szłości takich lekcji będzie jesz-
swoją rolę (narrator, lis, bocian), cze więcej!! 
to jednak przygotowane przez nas Opr. Oliwia Marcinków 
kostiumy i rekwizyty oraz indywi- i Ania Cyran kl.VA 
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28 grudnia 2005 roku w sali narad Starostwa Powiatowego w Między
rzeczu odbyła się sesja Rady Powiatu, przed którą dwoje zasłużonych 
nauczycieli otrzymało Medal Komisji Edukacji Narodowej. Swoją obec
nością zaszczycili nas Lubuski Kurator Oświaty Pan Maciej Szykuła, 
który wręczył odznaczonym medale przyznane przez Ministra Edukacji 
Narodowej i Sportu. Medale otrzymali-Pani Maria Lechert i Pan Adam 
Żyła długoletni dyrektorzy naszych szkół . 

Pani Maria jest Dyrektorem Specjalnego 
Ośrodka Szkolno - Wychowawczego w Między
rzeczu. W pracy wyróżnia się pomysłowością, 
operatywnością, twórczym działaniem. Z jej ini
cjatywy, ze środków pozabudżetowych powstała 

sala rehabilitacyjna przy internacie, szkoła otrzy
mała samochód, powstała sala poznania świata , 
zakupionych zostało szereg pomocy dydaktycz
nych. Działania Pani dyrektor gwarantują inte
grację środowiska, sprzyjają budowaniu pozytyw
nego klimatu w szkole. 

Pan Adam jest dyrektorem Zespołu Szkół 
Rolniczych im. "Zesłańców Sybiru" w Bobowic
ku. Dyrektor zapewnia odpowiednie warunki do 
realizacji zadań dydaktycznych i opiekuńczo -
wychowawczych . Dzięki jego operatywności 
szkoła znacznie się rozbudowała. Działa Techni
kum Zaoczne dla Dorosłych, Uzupełniające Li
ceum Ogólnokształcące oraz filia Akademii Rol
niczej w Szczecinie, która powstała l paździer
nika 2003 roku. 

Dyrektor stara się, aby szkoła była przyjazna dla młodzieży. W 2004 
roku szkoła otrzymała certyfikat "Szkoły z klasą". Stara się również o 
środki pozabudżetowe, otrzymuje je m.in. z Agencji Restrukturyzacji i 
Modernizacji Rolnictwa oraz z programu Sokrates Comenius. 

Halina Pilipczuk 

DZIEŃ BABCli DZIADKA 
Święto Babci i Dziadka to szczególnie ważne i uroczyste dni w roku. Są one 

okazją do przeżycia bardzo miłych chwil w gronie przedszkolaków. Dzieci z Przed· 
szkoła nr 4 pod kierunkiem swoich pań przygotowały bogaty program artystyczny z 
okazji tego święta. Z przejęciem recytowały wierszyki i śpiewały piosenki przeplatane 
gorącymi życzeniami. Wnuki życzyły swoim Babciom i Dziadkom: miłości, pomyślno
ści i radości, szczęścia i słodyczy, dużo zdrówka, jak najmniej siwych włosów, kocha
jących wnuków oraz odrobiny szaleństwa. Na zakończenie programu artystycznego 
przedszkolaki wręczyły swoim Babciom i Dziadkom laurki i upominki, które wykonały 
wcześniej z pomocą swoich pań. Dalsza część uroczystości przebiegała przy kawie, 
herbacie i domowych wypiekach przygotowanych przez rodziców. Zaproszeni goście 
spędzili mile czas podczas tej pięknej i wzruszającej uroczystości. 

Danuta Sikorska wychowawczyni gr. 11 
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Zestawienie tych dwóch pojęć w tytule zawiera 
sprzeczność. Historia to wszystko co kojarzy nam się z 
czasami zamierzchłymi, dawno minionymi, zaś Hl -
Tech (z ang. high technology) oznacza zaawansowane 
technologie stosowane w nielicznych gałęziach prze
mysłu, w tym głównie w przemyśle elektronicznym. 
Tak więc jak się ma przeszłość i najnowsze osiągnięcia 
naukowe. Okazuje się, że można te dwie z pozoru 
odległe rzeczy połączyć. Miało to miejsce w Zespole 
Szkół Ekonomicznych w Międzyrzeczu. Ale po kolei. Od 
trzech lat w tej szkole odbywa się turniej historyczny o 
puchar starosty międzyrzeckiego, w którym startują 
zespoły reprezentujące szkoły ponadgimnazjalne z Mię
dzyrzecza i Bobowicka. Tak też było i w tym roku szkol
nym, gdy 21 grudnia 2005 roku do rywalizacji o puchar 
przystą piło 12 uczniów z w/w szkół. Zadania, które 
przygotował dla uczestników organizator turnieju Grze
gorz Skołuda, dotyczyły historii Polski z okresu rządów 
królów elekcyjnych (1573 - 1795). Uczniowie musieli 
wykazać się rozległą wiedzą m. in.: na temat życia 
prywatnego władców polskich i ich działalności politycz
nej, wojen toczonych w tym okresie przez Polskę, za
gadnień związanych z kulturą owych czasów a także 
uzbrojenia wojska polskiego. 

l to jest wspominania w tytule historia. A gdzie 
nowoczesne technologie? Otóż zawodnicy rozwiązując 
poszczególne zadania posługiwali się sprzętem kom
puterowym, który na rynku (przynajmniej polskim) jest 
nowością. Tablica interaktywna, bo o niej mowa, to 
wspaniała pomoc dydaktyczna, której możliwości są 
bardzo rozległe. Można po niej pisać jak po zwykłej 
szkolnej tablicy, ale jednocześnie jest ekranem, na któ-
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rym za pomocą projektora podłączonego do komputera 
można wyświetlać wszystko co uda się do jego pamięci 
wprowadzić. Obrazy na ekranie można modyfikować w 
zależności od aktualnej potrzeby. Jednym słowem istne 
cudo. Po zapoznaniu się z ofertą jaką przesłano do 
szkół, pojawiła się myśl trzeba to kupić. l tu zimny 
prysznic - cena (nie podam jej żeby nikogo nie streso
wać, a tym bardziej, że dżentelmeni o pieniądzach nie 
rozmawiają) rzecz by można na możliwości finansowe 
szkół zaporowa. Ale jak tu nie wierzyć w magię świąt 
Bożego Narodzenia czy jak kto woli św. Mikołaja. Pan 
starosta Kazimierz Puchan doprowadził do zakupu ta
kiej tablicy dla każdej ze szkół ponadgimnazjalnych!!! 
Smaczku dodaje tej sprawie fakt, że jesteśmy jedynymi 
placówkami w województwie lubuskim, które takie ta
blice posiadają . Wieeeeełkie dzięęęęęki!!! Grzechem 
byłoby takiego .prezentu" nie wykorzystać. Dzięki nie
mu turniej stał się bardziej atrakcyjny dla zawodników i 
publiczności, a uczniowie zyskali możliwość korzystania 
ze sprzętu światowej klasy. l w ten to właśnie sposób 
udało się organizatorom połączyć coś co było dawno 
temu z czymś co wybiega w przyszłość. 

Z dziennikarskiego obowiązku poinformować wypa
da o wynikach III Turnieju Historycznego o Puchar 
Starosty Międzyrzeckiego. Pierwsze miejsce zajęła dru
żyna Zespołu Szkół Ekonomicznych gromadząc 43 pkt. 
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Uczniowie Kamil Laszczak, Piotr Pawłowski i Pa· 
weł Chwirot przygotowani przez Pana Krzysztofa Po
lechajłę odebrali z rąk Pana Starosty okazały puchar, 
który przez najbliższy rok zdobić będzie pewnie gabinet 
Pani Dyrektor ZSE. Drugie miejsce z 40 punktami zajął 
zespół z l Liceum Ogólnokształcącego w składzie Łu
kasz Brodziński, Rafał Urbanek i Wojciech Krzy. 
woszyja pod opieką Pana Mariusza Wąsiela. Drużynę 
Zespołu Szkół Budowlanych przygotował Pan Sewer 
Wawrzyszko i zrobił to na tyle dobrze, że zajęła w 
turnieju trzecie miejsce gromadząc 37 pkt. W jej skład 
wchodzili Krzysztofa Kaczmarek, Katarzyna Biały 
oraz Kamil Tomaszewski. Czwarte miejsce przypadło 
zespołowi reprezentującemu Zespół Szkół Rolniczych 
w Bobowieku w składzie: Karolina Kania, Marcin 
Dębowski i Sławomir Niedziela pod opieką Pana 
Sławomira Kręciszewskiego . Wszyscy uczestnicy tur
nieju otrzymali pamiątkowe dyplomy oraz atrakcyjne 
nagrody książkowe, za które organizator składa wyrazy 
podziękowania Panu Staroście. A skoro jesteśmy przy 
podziękowaniach .to Ola, Basia, Jola, Daria, Natalia, 
Aneta Karolina i Paulina z III B jesteście super!!!. 
Szczególne wyrazy podziękowania należą się Toma
szowi Kuć, też z III B oraz Michałowi Górznemu. 

Grzegorz Skołuda 

niejsze wieńce": Bak Dagmara, 
Czyż Michał, Harasymek Mar
cin, Szulc Marta 

Wyróżnieni w kategorii "najbar
dziej pomysłowe kalendarze" : 

Już po raz drugi uczniowie Szko
ły Podstawowej nr 2 przygotowali 
wystawę wieńców i kalendarzy 
adwentowych w zwyczaju nie
mieckim. 

N a lekcjach języka niemieckie
go uczniowie zapoznali się z tra
dycjami obchodzenia Świąt Boże
go Narodzenia w Niemczech, do
wiedzieli się, jakie znaczenie mają 
wieńce i kalendarze adwentowe, 
czego efektem były jakże cieka-

we i interesujące prace. Wieńce 
wykonane zostały z siana, suchych 
gałązek wierzby, z gałązek jodły i 
świerku, ozdobione bombkami, 
świeczkami, a także suszonymi 
owocami, skorupkami orzechów 
itp. Kalendarze adwentowe wiszą
ce lub stojące miały kształt cho
inek, bałwanków, Mikołajów. 

Wystawa została zaprezentowa
na na parterze w budynku A w ty
godniu poprzedzającym Boże Na-

rodzenie, wprowadzając całą szko
łę w świąteczny nastrój, a następ
nie wieńce z<:>stały przekazane do 
szpitala na oddział paliatywny ku 
radości osób spędzających tam 
święta. Najciekawsze prace zosta
ły ocenione przez komisję w skła
dzie: p. Zofia Kasprowicz i p. Ewa 
Za bielska. Nagrodzeni uczniowie 
otrzymali dyplomy i słodkie upo
minki. 

Belgrau Szymon, Michalak 
Oskar, Kadaj Michał, Tom
czak Judyta, Dyrkacz Sara, 
Sala Patryk, Przybylski Ad
rian, Gosik Wojciech 

Nagrodzonym osobom gratulu
ję, a wszystkim pozostałym 
uczniom biorącym udział w kon
kursie serdecznie dziękuję. 

nauczycielka języka 
niemieckiego Aldona Baryła Wyróżnieni w kategorii "najład-
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,,Paczka Z BPUkS~Ii'' 

.Bal w przedszkolu dzisiaj, 
wyszły z szafy misie 
i proszą laleczki, 
do milej poleczki. 
Ma/a, złota trąbka 

wyskoczyła z kątka, 
"fru-tu-tu" - powiada 
-zatańczę wam rada ... " 

(Fragment piosenki: .Bal w 
przedszkolu" 

autor- nieznany). 
Styczeń to piękny, zimowy i 

.roztańczony" miesiąc . To czas 
zabaw karnawałowych, radości i 
tańca. 

Chcemy zaprosić wszystkich na 
chwilę wspomnień z balu, który 
odbył się w naszym przedszkolu. 
Droga oświetlona dziesiątkami 
kolorowych światełek prowadzi do "Krainy Czarów i Baj
kowych Snów". Tak, to prawda! U nas marzenia o ślicz-

nych królewnach, dobrych wróżkach i dzielnych rycerzach 
spełniają się. 

Każde dziecko prze
brane w wymarzoną po
stać bajkową , przybyło do 
.Zaczarowanej Krainy", w 
której czekał na nie Kra
snal Poziomka. Ta sym
patyczna postać zaprosi
ła wszystkie dzieci w wiel
ką i bardzo daleką pod
róż - do 5 krajów Unii 
Europejskiej. 

Nawet zabawki , któ
rymi zwykle bawią się 
przedszkolacy, roztańczyły 
się przez chwilę: 
.1 nagle zabawki ożyły, 
już tańczą. Jak w bajce
któż bajek nie lubi?-

Świat cały nagle się zmienił. 
Zgrabna, śliczna laleczka tańczy lekko. 
Misiowi aż żal 
- Ja tak ladnie nie umiem, 
- ale jednak spróbuję ... - mruczy. 
- Jak bal, to bal! 
Już wszyscy się bawią wspaniale 
l tańczą, tańczą, a gwiazdka 
Zagląda przez okno i rzuca im garść promieni". 

(Fragment wiersza: "Bal") 
Tak pięknie, radośnie i z wielkim przejęciem tańczyły 

również dzieci. Był to niezwykły bal - ZACZAROWANY. 
Wraz z Krasnalem Poziomką udaliśmy się do: 
* Francji, gdzie wspólnie budowaliśmy Wieżę Eifla. 
* Później pojechaliśmy do Hiszpanii, w której zobaczyli
śmy walkę byków i taniec flamenco. 

*We Włoszech było wiele atrakcji: piękna Wenecja, śpiew 
operowy, gotowanie zupy polsko-włoskiej "Romana" i 
pływanie gondolami. 

* W ciepłej Grecji bawiliśmy się w teatr i tańczyliśmy 
Zorbę. 

* Następnie byla Wielka Brytania, a w niej niespodzianki: 
dźwięki wielkiego zegara londyńskiego Big-Bena i ta
niec dyskotekowy. 

• Polska też należy do Unii, więc nie brakowało tańców 
polskich. 

Taka ciekawa podróż mogła się udać tylko z Krasna
lem Poziomką z Agencji Artystycznej "AIDA", któremu 
bardzo dziękujemy za te niezapomniane chwile, za speł
nienie dziecięcych marzeń , by stać się bohaterami praw
dziwej bajki - choć na chwilę. Ale cóż, wszystko co dobre 
ma także swój koniec. Milknie muzyka, cichnie gwar 
roztańczonych dzieci. Pora kończyć zabawę, nasz bal. 
Ale nie martwcie się dzieci - za rok będzie nowy, może 
jeszcze piękniejszy? 

Anna Czapracka 
Wych. "Muchomorków". 
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Atrakcyjnie wypadł koncert Filharmo
nii Poznańskiej 211istopada 2005 r. "Kom
pozytorzy dla dzieci i młodzieży" . Anna 
Klosowska - flet, Magdalena T omkiewicz 
- sopran przy akompaniamencie forte
pianu Piotra Niewiedział wykonali szereg 
miniatur, w których kompozytorzy czerpa
li swoje pomysły z życia zwierząt. Popisy 
instrumentalne i wokalne - to istny karna
wal zwierząt inteligentnie wplecione w 
urocze kompozycje. Podam kilka tytułów : 
"Z wizytą u pani krowy" K. Szymanow
skiego, "Dziewczynka i uciekający zając" 
J. Brahmsa, "Mały biały osiołek" J. lberta 
czy "Kurczakowy break time" wywołały 
istną lawinę braw. Zdolności aktorskie i 
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muzyczne konferansjera P. Niewiedział 
oraz Pań A. Klosowskiej i M. Tomkie
wicz udanym i atrakcyjnym występem 
rozbawiły do łez dziatwę. Były bisy! 

Zdaniem uczniów koncert był jednym 
z ciekawszych. 

19 grudnia ub. r. w naszej szkole mu
zycznej prowadziła konsultacje Kornela 
Arwicz-Sienicka, adiunkt Akademii Mu
zycznej w Poznaniu, filia w Szczecinie w 
klasie gitary dla nauczycieli tego przed
miotu: Ireny Matusznej, Krzysztofa Nie
boraka i Zdzisława Musiał. Przeprowa
dzane lekcje z uczniami wniosły inne spoj
rzenie na to zagadnienie. Zdaniem Pani 
adiunkt "na potrzebę ciąglego doskonale-

l DZIADZIUSIEM 

"Siadaj babciu, siadaj blisko 
zaraz ci opowiem wszystko. 
Prawie całą noc nie spałam, 
Bo prezenty wymyślałam ... " 
W styczniowy, zimowy ale bar

dzo gorący w emocje dzień, przed
szkolacy spotkali się ze swoimi 
Babciami i Dziadkami na uroczy
stości z okazji ich święta. Bo prze
cież: "Nie ma jak babcia, jak bab
cię kocham. Bez babci kiepski 
byłby świat..." . 

Było tyle radości, wzruszeń, łez 
szczęścia ze spotkania z wnuczę-

tarni w przedszkolu. Mali artyści 
przygotowali nie lada niespodzian
ki. Były przedstawienia, wiersze i 
piosenki, inscenizacje muzyczno
ruchowe, laurki, słodki poczęstu
nek, herbatka i kawa. To wszyst
ko dla naszych Babć i Dziadków. 

Dziękujemy naszym gościom i 
zapraszamy do częstego odwie
dzania naszego przedszkola. Na 
dowód miłego spotkania dołącza
my kilka pamiątkowych zdjęć. 

Anna Czapracka 
Wych. "Muchomorków" 

WIEŚCI fZALEGtE l NIE mKOJ 
ZESZKOŁY MUlYCZNEJ 

nia metod nauczania wśród nauczycieli 
muzyków ma wpływ coraz większa świa
domość uczniów, otwierania się na nowe 
możliwości, analizowanie i poprawianie 
złych nawyków i przyzwyczajeń .. .". Lek
cjom przysłuchiwał się dyrektor szkoły Ka
zimierz Dziembowski. 

20 grudnia asystent Andrzej Ładomir
ski z AM we Wrocławiu w klasie skrzypiec 
prowadził lekcje z wybranymi 
uczniami. Udział w konsultacjach 
brały Panie Jolanta Helwig i Han

na Maculewicz - na
uczycielki klasy skrzy
piec w naszej szkole. 
Kazimierz Dziembow
ski - dyrektor szkoły 
muzycznej był rów
nież obecny podczas 
zajęć. 

Sądzę, że oba spotkania 
z konsultantami przyniosą z 
pewnością spore korzyści 

,2), Xl,.2oo ) 

uczniom, nauczycielom i naszej szkole 
artystycznej. 

Zdzisław Musiał 
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22 grudnia 2005 wydawał si ę być 
zwykłym dniem, no oprócz skróconych 
lekcji i zaplanowanego wyjścia uczniów 
naszej szkoły do Międzyrzeckiego Ośrod
ka Kultury. Co prawda delikatnie było 
czuć nadchodzące święta, przypominały 
nam o tym sklepowe wystawy, migają
ce lampki, kolorowe bombki. Delikatnie ... 

Wszystko zmieniło się po wejściu do 
sali kinowej MOK. Kiedy zgasły światła i 
usłysze liśmy dobiegającą zza kurtyny pio
senkę Czerwonych Gitar, pocz uliśmy, że 
Wigilia już tuż , tuż ... 

Na scenę weszła Pani Ewelina 
Żmudzin , która rozpoczęła od przywi
tania zaproszonych gości, m.in . Gene
rała Mi rosława Różańskiego , Pani Jo
lanty Pacholak-Stryczek, Pana Kazimie
rza Antonowicza, Pana Dariusz Brożka , 
Pani Wiesławy Walkiewicz 

Potem P. E. Żmudzin wprowadziła 
nas w atmosferę przedstawienia, które 
przyszliśmy obejrzeć. Opowiadała o nie
pelnosprawnych aktorach, o sensie świąt, 
o tym, że nie choinka i bombki, ale zmia
ny, które dokonują się w naszych ser
cach, stanowią istotę Bożego Narodze
nia. Na koniec padły słowa, które nie
jednego przyprawiły o " gęsią skórkę" -

JEŚLI ZAPRAGNIESZ, TO JUŻ 
DZIŚ MOŻESZ WYJŚĆ STĄD SZCZĘ· 
ŚLIWY ... 

W końcu kurtyna poszła w górę i 
oczom widowni ukazała się przepiękna 
dekoracja wykonana przez Panie: Annę 
Wiśniewską i Beatę Leję oraz, co naj
ważniejsze - bohaterowie przedstawie
nia: Adam i Ewa, an ioły , Maryja, Józef, 
a w toku akcji pojawiali się także paste
rze i trzej królowie, szatan, wąż i właści-

ciel gospody w Betlejem. 
Nasi koledzy i koleżanki zaprezento

wali nam kuszenie Adama i Ewy przez 
węża w rajskim ogrodzie, zerwanie za
kazanego owocu i konsekwencje złama
nia Bożego zakazu, zwiastowanie Naj
świętszej Mari i Panie, oczekiwanie na 
przyjście Jezusa i cud Bożego Narodze
nia w betlejemskiej stajence. 

l kiedy wszystko wydawało się być 
skończone , naraz zgasły światła i gdzieś 
z tłumu publiczności poczęła wyłaniać 
się postać Jezusa oświetlona świecami 
trzymanymi przez an i oły. Jezus szedł i 
głosił orędzie betlejemskie skierowane 
do każdego nas, widzów: ucznia, na
uczyciela, gościa , człowieka XXI w. Do 
dziś dźwięczą nam w uszach słowa : 

"NARODZIŁEM SIĘ , W PROSTO
CIE, ABYŚ TY NIE BYŁ WEWNĘTRZ· 
NIE ZAGMATWANY, 
NARODZIŁEM SIĘ NAGI, ABYŚ TY 

NIGDY NIE WSTYDZIŁ SIĘ BYĆ 
SOBĄ, NARODZIŁEM SIĘ W STAJ
NI, ABYŚ TY NAUCZYŁ SIĘ UŚWIĘ
CAĆ KAŻDE MIEJSCE, 
NARODZIŁEM SIĘ · BYŚCIE 

WSZYSCY MOGLI WEJŚĆ DO DOMU 
OJCA ... " 

l wówczas rozblysły światła zimnych 
ogni i zabrzmiał gromki śpiew aktorów i 
zespołu wokalnego. Wkrótce cala sala 
śpiewała "ABBA, OJCZE". Potem były 
życzenia od p. Iwony żmudy i p. Re
naty Marcinkowskiej, od Dyrekcji, 
Ks i ędza Dariusza, P. K. Antonowicza, 
było też dzielenie się opłatkiem oraz 
wspólne śpiewanie kolęd z zespołem mu
zycznym TAKT kierowanym przez p. 
Barbary E. Kowalczyk. Występujący 

dostali róg obfitości pełen słodyczy ofia
rowany przez Dyrekcję naszej szkoły oraz 
pyszny tort od P. K. Antonowicza. 

Łzy wzruszeni~ towarzyszyły wszyst
kim . Teraz dopiero poczuliśmy, czym 
naprawdę są święta. 

O godzinie 14°0 odbyło się kolejne 
przedstawienie dla podopiecznych Domu 
Pornocy Społecznej , uczestników Warsz
tatów Terapii Zajęciowej, podopiecznych 
Środowiskowego Domu Samopomocy w 
Międzyrzeczu oraz naszych kochanych 
rodziców i zaproszonych znajomych. 

Kiedy po spektaklu usłyszeliśmy grom
kie brawa, wiedzieliśmy, że się udało, a 
te brawa to najpiękn iejsza nagroda. Wie
lu z rodziców nie wiedziało, że w ich 
dzieciach kryją się takie wielkie talenty. 

Oprócz wyjątkowości przedstawienia 
wyjątkowi byli aktorzy - uczniowie klas 
integracyjnych, dzieci zdrowe i dzieci nie-
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pełnosprawne - którzy pokazali , że ra 
zem można osiągnąć wiele. 

W imieniu aktorów pragniemy ser
decznie podziękować za wielką przy
chylność Dyrekcji naszej szkoły , za pa
mięć i serdeczność Panu Kazimierzowi 
Antonowiczowi, ale przede wszystkim 
za wielką cierpliwość i zaufanie naszym 
opiekunkom : P. Ewelinie Żmudzin, P. 
Renacie Marcinkowskiej, P. Iwonie 
Żmudzie , które pośw i ęciły czas, aby 
wspólnie z nami przygotować kolejny 
już raz jasełka . 

Uczniowie naszej szkoły po dziś dzień 
pamiętają i podziwiają przepięknie ode
graną scenkę, która uświadomiła nam, 
na czym naprawdę polega istota świąt. 

Marcin Kaczorek - aktor 
Piotr Studinski - widz 

· uczniowie Gimnazjum nr 2 im. 
Adama Mickiewicza w Międzyrzeczu 

Koledze Leszkowi Pabińskiemu 
wyrazy współczucia 

z poWodu śmierci Mamy 
składają 

Dyrekcja i Grono Perlagogiczne 
I LO w Międzyrzeczu 
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BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 os 

* Projekty budowlane i technolociczne Doradztwo tec:hnlczae * 
Wyceay i kosztorysy * 
Opinie tec:haiCZDe 

* Modernizacja i rozbudowa budynków istniej~cych 
• Nadzór i klerowanie robotami budowlanymi 

SPRZEDAŻ "PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

Products P.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNE l POGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: 
* kompleksową organizację pogrzebów 

* transport karawanem (kraj i zagranica 
* budowę grobowców 

sprzedaż trumien, odzieży i wieńców 

MIKO Sp. z o. o. 
ul. Sienkiewicza 45 
66-300 Międzyrzecz 
tel. 741 11 85 

0691 412 665 
www.miko-trading .biz 

Wypożyczalnia sprzętu 

Oferuje: 

- agregaty prądotwórcze - do 5,5 kW 

-sprężarki powietrza - do 500 L/min 

- spawarki transformatorowe - do 250 A 

-wciągniki linowe- do 0,5 T 

- przecinarki tarczowe do metalu - 075 mm 

pn+pt 
8+16 

lndvwidualna Specjalistyczna Praktyka Lekarska 
lek. med. Roksolana Tyburska 

specjalista psychiatra 
Przyjmuje w poniedziałki od l 6lli! 

Gabinet Psychiatryczny, 
Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3 Maja 16 

(Apteka "N agi e tek") 

teł. O 502 672 889 

Eksgresa.wa na~Jrawa 
PROTEZ ZĘBOWYCH 

tel. (0-95) 741 -24· l l 
Danuta Sawka 

STANISłAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje w pierwszy i trzeci piątek miesiąca 
odgodz. 17.00-18.00 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 
za apteką "Nagietek" 

Telefon 741-23-92 kom. 0602 224 290 

Lek. med. Jadwigo Kozińsko 
specjalista rehabilitacji 

medycznej 
przyjmuje w środy w godz. 17.00 - 18.00 

Międzyrzecz Os. Zamkowe 18 

Tel. 741-29-98 
OGÓLNOPOLSKA 
INFORMACJA 
GOSPODARCZA 
GORZÓW 

TE LVINET 
'fr94-74 
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"Ciągle zagonieni i zapracowani 
bardzo mało czasu mogą spędzać z nami. 
Zakupy, sprzątanie, zawodowa praca. 
Każdy wciąż zmęczony do domu powraca. 
Trochę więcej czasu dzieciom poświęcajcie 
Mocno je przytulcie, częściej wysłuchajcie .. . " 

(B. Forma). 

Nauczycielki z Przedszkola Nr 6 od wielu lat 
obserwują przebieg współpracy przedszkola z 
rodzicami. Zauważyły, że aby współpraca z ro
dzicami dobrze się układała i przynosiła rezul
taty, należy stosować w naszej pracy różne for
my. 

Do form współpracy przedszkola z rodzica-
mi należą: 

a) zebrania grupowe; 
b) zebrania ogólne; 
c) konsultacje i rozmowy indywidualne z 

dyrektorem, nauczycielką; 
d) kąciki dla rodziców; 
e) zajęcia otwarte. 
Zebrania grupowe rodziców organizowane 

są w celu przekazania informacji rodzicom o 
pracy z ich dziećmi, o zamierzeniach wycho
wawczych na najbliższy okres, o stosowanych 
w przedszkolu metodach. Zebrania te służą też 
porozumieniu się nauczycieli z rodzicami w 
sprawach dotyczących porządku, przyzwycza
jeń higieniczno-kulturalnych dzieci itp. 

t-Ja zebraniach ogólnych rodziców porusza 
się sprawy obchodzące wszystkich, a więc np. 
zagadnienie dotyczące dojrzałości szkolnej 
dzieci. 

Konsultacje i rozmowy indywidualne dają 
korzyść i rodzicom i nauczycielom przedszko
la. Dzięki nim rodzic dowiaduje się o postę
pach, sukcesach oraz ewentualnych trudno
ściach edukacyjnych swojej pociechy. Nato
miast nauczyciel ma możność lepszego pozna
nia warunków środowiskowych swoich wycho
wanków oraz pogłębienia wiedzy o ich do
świadczeniach społecznych. 

W naszej placówce znajdują się "Kąciki dla 
rodziców", z których rodzice dowiadują się o 
tym, co się dzieje aktualnie w przedszkolu, 
jakie organizowane są wycieczki i imprezy, co 
zaplanowała kuchnia na śniadanie, obiad i pod
wieczorek w danym dniu, prezentowane są 
zdjęcia z życia przedszkolaków. Innym rodza
jem "Kącika dla rodziców" będzie wygospoda
rowane miejsce przy poszczególnych salach. 
Tu zazwyczaj znajdzie rodzic wiadomości do
tyczące życia poszczególnej grupy wiekowej, 
tj .: kto opiekuje się grupę, jak wygląda ramo
wy rozkład dnia, jakie zajęcia odbywają się w 
grupie, jakie tematyki kompleksowe przewi
dziane są w danym miesiącu, jakie zamierze
nia dydaktyczne i wychowawcze powzięła wy
chowawczyni w danym miesiącu. Jest to rów
nież miejsce na informacje dotyczące zebrań z 
rodzicami i imprez organizowanych dla i przez 
dzieci, prezentowane są prace plastyczne wy
konane przez wychowanków. 

Rodzice uczestniczą również w uroczysto
ściach przedszkolnych, którym towarzyszą 
występy artystyczne dzieci. 

Rodzice mają możność uczestniczenia w za
jęciach otwartych tj. takich, w których są ob
serwatorami tego co się w przedszkolu dzieje, 
poznają w ten sposób umiejętności swoich dzie
ci na tle grupy rówieśniczej oraz metody i for
my oddziaływań wychowawczych i dydaktycz-

nych nauczycielki. Zazwyczaj towarzyszy tym 
spotkaniom pogodna atmosfera, radosny na
strój, które w wielu przypadkach zapoczątko
wują porozumienie nauczycieli z domem ro
dzinnym dziecka. Rodzice często nie zdają so
bie sprawy, ile pracy musi włożyć nauczyciel
ka, aby przygotować zajęcie i przeprowadzić 
je w sposób dostępny dla dziecka, ile różnych 
pomocy musi wykorzystać , aby dziecko z ła
twością przyswoiło dane zagadnienie. 

Ta ostatnia forma współpracy cieszy się w 
naszym przedszkolu dużym zainteresowaniem 
i rodzice biorą w nich czynny udział. Co nas 
bardzo cieszy. 

W pracy z rodzicami najistotniejszą rolę od
grywa nasz stosunek do nich i do dziecka a 
rozwijanie różnych form współpracy daje po
żądane efekty tylko wtedy, gdy towarzyszą im: 
chęć wzajemnego poznania, zaufanie i sympa
tia oraz atmosfera życzliwego zrozumienia. 

Takie właśnie formy stosujemy u nas. Sta
wiamy sobie pytanie: Co robić, by współpraca 
przedszkola z domem układała się ddbrze i 
przynosiła korzyść obu stronom, a przede 
wszystkim dziecku? 

Niektórzy sądzą, że z nauczycielkami nale
ży nawiązywać kontakt w chwili, kiedy mamy 
problem z dzieckiem. Jednak współpraca tych 
dwóch środowisk zaczyna się w momencie za
pisania dziecka do · placówki. W trudnych sytu
acjach wychowawczynie ofiarują rodzicom po
moc w poszukiwaniu i podejmowaniu konkret- · 
nych działań. Wspólnie z rodzicami opracowu
jemy front działań wychowawczych i dydak
tycznych. W każdej sytuacji staramy się zrozu
mieć rodziców i wzbogacamy kontakty przy
kładami codziennej pracy. W naszym przed
szkolu każde dziecko ma jednakowe szanse 
bycia twórczym i rozwijać swoją wyobraźnię i 
ekspresję jako przejaw twórczej aktywności w 
dziedzinach: językowej i literackiej, plastycz
nej, muzycznej i ruchowej. 

Jednym z działań, przyjętym do realizacji w 
rocznym programie rozwoju, jest organizacja 
wspólnych z rodzicami zabaw, mających na celu 
wyzwalanie aktywności twórczej dzieci. 

Zajęcia otwarte, które organizujemy są to 
wspólne zabawy przy muzyce i zabawy pla
styczne. W tym roku 3- i 4- łatki zaprosiły swo
ich rodziców na wspólne zabawy do swoich 
sal. Ile radości było, kiedy na dywanie w kole 
usiadł tatuś Wiktora i Kasperka, a mama 
Agnieszki, Weroniki i Justynki siedząc "po tu
recku" brały czynny udział w zabawie w "Ró
życzkę". A jak bardzo kanciaste było "Kółko 
graniaste", gdy do wspólnej zabawy włączyli 
się wszyscy rodzice. 

Zajęcia otwarte w grupie 3-latków. 
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Spotkanie opłatkowe w grupie "O" 

Rodzice 4-latków podczas wspólnych 
zabaw z dziećmi. 

Zamierzone cele zajęć z rodzicami, które 
postawiły sobie nauczycielki w pełni zostały 
zrealizowane. Czy warto brać udział w takich 
zajęciach? - Odpowiedzcie Państwo sami. 

A oto niektóre tylko zalety proponowanych 
spotkań: 

- rozwijają one więzi uczuciowe, 
- uczą współdziałania z dorosłymi, 
- tworzą radosną atmosferę, będącą warun-

kiem twórczych zachowań dzieci, 
- rozwijają zmysł estetyczny i potrzebę two

rzenia, 
- zacieśniają więzi przedszkola z domem ro

dzinnym, 
- zaspakajają poznawcze potrzeby dzieci, 
zmysłowe oraz estetyczne potrzeby prze
żywania. 

Myślimy, że potrzebne jest stałe zabieganie 
o to, aby rodzice stali się sojusznikami w walce 
o wysoki poziom edukacji ich dzieci. Wiedza, 
że pierwsze lata życia są najważniejsze dla roz
woju dziecka oraz, że niektóre straty w tym 
czasie są w późniejszym okresie życia nie do 
odrobienia, z trudem dociera do ogólnej świa
domości. Dlatego też wspólnie (dom i przed
szkole) wspomagajmy rozwój naszych dzieci, 
ułatwiając im start w dorosłe życie. 

"Wybierzmy się razem na spacer, 
posłuchajmy jak śpiewają ptaki 
i co głośno mówią do nas przedszkolaki ... " 

Anna Czapracka i Janina Walczak -
-nauczycielki Przedszkola nr 6 

im. Jana Brzechwy w Międzyrzeczu 



Już po raz siódmy Samorząd Uczniowski Gimnazjum 
nr1 rozpoczął rok szkolny uroczystym apelem. Pani Dy
rektor oraz zaproszeni goście skierowali pod adresem 
uczniów życzenia wielu sukcesów, satysfakcji ze zdoby
wanej wiedzy i pomyślnych wyników egzaminu gimna
zjalnego. Nauczycielom życzono wytrwałości, cierpliwo
ści i zadowolenia z osiągnięć dydaktyczno-wychowaw
czych. Wiedzieliśmy, że kolejny pracowity rok przed nami: 
diagnoza wstępna klas pierwszych, etapowa klas dru
gich i trzecich, egzamin gimnazjalny, raporty, przygoto
wania uczniów do konkursów przedmiotowych, praca w 
kołach zainteresowań, spotkania z rodzicami, imprezy 
kulturalne, apele szkolne, akcje charytatywne, rozgrywki 
sportowe, pozyskiwanie sponsorów nagród., wycieczki i 
rajdy. Rozpoczęliśmy udziałem klas 3a i 3f w Dniach 
Otwartych i inauguracji działalności Młodzieżowego Cen
trum Kariery oraz w akcji "Sprzątanie Świata". Na tere
nie szkoły koordynowała ją p.lgnatowicz. Wraz z kl.1 d 
przygotowała konkursy plastyczne, wiedzy ekologicznej, 
sportowe (przy współpracy nauczycieli wych. fizyczne
go), przeprowadziła zbiórkę surowców wtórnych. l m 
zajęła kl.1 h, w klasach drugich 2c, w klasach trzecich 
3h .. SK LOP uczestniczyło w "Święcie Obry"- imprezie 
podsumowującej całą akcję na terenie miasta. Samo
rząd Uczniowski przeprowadził zbiórkę funduszy (278, 78 
zł) na tworzenie rodzinnych domów dziecka, pomoc już 
istniejącym, programy terapeutyczne dla dzieci osieroco
nych, tworzenie grup usamodzielniania dla młodzieży z 
Domów Dziecka. Nasi uczniowie wspomogli również 
kwotą 130 zł zakup protezy nogi dla 17 -letniego Pawła 
Kowalika z Poznania współpracowali przy świątecznej 
zbiórce żywności "Rodzina Rodzinie". Uczennice kl.1 a 
Kamila Marynicz, Diana Czepirska, Dominika Zych , 
Daria Ptak i członkowie SK PCK z kl.2d Eliza Filus, 
Michał Szmidchen, z kl.2e Katarzyna Ligenzowska, Mi
chał Kubik, T o masz Golisz, Kalina Maślak, Małgorzata 
Czyż , Marta Kwiatkowska, Paulina Troczyńska, z kl.3a 
Angelika Kowiel, z kl. 3d Dominika Hołubowicz, Martyna 
Jankowska, Dagmara Gąska, Aleksandra Kornobis, Do
rota Kaczmarek, z kl.3g Tomasz Dąbrowski, Ewelina 
Czyż , Karolina Korejwo, Małgorzata Władyka, z kl.3h 
Karolina Herodowicz, Natalia Król ak, Joanna Brzozow
ska, Joanna Halczak, Monika Górawska, Joanna Mejza, 
Wojciech Marzec, Bartosz Ostrowski oraz zaprzyjaźnieni 
z nami Natalia Wójcik i Agata Nowak z SP2, Adrianna 
Szypszakz SP3 Bartosz lgnatowicz (student) kwestowa
li na rzecz WOŚP. Ogółem udalo się zebrać kwotę 8146,21 
zł. Podjęliśmy działania mające na celu zmniejszenie 
trudności adaptacyjnych uczniów klas pierwszych. Wy
chowawcy rozpoznali nowoprzybyłych uczniów i ich śro
dowiska wychowawcze. Pierwszoklasiści uczestniczyli w 
warsztatach programu "Debata" prowadzonych przez 
p.Jerzego Rządzkiego z Poradni Profilaktyczno-T erapau
tycznej w Zielonej Górze oraz w warsztatach profilak
tyczno-integracyjnych "Razem". Wysłuchali informacji in
spektora ds. nieletnich z KPP na temat odpowiedzialno
ści karnej nieletnich. Uczniowie znajdujący się w trudnej 
sytuacji materialnej otrzymali pomoc w postaci obiadów 
i wypożyczonych podręczników . Stypendium ze stowa
rzyszenia "Wspieramy Młode Talenty" otrzymał Jan Sta
finiak z kl. 3d. Młodzież z naszej szkoły obejrzała mono
dram "Życie nie po to jest..." w wykonaniu aktorki kra
kowskiej Sceny Edukacyjnej oraz spektakl pt. "Między 
piekłem i niebem" wrocławskiegoTeatru Edukacji, który 
był jednocześnie lekcją historii teatru. 150 rocznica śmierci 
A. Mickiewicza zainspirowała czlonków koła biblioteczne
go pod kierunkiem p.Frankiewicz i p . Stańskiej do przy-

gotowania i zaprezentowania klasom 2d, 2g i 3e monta
żu słowno-muzycznego "W ojczyźnie serce me zostało". 
Spotkanie to przybliżyło postać wieszcza narodowego, 
skłoniło do refleksji nad jego twórczością. Ciekawymi 
lekcjami historii były niewątpliwie wycieczki do Muzeum 
Archeologicznego w Biskupinie i Poznaniu, lekcją muzyki 
obejrzenie spektaklu operowego "Aida" w Teatrze Wiel
kim w Poznaniu, lekcją biologii zwiedzanie Stacji Chirop
teralogicznej w Nietoperku i Muzeum Przyrodniczego w 
Świebodzinie. Odbyły się zaplanowane wcześniej przez 
Samorząd Uczniowski ogólnoszkolne apele z okazji DEN 
(1a, 2c i koło biblioteczne, op.p.Obrębska-Spychała, 
p.Skwarna, p.Frankiewicz, p.Stańska), Święta Niepod
ległości (kl.1 b i 1 f op.p.Pawelska,p.Werkowska), Świąt 
Bożego Narodzenia (k1.2a, 2h, 3a, 3f, p.Skwarna, p.Ma
tysek). Uczniowie klas trzecich zostali zaproszeni do udziału 
w międzyszkolnej debacie i konkursie poświęconym Unii 
Europejskiej. Organizatorem debaty było starostwo mię
dzyrzeckie. Reprezentanci naszego gimnazjum dyskuto
wali z młodzieżą l LO na temat jednolitego rynku euro
pejskiego i zajęli l m w konkursie z wiedzy o problematy
ce unijnej (drużynę stanowili Marek Szyna! 3a, Adam 
Dąbrowski 3g, Joanna Brzozowska 3h, Weronika Polak 
2h, Wojciech Marzec 3h, kibicowały kl.3f i 3g, op.p.No
wak, p.Mrozek). Cieszy udział naszych wychowanków w 
konkursach organizowanych przez instytucje zewnętrzne 
i własnych: 

PLASTYCZNYCH 
- Wszystkie kolory recyclingu"- organizator Ośrodek 

Edukacji Przyrodniczej w Pszczewie. Wśród uczniów klas 
pierwszych l m zajęli Dominika Zych 1 a, Łukasz Herman 
1 a, wyróżnienia Małgorzata Parmonik 1 c, Paulina Wą
siel1g, Tomasz Wachowicz 1a: w klasach drugich l m 
Daria Kępińska 2c, 11 m Wioletta Grabas 2h, Roksana 
Tymeczko 2d, III m Urszula Kasprowicz 2c, Adam Ko
nieczny 2a, wyróżnienia Anna Kaźmiarczak 2h, Maiwina 
Szuman 2i, Anna Korejwo 2a, Gabriela Sobańska 2a, 
Dawid Skoczylas 2h, Maciej Salej 2d; w klasach trzecich 
l m Patrycja Pastuszyńska 3d, wyróżnienia Karolina Mi
chałowicz 3a, Paulina Oleszkiewicz 3d. Op.p.lgnatowicz, 
p.Kostrzewa. 

- Bezpiecznie przez cały rok"- organizator MOK i Okrę
gowy Inspektorat Pracy w Zielonej Górze. Tytuł laureata 
otrzymały Aleksandra Świtała 3d i Karolina Adamus 2c, 
wyróżnienie Urszula Kasprowicz 2c. Op.p.Kostrzewa. 

- Sport w fotografii"- l m Adam Andrzejewski 3g, 11 m 
Maciej Bartkowiak2c, 11m Bartosz Su/ecki 3h. Op.p.Gem
borowska, p. Malinowski. 

PRZYRODNICZYCH 
- Poznajemy parki krajobrazowe Polski"- 11 m weta

pie gminnym (uczniowie kl.1 b Dorota Babula, Agata 
Burakiewicz, Daniel Serbin, Aleksandra Kudlak). 

- Mój Las"-organizator Oddział Terenowy LOP. Wy
różnieni uczniowie kl.3b Magdalena Wanat, Ewelina Li
twin, Anna Kaczaławska i Aleksandra Świtała 3d. 
Op.p.lgnatowicz. 

INFORMATYCZNYM 
l m zespołowo (Marcin Sokołowski 2c i Dawid Star

kawski 3h) w Mistrzostwach Powiatu Młodzieży Szkolnej 
LOK w Informatyce. Op.p. Matyjaszczyk. 
JĘZYKOWYCH których celem jest rozwijanie zainte

resowań uczniów językami obcymi, motywowanie do 
samodzielnej pracy nad doskonaleniem różnych spraw
ności językowych , pomoc w zdobywaniu wiedzy o kra
jach niemiecko- i anglojęzycznych. 

- Deutschfreund 2005" i .Deutschmeister" pod patro
natem Lubuskiego Kuratora Oświaty. Op.p.Szypszak, 

p. Kozakiewicz. 
-.. English high flier" i "Sounds good" także pod pato

natern LKO. Op.p.Cieloch. 
HISTORYCZNYM 
"Losy żołnierza i or~ża polskiego w latach 1531-1683. 

Od Obertyna do Wiednia". Do 11 etapu przeszli Robert 
Trocer, Marcin Sokołowski i Maciej Bartkowiak z kl.2c. 
Op.p.Mrozek. 

MATEMATYCZNYM 
Ogólnopolskim Konkursie Matematycznym Kwadra

tura Ko/a"-14 uczniów. Op.p.Matysek. 
POLONISTYCZNYCH 
-.Szkolna Liga Ortografii"-celem jest wyłonienie re

prezentanta szkoły w konkursie powiatowym, który od
będzie się w kwietniu. Teksty dyktand na poszczególne 
etapy przygotowała i eliminacje przeprowadziła p.Ob
rębska-Spycha/a. Do zmagań z zasadami ortografii przy
stapiło 48 uczniów, do ścisłego finału , który odbędzie się 
przed feriami weszło 1 O uczniów. 

- Międzygimnazjalnym Konkursie Poprawnej Polsz
czyzny -l etap Joanna Brzozowska 3h, Joanna Halczak 
3h, Gabriela Sobańska 2a, Karolina Herodowicz 3h, 
Ewelina Lewandowska 2a, Wojciech Marzec 3h, To
masz Sobolewski 3h, Weronika Polak 2h, Kamila Stad
nik 2h, Monika Wołczecka 3i, Marta Żyża 2g. 

BIBLIOTECZNYCH 
- Szcz~śliwy poniedziałek"- zwycięzcy Maja Dyszew

ska 1 g, Patrycja Jasiówka 2c, Anna Kowalewska 2a, 
Paulina Zych 2g, Jagoda Florczak 3a, Natalia Pucek 3a, 
Damian Garbowicz 3f, Arkadiusz Rodziewicz 3f. 

- Sławni Polacy"- Michał Szmidchen 2d, Piotr Nowak 
3a, Aleksandra Frankiewicz 1 g, Martyna Klimczuk 1 g, 
Alicja Świtała 2a, Anna Kowalewska 2a, Hanna Scott
Pomesna 1 d. Op.p.Frankiewicz, p.Stańska. 

Do etapu szkolnego konkursów przedmiotowych przy
stąpiło ogółem 111 uczniów. 60 zakwalifikowało się do 
etapu rejonowego z: wiedzy o sztuce 5, historii 16, języ
ka polskiego 9, geografii 3, matematyki 11 , chemii 9, 
biologii 3, fizyki 4. Finalistką etapu wojewódzkiego ze 
sztuki została już Agnieszka Wojtkowiak 2c (p.Skwarna, 
p.Kostrzewa),a z historii Weronika Polak 2h (op.p.Mro
zek) . W rozgrywkach sportowych prym wiodą w tym roku 
dziewczęta , które w Mistrzostwach Gminy wywalczyły l 
m w unihokeju, piłce koszykowej i ręcznej awansując do 
Mistrzostw Powiatu. Drużyna chłopców również wywal
czyła awans do Mistrzostw Powiatu w piłce ręcznej. 
Dużym zainteresowaniem cieszyła się zorganizowana 
przez kl.3g pod opieką p.Szypszak dyskoteka andrzejko
wa, a także towarzyski mecz piłki siatkowej nauczyciele 
kontra uczniowie z wynikiem 3:1 dla pedagogów. W 
skład zwycięskiej drużyny weszły panie Olewska, Podgaj
ska, lgnatowicz, Nowak oraz panowie Matyjaszczyk i 
Malinowski. 

Wychowawczynie świetlicy przygotowały wigilię dla 
uczniów korzystających z obiadów oraz dla pracowni
ków szkoły. Zadbały o świąteczny wystrój stołówki. 
Uczennice klas trzecich zaśpiewały kolędy, a następnie 
wszyscy zebrani wraz z katechetą odmówili modlitwę i 
podzielili się opłatkiem . Uroczysta wigilia przypomniała 
i utrwaliła polskie zwyczaje bożonarodzeniowe. Reak
cje uczniów świadczyły, że nauczycielki stworzyły at
mosferę ciepła i radosnego oczekiwania na zbliżające 
się Święta . Po pracowitych miesiącach czeka uczniów i 
nauczycieli zasłużony odpoczynek. Mam nadzieję, że w 
czasie ferii aura będzie sprzyjać uprawianiu sportów 
zimowych i spacerom. 

Dyrekcja Gimnazjum nr 1 
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Kolejny nietolierzowv 
rekord w MRU 

Liczenia zimujących w MRU nietoperzy mają już dwudziestoletnią tradycję. Dotych
czas aby nie zakłócać spokoju zimowiska, inwentaryzacje przeprowadzano co 2 lata. W 
tym roku gacki policzono wyjątkowo drugą zimę pod rząd . Ubieglej zimy naliczono 
rekordową ilość 32 212 nietoperzy. Podczas tegorocznego liczenia padł kolejny rekord 
32 400 szt. Koordynatorem badań jest chiropterolog z Akademii Rolniczej we Wrocła
wiu dr Tomasz Kokurewicz. W liczeniach brało udział ponad 60 znawców nietoperzy z 
Polski i zagranicy. Naturalnie jak zawsze wśród nich nie zabrakło miejscowych milośni
ków tych latających ssaków. O randze rezerwatu "Nietoperek" i podziemi MRU jako 
największego zimowiska nietoperzy w Europie świadczy również fakt, że wśród osób 
przeprowadzających inwentaryzację byli badacze z Niemiec, Holandii, Finlandii, Nor
wegii i Wielkiej Brytanii. Liczenia są częścią różnych programów badawczych w szcze
gólności mających wykazać zmiany i tendencje w liczebności tych sympatycznych i 
tajemniczych ssaków. Badania wykazały miedzy innymi, że do najważniejszych zagro
żeń wpływających na liczebność nietoperzy należą: 

- Niszczenie bazy pokarmowej, czyli wycinanie lasów liściastych i zastępowanie ich 
monokulturami sosnowymi lub świerkowymi, gdzie bogactwo gatunkowe owadów 
jest najmniejsze. 

- Wycinanie starych, dziuplastych drzew powodujące utratę miejsc, w których ssaki te 
mogą zakladŚ kolonie i wychowywać młode. 

- Stosowanie chemicznych środków owadobójczych (pestycydów) chroniących pola 
uprawne i lasy przed szkodnikami. Nietoperze zjadając owady, gromadzą w swoich 
organizmach duże ilości tych substancji, co może prowadzić do śmierci lub obniże
nia płodności. 

- Wiele gatunków nietoperzy (kolonie rozrodcze) występują na strychach kościołów i 
budynkach mieszkalnych. W miejscach takich powszechnie stosuje się środki owa
dobójcze zabezpieczające drewniane konstrukcje przed kornikami i innymi owada
mi niszczącymi drewno. Substancje te są bardzo toksyczne dla wszystkich ssaków 
(także ludzi!). 

- Niekorzystne są też remonty wież kościelnych, strychów, piwnic często powodujące 
zamykanie dostępu dla nietoperzy. 

Nietoperze należą do najbardziej narażoną wymarciem grupę ssaków na 
świecie. W Polsce wszystkie objęte są ochroną gatunkową. 

"]ak trudno żegnać na zawsze kogoś 
kto jeszcze mógł być z nami" 

Andrzej Chmielewski 

12 stycznia 2006 r. odeszła od nas Irena Gerlach-Sońta. 
Przez wiele lat pracowała na stanowisku dyrektora 

w Międzyrzeckim Domu Kultury. Pozostanie w naszej 
pamięci jako osoba o wielkim sercu i ciepłym uśmiechu. 

Rodzinie zmarłej Ireny 
składamy wyrazy szczerego współczucia 

pracownicy Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury 
i Redakcja Kuriera Międzyrzeckiego 
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W środę 11 stycznia 2006 r. na scenie sali widowisko
wej Domu Kultury w Międzyrzeczu odbyły się XVI Spo
tkania Grup Kolędniczych i Jasełkowych. W prezenta
cjach uczestniczyły zespoly teatralne szkół podstawowych 
i gimnazjów z terenu naszego powiatu: 

· Zespół teatralny - Zespół Szkół - Szkoła Pod
stawowa i Gimnazjum w Pszczewie - Spektakl bo
żonarodzeniowy "Gwiazda betlejemska" 
Kierownik zespołu: Urszula Skarżyńska 
Reżyseria: Urszula Skarżyńska, Sylwester Ryczek 
Opracowanie muzyczne: Sylwester Ryczek 
Opracowanie plastyczne: Urszula Skarżyńska 

· Zespół "Bajka" - Szkoła Podstawowa w Kata
wie- Jasełka "Jak to było ... " 
Kierownik zespołu: Danuta Tarkowska 
Scenariusz: wg Zbigniewa Trzaskowskiego 
Reżyseria, opracowanie muzyczne, opracowanie plastycz
ne: Danuta Tarkowska, Anna Chicuń, Beata Błaszcza 

- Teatr "Ananas" - Szkoła Podstawowa nr 2 w 
Międzyrzeczu . Przedstawienie jasełkowe "Zostało 
tylko światełko" 
Kierownik zespołu: Maria Sobczak-Siuta, Hanna Bar
ezawska 
Scenariusz: Maria Sobczak-Siuta 
Reżyseria : Hanna Barczewska, Maria Sobczak-Siuta 
Opracowanie plastyczne: Ewa Zabielska 

- Zespół Koła Dramatycznego - Szkoła Podsta
wowa w Bukowcu . Inscenizacja Bożonarodzenio
wa "Figury bożonarodzeniowe Bernarda" 
Kierownik zespołu: Joanna Wodarska 

Scenariusz: na podstawie inscenizacji Christiana Muller 
.Figury bożonarodzeniowe Bernarda" 
Reżyseria : Joanna Wodarska, Jadwiga Burczak 
Opracowanie muzyczne i plastyczne: Joanna Wodarska 

- Zespół "Trójka" - kl. III b i zespół wokalny -
Szkoła Podstawowa nr 3 w Międzyrzeczu - Jasełka 
Scenariusz: Emilia Szymańska 
Reżyseria: Anna Czapniewska 
Opracowanie muzyczne: Ewa Witkowska i Anna Czap
niewska 

- Zespół teatralno-muzyczny - Gimnazjum w 
Trzcielu • Jasełka "Pójdźmy razem do stajenki" 
Kierownik zespołu : Anna Spyrka, Piotr Falkowski 
Scenariusz- adaptacja, reżyseria , opracowanie muzycz-
ne: Anna Spyrka, Piotr Falkowski l 
Opracowanie plastyczne: Barbara Szelwach 

- Zespół uczniów klas integracyjnych - Gimna
zjum nr 2 w Międzyrzeczu · Spektakl jasełkowy 
"Światłość w ciemności" 
Kierownik zespołu : Ewelina Żmudzin l 
Scenariusz: R. Marcinkowska, Ewelina Żmudzin 
Reżyseria : Ewelina Żmudzin , R. Marcinkowska, l. Żmu
da 
Opracowanie muzyczne: Barbara Kowalczyk 
Opracowanie plastyczne: A. Wiśniewska, B.Leja 

W prezentacjach gościnnie wystąpiła Grupa jasełko
wa Domu Pornocy Społecznej w Międzyrzeczu w przed
stawieniu pt. .Wigilijny czar". W Międzyrzeczu odbyły się 
także prezentacje dla zespołów powiatu Świebodzin , w 
których brały udział grupy: 
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- "Zielony Teatrzyk" - Zespół Szkół Samorządo
wych w lagowie 
Jasełka 

Scenariusz: autor nieznany 
Reżyseria i opracowanie plastyczne: Małgorzata Tem
niuk 
Opracowanie muzyczne: Mariola Rutkowska 

- Grupa Teatralna - Publiczna Szkoła Podsta
wowa w Międzylesiu 
Jasełka 
Scenariusz: Emilia Golis i Halina Holewa 
Reżyseria i opracowanie muzyczne: Izabela Miłek 
Opracowanie plastyczne: Anna Mokrzecka 

Zespoły zaprezentowały bardzo różnorodne przed
stawienia, nawiązujące do tematyki spotkań . Młodzi ak
torzy wspaniale wczuwali si ę w powierzone im role. 
Zgromadzeni licznie widzowie brawami nagradzali 
wszystkie występy. 

Co roku jeden z zespołów otrzymuje nom inację na 
etap wojewódzki, będący zarazem fi nałem Spotkań. W 
tym roku Rada Artystyczna w składzie : p.Lidia Nowa
czyńska , p.Krystyna Pawłowska i p. Wiktor Sędziński 
nominowała Zespół teatralno-muzyczny z Gimnazjum w 
Trzcielu. Przyznano także wyróżnienia dla zespołu te
atralnego z Zespołu Szkól w Pszczewie i dla Teatru 
"Ananas" ze Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu. 

Jako organizatorzy etapu powiatowego serdecznie 
dziękujemy Zespołom i ich opjekunom artystycznym za 
udział w prezentacjach. 

Składamy podziękowania wolontariuszom - uczniom 
kl. 11 d z l Liceum Ogólnokształcącego w Międzyrzeczu , 
którzy współpracowali z nami przy realizacji Spotkań: 
Joannie Meissner, Ali Chudzik, Agnieszce Hudzińskiej, 
Ani Szewczyk, Monice Michalczyk, Monice Jurze, Zuzan
nie Bratuś . 

Zapraszamy także do udziału w kolejnych teatralnych 
prezentacjach. 

Międzyrzecki Ośrodek Ku ltury 
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Oznaką nowych czasów, obok wielu 
zmian, stal się wolny handel a wraz z nim 
również handel obnośny . Nasze miesz
kania zaczęl i odwiedzać, a później na
chodzić, przeróżni "handlowcy domokrąż
cy" oferujący nam calą gamę towarów, 
które jak zapewniali nas oferenci są no
wościami w bardzo atrakcyjnej cenie i do 
tego cenie tylko dla nas. Najczęściej po 
ewentualnym zakupie okazywało się , że 
ta nowość to zupełnie nie potrzebna nam 
tandeta a w najlepszym razie kosztowała 
tyle samo co w osiedlowym sklepie. Po
dobnych oferentów, chociaż zupełnie z 
innej półki i w innych opakowaniach moż
na spotkać w naszej "rodzinnej" przychodni 
czy szpitalu. 

Niemal każdy kto siedziałlub stal przed 
gabinetem lekarskim oczekując na swoją 
kolej przyjęcia przez lekarza, widział przed
stawiciela handlowego hurtowni leków lub 
producenta farmaceutycznego. Łatwo 
rozpoznawalni bo zawsze nienagannie 
ubrani przeważnie przystojni z walizeczką 
ze skóry i jakimiś plakatami pod pachą. 
Elokwentni i kulturalni aczkolwiek najczę
ściej bez pardonu nie zwracając uwagi na 
kolejność i liczbę osób oczekujących z róż
nymi dolegliwościami w kolejce, bez py
tania wchodzą do gabinetu, prosząc o 
przyjęcie. Wówczas w zależności od de
cyzji naszego lekarza czy szanuje cenny 
czas przedstawiciela czy swoich pacjen
tów, zostaje przyjęty poza kolejnością lub 
musi odczekać swoje. Gdy przedstawiciel 
dostanie się do gabinetu, przedstawia się 
jako wysłannik najlepszej firmy oferującej 
najlepsze leki, które są rewolucją na ryn
ku. Następnie naszemu lekarzowi lub gru
pie lekarzy (firmy zalecają przedstawia
nie prezentacji z większą grupą widzów) 
wydawane są materiały promocyjne i 
gadżety związane z specyfikiem leczącym. 
Gdy jest to kolejna wizyta i współpraca 
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owocna to prezenter wręcza prezenty od 
firmy, które mogą zaczynać się od długo
pisu a kończyć na egzotycznej wycieczce. 
Zależy to od wielu czynników i zażyłości 
współpracy a przede wszystkim od tego 
czy ten do którego trafia upominek firmy 
jest leczącym gdzieś w zapadlej dziurze 
czy profesorem znanej kliniki. Ci pierwsi 
mają wtedy czym pisać a ci drudzy czym 
popisać po powrocie ze "szkolenia" w·ja
kimś ciekawym miejscu. Nie każdy wie, 
że coraz częściej praktykowane są pisem
ne umowy między firmami farmaceutycz
nymi i lekarzami o wzajemnej współpra
cy. Po l egającej na umowie, że lekarz 
będzie przepisywal swoim pacjentom okre
ślony lek lub grupę leków danego produ
centa. 

Ale co z tym wszystkim mają wspólne
go ci z kolejki? Poza troszeczkę dłuższym 
oczekiwaniem na wizytę, wydawało by 
się , że nic. Poza drobnym szczegółem , 
że na nasze choroby potrzebne są leki i 
głównie jak nie tylko od naszego lekarza 
zależy jakie lekarstwa nam przepisze. A 
przede wszystkim ile te lekarstwa będą 
nas kosztować. Naturalnie wszystko w 
tym kraju drożeje w tym lekarstwa. To 
oczywiste, ale wiele drogich zagranicz
nych leków ma swoje tańsze odpowied
niki równie skuteczne, które nie są szero
ko reklamowane i promowane przez spe
cjalnych przedstawicieli a których przepi
sanie nam zależy od wiedzy i woli nasze
go lekarza. Naturalnie nie twierdze, że 
ktoś ma złą wole czy leczy nas celowo 
drogimi specyfikami. Myślę tylko, że leki 
stały się towarem, który producent musi 
sprzedać żeby zarobić a jednym ze spo
sobów reklamy i sprzedaży są akwizyto
rzy handlowi i nie wiedzieć czemu ich nie 
obowiązują napisy wywieszane w przy
chodniach i szpitalach "Handel obnośny 
zakazany". 

Andrzej Chmielewski 



Nr 2 (180) KURIER MIĘDZVRZECKI Str. 35 

5 LUTEGO 2006R. 
Gooz.1100 

x PIERWSZY KROK POWYŻEJ 12 LAT 

x KLASA D POWYŻEJ 14 LAT+ C 13-14 LAT 

GODZ.l300 

" HOBBY- PARY ZAAWANSOWANE 

x KLASA D DO 14 LAT 

x DUETY FREESTYLE 

GODZ.l600 

" KLASA B+C - POWYŻEJ 15 LAT 

" PIERWSZY KROK DO 9 LA T 

x PIERWSZY KROK lO- 11 LAT 

SALA WIDOWISKOWA 

MIĘDZYRZECKIEGO OŚRODKA KULTURY 

DZIECI! MŁODZIEŻ - WSTĘP WOLNY 

DOROŚLI - BILET 5ZL 
MIE;;DZYRZECKI 
OŚRODEK KULTURY 

11111 

L 
K 

u k l 

11111 c l i 

ELIMINACJE GMINNE 
DLA SZKÓL PODSTAWOWYCH 

I GIMNAZJÓW GMINY MIĘDZYRZECZ 

8 LUTEGO 2006R .. GODZ. 10°0 

SALA DOMU KULTURY 

w MIĘDZYRZECZU - I PIĘTRO 

ZGŁOSZENIA REPREZENTACJI SZKÓL 
DO DNIA 31 STYCZNIA 2006·R. 

w M.IĘDZYRZECKIM OśRODKU KULTURY 

ZAPRASZAMY 
MIĘDZYRZECKI OśRODEK 

KULTURY 
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IGRZYSKA, GIMNAZJADA, LICEALIADA 
Dobiegają końca rozgrywki w ramach współzawod 

nictwa sportowego szkół województwa łubuskiego na 
szczeblu Gminy. W zawodach rozegranych w ostatnim 
czasie najlepszymi okazali się : 

* SZKOl Y GIMNAZJALNE: 
- piłka siatkowa - dziewczęta: Gimnazjum nr 2 

· chłopcy : Gimnazjum nr 2 
- piłka ręczna - dz iewczęta : Gimnazjum nr 1 

- chłopcy: Gimnazjum nr 1 
* SZKOŁY PONADGIMNAZJALNE: 
- badminton - dziewczęta: l Liceum Ogólnokształ-

cące 

- chłopcy : l Liceum Ogólnokształcące 
- piłka ręczna 
- dziewczęta: Zespół Szkół Budowlanych 
- chłopcy: Zespół Szkół Budowlanych 
- piłka siatkowa - chłopcy: Zespół Szkół Rolniczych 
- unihokej- dziewczęta: Zespół Szkół Budowlanych 
- chłopcy: Zespół Szkół Budowlanych 
Reprezentacje szkół, które zajęły pierwsze miejsca w 

swoich kategoriach wiekowych będą reprezentowały 
Gminę Międzyrzecz w zawodach o mistrzostwo naszego 
powiatu. 

HALOWE GRANIE 
Już ponad trzy miesiące w hali sportowo - widowisko

wej MOSiW-u toczą boje przedstawiciele halowej piłki 
nożnej. W dwóch grupach dziewiętnaście drużyn , rywa
lizuje w systemie .każdy z każdym", po czym po cztery 
najlepsze z obu grup, przystąpią do gier finałowych. 
Pozostałym pozostanie walka o miejsca 9-19. Zwycięz
ców rozgrywek 200512006 poznamy tuż przed Świętami 
Wielkanocnymi. W grudniowym i styczniowym numerze 
poznaliśmy rezultaty dotychczas rozegranych spotkań, 
dziś zamieszczamy wyniki kolejnych meczów: 

Grupa 1- *LEX- ROBEX 4 : 2 (O : 1); D. Nowak 
3, ·J. Figiel l Z. Nowicki 2 

* GALAXlA - REMPOL 2 : 5 (1 :1 ); W. Haniewicz 2 
l A. Przybyszewski 2, D. Kowalski, R. Kopeć, K. Potyr
cha 

*·FOTO JOKER - AUTO KOMIS SPECIAL 1 : 5 (O 
: 1); M. Humeniuk l M. Karpiński 3, B. Tośta, M. Bo
browski 

* GRAF GAZ - ŚMISZEK 7 : 8 (3 : 2); P. Marciniak 
4, A. Orłowski , P. Perz, W. Skręty l P. Mucha 3, K. 
Śmiszek, M. Dwojewski, M. Nowak, P. Bogacz, M. Zbo
ralski 

* CARUSO • MOW 3 : O (1 : O); D. Marczak 2, A. 
Kinal 

* ŚMISZEK - ROBEX 2 : 8 (1 : 3); K. Śmiszek, P. 
Mucha l Z. Nowicki 5, M. Jeger, S. Szymański, R. 

BONAR PIASTICS 

KAMSTAR MENTOR 

Witkowski 
* FOTO JOKER - GALAXlA O : 4 (O : 3); W. Hanie

wicz 2, K. Janas, M. Kaźmierski 
* GRAF GAZ - AUTO KOMIS SPECIAL 3 : 4 (1 : 

O); S. Góral, P. Marciniak, P. Czop l S. Brodnicki, M 
Karpiński, P. Roszyk, M. Bobrowski 

* MOW- ŚMISZEK 1 : 2 (O : 1); T. Chrabiński l P. 
Mucha, P. Kozieł 

* FOTO JOKER - GRAF GAZ 1 : 3 (O : O); R. 
Urbanek l P. Marciniak, P. Czop, S. Zieliński 

* GALAXlA - CARUSO O : 3 (O : 1 ); H. Kusik, R. 
Jasiński, A. Onichimowski 

Grupa 11- * BUD DREW BAUHOLZ - EROWA 
POLSKA 2 : 4 (O : 2); E. Kuszczyk,T. Stramski l M. 
Turek 2, K. Kutryb, M. Przybyszewski 

* OBRA - BONAR PLASTICS 5 : 5 (3 : 2); M. 
Cichowski 2, K. Pawlik 2, P. Śron l T. Sobczak 4, C. 
Walkowski 

* AUTO KOMIS ANIELKA - VALENTIN 1 : 3 (O : 
2); P. Pomes l A. Nowak, Ł. Jurczak,A. Miątkiewicz 

* EROWA POLSKA- ROSOMAK 7: 1 (2: O); M. 
Turek 4, M. Przybyszewski 3 l W. Antosiak 

* BUD DREW BAUHOLZ - OBRA 6 : O (2 : O); J. 
Matracki 3, P. Offman 2, K. Gerus 

* SZANSA NA REMIS - KAMSTAR MENTOR O : 3 
vo. 

* BONAR PLASTICS - ROSOMAK 3 : O Vo. 

TERMINARZ HALÓWKI 
* 07.02.2006 - wtorek - Grupa Ił 
OBRA- KAMSTAR MENTOR 
AUTO KOMIS ANIELKA - SZANSA NA REMIS 
BUD DREW BAUHOLZ - BONAR PLASTICS 
* 10.02.2006 - piątek - Grupa l 
FOTO JOKER - ROBEX 
AUTO KOMIS SPECIAL - REMPOL 
GRAF GAZ - CARUSO 
* 12.02.2006 - niedziela - Grupa Ił 
VALENTIN - EROWA POLSKA 
KAMSTAR MENTOR - BUD DREW BAUHOLZ 
BONAR PLASTICS - AUTO KOMIS ANIELKA 
SZANSA NA REMIS - OBRA 
ROSOMAK - BUD DREW BAUHOLZ 
* 14.02.2006 - wtorek- Grupa l 
MOW - GRAF GAZ 
REMPOL - FOTO JOKER 
LEX- ŚMISZEK 
* 21.02.2006 - wtorek - Grupa Ił 
SZANSA NA REMIS-EROWA POLSKA 
OBRA - AUTO KOMIS ANIELKA 
KAMSTAR MENTOR - ROSOMAK 
* 24.02.2006 - piątek - Grupa Ił 
EROWA POLSKA - OBRA 
SZANSA NA REMIS-BONAR PLASTICS 
AUTO KOMIS ANIELKA- KAMSTAR MENTOR 
* 28.02.2006 - wtorek - Grupa l 
ROBEX- MOW 
ŚMISZEK - GALAXlA 
REMPOL - GRAF GAZ 

* * * Pierwsze mecze rozgrywane we wtorek i pią· 

tek rozpoczynają się o godzinie 
20.00 - 20.1 O. Początek gier niedzielnych zaplano

wany jest na godzinę 10.00. Informacje szczegółowe 
dotyczące rozgrywe.k i terminarz obejmujący bieżące 
poprawki wywieszony jest na tablicy ogłoszeń hali MO
SiW- (nr telefonu 095 - 742 - 2335 l 095 - 742 -
2297). 

TURNIEJ MILLENIUM '2006 
15 stycznia w hali sportowo - widowiskowej MOSiW 

rozegrany został turniej brydża sportowego Millenium 
'2006. W turnieju wystartowało 48 par brydżowych m in. 
z Poznania, Zielonej Góry, Gorzowa, Krzyża, Nowej 
Soli, Kostrzyna, Rzepina, Sulechowa, Zbąszynka i Mię
dzyrzecza. Klasyfikacja końcowa turnieju: 
1. Piotr Tuczyński - Dąbrówka - Amu Mera Poznań -

66.23% 
T o masz Metelski - " 

2. Andrzej Rękosiak - SBS Międzyrzecz - 60.34 % 
Cezary Szadkowski - " 

3. Andrzej Choniawko - GSBS Gomad Gorzów -
60.17 % 
Zdzisław Świątek - " 

4. Andrzej Mazurek - IDR Poznań - 58.01 % 
Włodzimierz Kwiatkowski " 

5. Piotr Brzeziński - DA - MI AZS PWSZ Sulechów -
57.03% 

Kazimierz Staniów · " 
6. Radosław Król- GEDIA Nowa Sól- 55.90% 

Eugeniusz Szczepański -

TURNIEJ "5 - TEK" PIŁKARSKICH 
Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku przy współ

udziale MKS "Orzeł" Międzyrzecz i KP Policji w Między
rzeczu w dniach 04 - 05. 02. 2006 r. (sobota- niedziela) 
organizuje III Halowy Turniej "5 - tek" piłkarskich im. 
Mieczysława Mikuły. W turnieju wystartuje młodzież 
urodzona w latach 1992 - 1995. 

Najlepsze drużyny otrzymają okolicznościowe pucha
ry i medale ufundowane przez Andrzeja Mikułę s. 
Mieczysława , a wyróżniającym się w turnieju zawodni
kom wręczone zostaną nagrody indywidualne. Informa
cje szczegółowe dotyczące turnieju w biurze MOSiW lub 
pod nr telefonów: 095-742-2335 l 095-742-2297. Za
praszamy. 

FERIE NA SPORTOWO 
Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku w czasie 

szkolnych ferii zimowych w dniach 13 - 24.02.2006 r. 
zaprasza młodzież szkolną do udziału w zajęciach spor
towo- rekreacyjnych. W zależności od zainteresowania 
od godziny 11.00 do 13.30 , można grać będzie m in. w 
piłkę siatkową, w koszykówkę, w badmintona lub wziąć 
udział w turnieju tenisa stołowego o puchar dyrektora 
MOSiW. Wszystkich uczestników zawodów obowiązuje 
strój i obuwie sportowe. Informacje szczegółowe doty
czące zajęć w okresie ferii szkolnych w biurze MOSiW i 
pod nr telefonów: 095-742·2335 l 095-742-2297. 

Zapraszamy. 
Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 
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Sukcesem uczniów Gimnazjum nr 1 
zakończyły się rozgrywki gminne w piłce 
koszykowej i piłce ręcznej chłopców. 

Skład drużyny: 
1. Stucki Damian 
2. llczuk Michał 
3. Krzysztof Maciej 
4. Sulecki Bartosz 
5. Kliks Przemysław 
6. Jakubaszek Wojciech 
7. Prokop Krzysztof 
8. Kaczmarek Jędrzej - bramkarz 
9. Rosolak Paweł 
1 O. Pendrak Jakub 
11. Woliński Mateusz 
Najlepszymi zawodnikami okazali się : 

Damian Stucki, Paweł Rosolak, Michał 
llczuk. Drużyna będzie reprezentowała 
Gminę Międzyrzecz w zawodach powia
towych, które odbędą się w lutym. 

Powodzenia 
Mirosława Gemborowska 

Mateusz Osek i Michał Wajda wspa
niałą postawą, nieszablonowymi umie-
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jętnośdarni zdobyli uznanie kibiców i za
służenie zajęli 11 miejsce w powiatowych 
zawodach w tenisie stołowym . 

Opiekun - Janusz Malinowski 

Zakończyły się rozgrywki gminne w 
grach zespołowych dziewcząt w roku szkol
nym 2005/2006. Dziewczęta z Gimna
zjum nr 1 awansowały do Mistrzostw 
Powiatu w 3 dyscyplinach sportowych : w 
unihokeju, w piłce koszykowej oraz w pił
ce ręcznej . Największy wkład w osią
gnięciu w/w sukcesów miały : Barbara 
Garnek, Joanna Halczak, Karolina Hero
dowicz, Barbara Pawłowska, Żaneta 
Pawłowska, Małgorzata Rzepka, Małgo
rzata Synowiec, Kinga Tyczyńska, Eweli
na Wojtaś. Ponadto w rozgrywkach uczest
niczyły: Monika Górawska , Agnieszka 
Święcka, Joanna Suchecka, Kinga Stęp
niak, Joanna Mejza oraz Patrycja 
Możdżeń. 

Elżbieta Podgajska 

BIEG SYLWESTROWY 
Już po raz 22 został zorganizowany i przeprowadzony międzyrzecki bieg w 

ostatni dzień roku. Tak jak co roku można było liczyć na obecność najbardziej 
zagorzałych milośników biegania, biegających bez względu na pogodę i porę roku. 
Biegających dlatego, że lubią, że chcą i że w życiu sprawia im to przyjemność. Dlatego 
takie ich święto , taka kultowa impreza jak Bieg Sylwestrowy im się należy. l nie wyniki 
są w tym wszystkim najważniejsze . Najistotniejsze jest to, aby po prostu biegać. l w 
tym slowie mieści się kontakt ze sportem z całą jego złożonością i wartościami, poczucie 
zdrowia i radość życia. Jestem dumny, że przynależę do środowiska biegaczy. Choć 
muszę uczciwie przyznać, że przez lata nie rozumiałem długodystansowego biegania. 
Kojarzyło mi się ono z monotonią i nieuzasadnionym cierpieniem. Preferowałem sporty 
"wysokościowe", w których się zdecydowanie więcej działo. Z biegiem lat doceniłem 
najprostszą formę ruchu. l stało się to w momencie, gdy ciężarem nie jest presja 
wyniku, a samo bieganie jest głównie zmaganiem się z samym sobą. 

Po prostu: biegam, bo lubię. l to wszystko. 
Drodzy koledzy i przyjaciele: do zobaczenia za rok! 

Andrzej Świder 
P.S. Lista uczestników Biegu Sylwestrowego: Krzysztof Kochan, Jacek Jacko

wiak, Mariusz Maik, Zbigniew Kolis, Paweł Witczak, Mateusz Fornalik, Michał 
Kubik, Roman Strzelczyk, Rafał Ryś, Bronisław Kalisz, Szymon Belgrau, Bog
dan Czyż, Zbigniew Rosół, Michał Rosół, Jacek Gajewy, Czesław Staszyński, 
Zygmunt Bogacz, Waldemar Glinka, Andrzej Frabiński, Stanisław Skrzek, 
Andrzej Świder, Leszek Hołowina, Ryszard Cwener. 

ZORIENTOWANI NA "WOŚP" 
W dniu 8 l 2006 r dla wsparcia "Wielkiej Orkiestry Światecznej Pomocy" klub 

UKS "Dowbor" Międzyrzecz zorganizował w zimowych warunkach przy słonecznej 
pogodzie rekreacyjne zawody w biegu na orientację na mapie "Głębokie". 

Udział w nim wzięło po raz pierwszy w życiu 12 zawodników w różnym wieku. Każdy 
z nich mial do pokonania trasę z określonymi punktami kontrolnymi -w sumie rywalizo
wano na trzech różnych trasach w zależności od wieku zawodnika. W tych zawodach nie 
był ważny wynik sportowy, liczyło się poznanie nowej dyscypliny sportu i chartowanie 
organizmu w trudnych zimowych warunkach. Przy okazji tych zawodów startujący za 
udział w nich wrzucali do puszki "WOŚP" symboliczne złotówki przekazane paźniej do 
sztabu w Domu Kultury. W poszczególnych grupach wiekowych w zawodach udział 
wzięli: Martyna JARYCH, Izabela ZIEJA, Dominik KAŁEK, Michał ŁAT~OW· 
SKI, Michał ROSÓŁ, Michał KUBIK, Paweł WITCZAK, Andrzej FRABINSKI, 
Bronisław KALISZ, Zbigniew ROSÓŁ, Marek KUBIK, Bogdan CZYŻ. 

W przyszłym roku planujemy kolejne zawody może w szerszym gronie i nowej 
mapie. Liczy się idea Jurka Owsiaka. ZAPRASZAMY. 

Zbigniew KOLJS 
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Krzyżówka nr 3 
(dla najmłodszych) 

-----1--+----+---i 1. mała skrzyneczka ozdobna 
z wiekiem na drobiazgi lub 
rodzaj torebki wizytowej 

2. czy ma coś wspólnego z 
wiatrakiem? 

-----1--+----+---i 3. ozdobny paciorek w naszyj
niku 

4. jest do orzechów i ma tez 
f-------l--+---+---1 wnuki 

5. późna pora dnia 
----l--+---+---1 6. wyskakuje z tostera 

7. spotkanie harcerzy 
8. "Podróż za jeden .. ." lub roz

f------+--+---+---1 jaśnia ponurą twarz 
9. ocena lub część schodów 

-~~--1----+----l 1 O. laureat Orderu Uśmiechu 
albo mężczyzna bez żony 

11. Luty lub Maj, ale tez ludo
----lf---+---+---i wy księżyc 

-----1--+----+---i Litery w oznaczonym piono
wo rzędzie utworzą rozwią
zanie, które należy nadesłać 

f.--.----41----+--+---l do redakcji do 17 lutego 
2006 roku. 

Red. Eugeniusz Luc 

Krzyżówka nr t (dla ·dorostychJ 
POZIOMO: 1 /najwyższa ranga w marynarce wojennej, ?/dawny mieszkaniec Mek

syku, B/wyrzucanie nasion przez rośliny, 9/znane jezioro w Afryce, 10/Boris, słynny 
szachista rosyjski, 14/w księgowości stan czynny przedsiębiorstwa, 17/Chuck, odtwórca 
" Strażnika Teksasu", 18/nie chora, 19/wykonuje je pralka, 22/niejedna w układzie 
słonecznym , 26/stan w USA, 27/szerokie np. bary lub dłonie, 28/łatające insekty, 29/ 
osoba, która wystawia weksel lub tratę. 

PIONOWO: 1/na kopercie, 2/rodzaj trawy, zwana też kanaryjską, Sinierozstrzygnię
ty wynik np. meczu, 4/członek sądu , 5/brak zysków, 6/omasta, 11/jeden z Apostołów, 
Szymon, 12/groźny gaz bojowy, 13/jedna z oznak przeziębienia , 15/miejsce obecnej 
Olimpiady Zimowej, 16/ "niech żyje" lub taniec wielkopolski, 19/ozdoba czapki wełnia
nej, 20/głębia morza poniżej 1000 m, 21 /gaz musztardowy, 23/wojsko, 24/rodzaj szala, 
lub fason kołnierza, 25/teatralny "kochanek". 

Litery z kratek ponumerowanych dodatkowo, uszeregowane w kolejności od 1 do 15 
utworzą rozwiązanie, które należy nadesłać do redakcji do 17 lutego 2006 roku. 

Red. Eugeniusz Luc 

Krzyżówka nr 2 (dla młodzieżyJ 
POZIOMO: 5/roślina z rodziny motylkowatych, zwana kozicierniem, zawiera gumi

dragan, 6/proces wytwarzania i wydzielania mleka u ssaków, 11/zarazki chorobotwór
cze, 12/ozdobna ażurowa na stoliku, obrusik. 

PIONOWO: 1/zajmuje się nauką o zachowaniu się zwierząt, 2/najgłębsze jezioro 
świata , 3/włoski malarz, namalował "Madonnę Sykstyńską", 4/poeta grecki, twórca 
"Teogonii", ?/mieszaniec konia z osłem , 8/stolica Kanady, 9/spis błędów, 10/ "dziecko" 
klaczy. 

Litery w oznaczonym poziomo rzędzie utworzą rozwiązanie, które należy nadesłać 
do redakcji do 17 lutego 2006 roku. 

Red. Eugeniusz Luc 
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A.s.w.!iiT/HL• 
ul. Poznańska 16A, 66-300 Międzyrzecz 

tel. (0-95) 741-27-16, 601-707-500 

ZaSuwa za Ciebie! 

Sk lep Meblowy· 
ul. Konstytucji 3-go Maja 16 (w podwórzu) 

tel. (095) 741·25·41 

OFERUJE: 
·Kuchnie ·Tapicerkę 
• Sypialnie • Młodzieżowe 
• Segmenty • Meble na wymiar 

e Sprzedaż ratalna 
e Możl iwość dowozu towaru • .. 

l -en 
en 

l 

PLAST 
ADAMIAK • 

PRODUCENT 

OKNA i DRZWI 
z PCV i ALUMINIUM 

OKUCIA ill'dnl ROLETY, PARAPETY 

Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 
tel./fax (0-95) 7 42 16 42 

tel. (0-95) 742 16 43, 742 21 96 
www.okplast.pl; e-mail: okplast@okplast.pl 

na wymiar 
3. Szeroka gama 

kolorów 
4. Profesjonalny 

montaż 

5. Mierzenie 
i komputerowe 
projektowanie 
kuchni- GRATIS! 



CENTRUM USŁUGOWE 
66-300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

SKLEP PAPIERNICZY 
ART.SZKOLNE 
ART. BIUROWE 

KI ~~m 

PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 

"INSTAL - PRIM" 
66-300 Międzyrzecz, ul. Reymonta 4 

Centrala: tel./fax (095) 7 41 27 29 
Hurtownia: tel./fax (095) 7 42 96 30 

www. instalprim.com.pl 

D AUTORYZOWANA DYSTRYBUCJA l MONTAŻ 
KOTŁOWNI GAZOWYCH l OLEJOWYCH 

D NOWOCZESNE TECHNIKI GRZEWCZE, 
SANITARNE l GAZOWE 

D HURTOWNIA INSTALACYJNA 

PROJEKT- WYKONAWSTWO - SPRZEDAŻ 

kAMIENIA~ Wl 
Firma Judek 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

te l. (0-95) 7 41-18-92 

-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 
- kostkę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

• 66-300 Międzyrzecz , ui.Sportowa 18 
tei.095 7 42 00 65 dom. 7 42 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY DRZWI 

SUPER PROMOC..JA 
• OKNA 1465x1435 w cenie • 499 zł 

• BRAMY GARAŻOWE od 795 zł 


	img001
	img002
	img003
	img004
	img005
	img006
	img007
	img008
	img009
	img010
	img011
	img012
	img013
	img014
	img015
	img016
	img017
	img018
	img019
	img020
	img021
	img022
	img023
	img024
	img025
	img026
	img027
	img028
	img029
	img030
	img031
	img032
	img033
	img034
	img035
	img036
	img037
	img038
	img039
	img040

